
گرهمونوریلتنهابهدستدولتبازمیشود

روزنامه

شهردارقم:

مونوریل قم کارایی 
جابه جایی مسافر را ندارد

درسفراستانیرئیسجمهوربهقمانجاممیشود:

پیگیری طرح جامع حرم امامزاده موسی مبرقع )ع(

بهاندازه۳دستگاه را شهردارقمکارکردمونوریلدرقم
اتوبوسدانستوگفت:قیمتبلیتمونوریلاز۱۵تا۲۰
هزارتومانبرآوردمیشودکهفاقدجذابیتاست،اگراین

پروژهازپردیسانشروعشدهبودمحاسباتتغییرمیکرد،
امادرحالحاضرمونوریلدرذاتخودکاراییلازمرابرای
جابهجاییمسافرندارد.سیدمرتضیسقائیاننژادبااشاره
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مدیرکلراهوشهرسازیاستانقم:

احیای بافت فرسوده قم نیازمند 
تسهیلات بانکی ارزان قیمت است
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فرماندهانتظامیاستانقمخبرداد؛

کلاهبرداری ۲۰۰ میلیاردی انبوه ساز قلابی

مدیرکلراهوشهرسازیاستانقمگفت:حدودیکهزارو
۶۰۰هکتاربافتفرسودهمصوبشهرقماستکهاحیای
آنوورودسرمایهگذارانبهاینطرح،نیازمندمشوقهاو
تسهیلاتبانکیارزانقیمتومقرونبهصرفهمیباشد.

قم درشهر داشت: اظهار درگفتوگویی حسنصبوری
یکهزارو۳۵۹هکتاربافتفرسودهمصوبوجودداردکه
افزود: وی قابلتوجهیدرآنزندگیمیکنند. جمعیت
حدود۲هزارهکتارنیزسکونتگاهغیررسمیوبافتهای

2000تومان سالبیستوچهارم شماره5399 28نوامبر2021 یکشنبه7آذر221400ربیعالثانی1443

 

مدیرعاملسازمانپارکهاوفضایسبزشهرداریقمگفت:ازمجموع۱۶۵
آبنمایشهرقمتاکنون۱۶۱آبنماایمنسازیشدهومابقیهمدردستورکار
ازپروژههاییکهدرواحدبهینهسازی، اینکهیکی بیان با پیامجوادیان است.
نگهداریوتعمیراتسازمانپارکهادرحالپیگیریبودهایمنسازیوبهسازی
آبنماهایموجودشهراستاظهارکرد:بهدنبالبهسازیوتحویلآبنماهای
ستاری، شهید میدان آبنماهای ازجمله ۶ و دو مناطق در آبنما ۵ موجود
آبنمایبوستانبرنا،آبنمایانتهایبلوار۶۰متریوآبنماهایبوستانهمتو

مدیرعاملسازمانپارکهاوفضایسبزشهرداریقمخبرداد:
ایمن سازی و فعال سازی ۱۶۱ آب نمای شهری
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به مناسبت رحلت امامزاده موسی مبرقع )ع( فرزند بلافصل امام جواد)ع(؛

حرم مطهرامامزاده موسی مبرقع)ع(
 سومین قطب زیارتی قم
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خطر انباشت بحران
 در جامعه ایران

به اعتقاد بسیاری از صاحبنظران، ساختار حکمرانی در ایران 
گرفتار انباشت بحران های مختلف است. اگر چه این ساختار 

حکمرانی فکر می کند با هنرمندی خود می تواند بحران ها را بپوشاند ویا اینکه در مواردی منکر 
آن باشد؛ اما نشانه های این بحران ها مطابق با آمار وارقام به روشنی قابل لمس است ونمی 

توان آن را نادیده گرفت.
بحراندرنظاماقتصادیومعیشتخانواده

در حال حاضر خانواده ایرانی از ابتدای تولد نوزاد خود نگران است. گفته می شود کمترین 
هزینه براي بچه دار شدن از زمان بارداری تا یك سالگي حدود ۵۰ میلیون تومان خواهد بود. 
بیشترین هزینه نیز تا ۱۰۰ میلیون تومان برآورد شده که می تواند تا ۱۲۰ میلیون تومان )بسته 
به انتخاب والدین( افزایش یابد. به دلیل جهش بی سابقه جمعیت زیر خط فقر، این بحران در 

ادامه زندگی با فرد باقی خواهد ماند.
رییس اتاق ایران و چین به تازگی گفته است "در خطرناک ترین نقطه تاریخی تورم در ۴۰ سال 
اخیر هستیم؛اگر از این مراحل تورم ۵۰ یا ۶۰ درصدی عبور کنیم، دیگر کنترل آن به صورت 
تصاعدی سخت می شود و می تواند به یک ابرتورم منجر شود...تورم امروز ما، در خطرناک ترین 

نقطه تاریخی تورم کشور در ۴ دهه اخیر است."
بحراندرنظامسلامتومحیطزیست

مدیر مرکز تحقیقات علوم اعصاب کاربردی یکی از دانشگاههای ایران به تازگی گزارشی 
را منتشر کرده است که بر آن اساس" طبق آخرین غربالگری ملی در ایران، ۳۰ درصد از 
شهروندان ایرانی دچار بیماری های اعصاب و روان هستند که این رقم یکی از بالاترین آمارها 
در جهان به شمار می رود. یعنی حدود ۲۱ میلیون نفر در ایران، یعنی از هر چهار نفر یک تن، 

دچار اختلالات روانی هستند.
روانی  اختلالات  دچار  پیشین  نسل  از  بیش  نیز  جدید  نسل  کودکان  گزارش  این  طبق 
می شوند." یا اینکه آمارها نشان می دهد در حوزه های محیط زیست نیز گرفتار ابربحرانی تازه 
شده ایم.فرونشست زمین در ایران دهها برابر بیش تر از حد بحران جهانی است. بر اساس اعلام 
مجامع بین المللی، فرونشست سالانه ۴ میلیمتر از زمین یعنی بحران. اما این میزان در بخش 
هایی از ایران سالانه به بیش تر از نیم متر می رسد. یعنی وقتی سازمان های جهانی سخن از 

نشست های میلیمتری و بحران می کند در کشور ما سانتیمتری زمین فرونشست دارد. 
بحراندرنظاماجتماعیوسیاسی

چه کسی باید برای این بحران ها برنامه داشته باشد و کشور را نجات دهد؟ عبور از بحران تنها 
به وسیله اندیشه های علمی و انسان های نخبه ممکن است. مدیریت بحران و عبور از بحران کار 

ساده ای نیست که بتوان با هر گروه و اندیشه سیاسی برای آن برنامه ریزی کرد.
در نظام سیاسی و اجتماعی که نخبگان آن مهاجرت می کنند، رفع بحران سال ها به تاخیر 
می افتد. بحران های اجتماعی و سیاسی جامعه ایران نیز، مصداق های آماری زیادی دارد. اما 
تنها به فرار مغزها اشاره می کنم، زیرا که اعتقاد دارم بحران های جامعه با مغزهای بزرگ قابل 
درمان است و از طرفی فرار مغزها خسارتی جدی به ایران زده است و حل ریشه ای بحران ها 

را سخت تر کرده است.
مهاجرت ۳ هزار پزشک از ایران در ده ماه گذشته؛ مهاجرت نزدیک به ۹۰۰ استاد دانشگاه 
ایران در همین مدت و مهاجرت روزانه ۲۰ مهندس و نخبه در مقاطع کارشناسی تا دکتری از 

کشور، تنها بخشی از بحران در نظام سیاسی واجتماعی ایران است.
فرار مغزها در حالی است که ما مغزهایی هم سطح را نتوانسته ایم به کشور خود جذب کنیم 

ومهاجران به کشور ما از جنسی دیگر هستند.
بحران اخلاق، بحران در سیاست ورزی و عدم درک جهانی شدن، خطربحران مشروعیت، 
بحران فاصله طبقاتی و بحران های امنیتی هر کدام قصه دردناک خودش را دارد که البته 

هرکدام معلول یک عامل بزرگ تری هستند.
بحران چه عاقبتی با خود دارد؟ کمترین اثر انباشت بحران در یک جامعه تحلیل رفتن آن 
جامعه است و دیگر نمی توان به سادگی امید و زندگی را به جامعه برگرداند. بحران جامعه را 

گرسنه تر می کند و اداره کشور سخت تر می شود.
اگر تا دیروز دولت ها)Government( و نهاد حکومت )State( به دنبال تعویق انداختن بحران 
ها بود اما امروز دیگر نمی توان در این خودفریبی باقی ماند وتنها با شعار وگفتاردرمانی چالش ها 
را اداره کرد. این سیستم راهی ندارد جز اینکه به صورت ریشه ای به اصلاح ساختارهای بحران 

زای خود بپردازد، قبل از اینکه بحران ها سیستم را از پای در بیاورد.
دوره تازه ای از مذاکرات ایران با جامعه بین المللی به زودی آغاز می شود. اجازه ندهیم بحران 
های موجود ما را تا آستانه تشنج پیش ببرد. از فرصت گفتگو با قدرت های جهانی برای کاستن 
از بحران ها استفاده کنیم. ما باید اقتصاد و اجتماعی عادی و بسامان داشته باشیم و در سایه 

این آرامش، برای عبور از بحران ها، تصمیم های سخت بگیریم.
نظام حکمرانی در ایران اگر می خواهد از انباشت بحران ها بکاهد، می بایست در ابتدا بحران 
ها را بپذیرد، کانون های بی اعتمادی وبی ثبات کننده را در جامعه بشناسد، از سیاست تناقضی 

بیرون بیاید و آنگاه اراده ای مصمم برای عبور از بحران داشته باشد.
جامعهشناس

محمدرضااسلامی*

درسفراستانیرئیسجمهوربهقمانجاممیشود:

پیگیری طرح جامع حرم امامزاده موسی مبرقع )ع( 
 مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: در سفر استانی رئیس جمهور به قم، پیگیر 
طرح جامع حرم امامزاده موسی مبرقع )ع( و پیشنهاد تخصیص اعتبار ویژه خواهیم بود.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری پیش از ظهر شنبه در آئین غبارروبی 
آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع )ع( که به مناسبت سالروز رحلت این امامزاده 
واجب التعظیم برگزار شد گفت: امیدواریم در دولت جدید، گره پروژه عمرانی مجموعه 
امامزاده موسی مبرقع )ع( باز شود، البته در سفر استانی رئیس جمهور که به زودی صورت 

می گیرد پیشنهاد منظور کردن اعتباری برای همین مسئله ارائه خواهد شد.
وی افزود: اداره کل اوقاف استان قم تا حد توان در این زمینه همکاری می کند و 
امیدواریم با همراهی همه دستگاه های ذیربط، شاهد برداشته شدن گام های مثبتی 
برای به سرانجام رسیدن طرح باشیم.  مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه 
شورای شهر هم برای حل و فصل مجموعه امامزاده موسی مبرقع )ع( و امامزادگان چهل 
اختران اعلام آمادگی کرده است گفت: لازم است با همتی جمعی و حرکتی جهادی، 
طرح مذکور را به سرانجام برسانیم. وی ادامه داد: امامزاده موسی مبرقع )ع( از جمله 
چهره های شاخص تاریخ قم به شمار می روند که حرم مطهر ایشان همواره محل تکریم و 

ملجأ و پناهگاه شیعیان و همه مسلمانان بوده است.
اسکندری تاکید کرد: امیدواریم بتوانیم در راستای اعتلای کلمة الله و اظهار ارادت به 

ساحت قدسی ائمه اطهار )ع( و امامزادگان، سهمی داشته باشیم.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به برنامه های فرهنگی، قرآنی و اجتماعی 
اوقاف قم گفت: همه این برنامه ها در راستای تبدیل بقاع متبرکه به قطب فرهنگی که 

مطالبه رهبر معظم انقلاب هم هست اجرایی می شوند.
 

باحکماستاندارقم:

مشاور استاندار و مسئول هماهنگی
 امور ایثارگران منصوب شد

استاندار قم در حکمی, محمدرضا زینل بیک ایثارگر و رزمنده دوران دفاع مقدس را به 
سمت مشاور استاندار و مسئول هماهنگی امور ایثارگران استان قم منصوب کرد. 

به گزارش روابط عمومی استانداری قم, در حکم سید محمد تقی شاهچراغی استاندار 
قم خطاب به محمدرضا زینل بیک آمده است:

 با عنایت به مراتب شایستگی ، تعهد و تجارت ارزنده جناب عالی به موجب این ابلاغ به 
سمت » مشاور استاندار و مسئول هماهنگی امور ایثارگران « منصوب می شوید

ارائه خدمات شایسته و در خور شأن و منزلت جامعه معزز ایثارگران استان, تکریم خانواده 
های معظم شهدای گرانقدر و پیگیری مسائل و مشکلات آنان از جمله اولویت هایی است 
که انتظار می رود با سرلوحه قرار دادن بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی و مفاد عهدنامه 
مدیران دولت مردمی و ایجاد هماهنگی و تعامل سازنده بین مجموعه دستگاه های متولی 
امور ایثارگران, با روحیه انقلابی, پاکدستی, , فسادستیزی, قانون مداری و عدالت محوری 

مجدانه در جهت نیل به آن ها و اعتلای فرهنگ ایثار و شهادت تلاش و کوش نمایید.
امید است با استعانت از خداوند متعال و عنایات خاصه حضرت ولی عصر)عجل الله 
تعالی فرجه( و نصب العین قرار دادن منویات مقام معظم رهبری)مدظله العالی( در عمل 

به وظایف محوله موفق و موید باشید.

مدیرستاددیهاستانقمخبرداد:

آزادی ۸ زندانی جرائم غیر عمد در قم 
 مدیر ستاد دیه استان قم گفت: ۸ زندانی جرائم غیر عمد استان قم که جمع بدهی آنها 

۱۹ میلیارد ریال بود در هفته بسیج آزاد شدند. 
رضا مرادی پور با اشاره به آزادی ۸ زندانی جرایم غیر عمد در قم همزمان با هفته بسیج 
افزود: ۱۹ میلیارد ریال جمع بدهی زندانیان غیر عمد آزاد شده به مناسبت هفته بسیج 

بوده است.
مدیر ستاد دیه استان قم عنوان کرد: در این امر خداپسندانه بسیج حقوقدانان استان 
قم کمک ۲ میلیارد ریالی داشته است همچنین منابع ستاد دیه استان ۴ و ۸ دهم میلیارد 

ریال بوده و گذشت شکات، اعسار و آورده ۱۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال بوده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: طی چهار سال گذشته ۷۲ نفر از مددجویان 
با کمک اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم آزاد شدند که برای آزادی آنها ۲ میلیارد 

ریال از محل عوائد اوقاف پرداخت شده است.

 

معاونفنیوعمرانیشهرداریقمازاتمامزودترازموعودپروژهپیادهراهآیتالله
مرعشینجفی)ره(خبردادوگفت:زمانانجامپروژهدرقرارداد۱۰ماهبودهامابا
توجهبهپیشرفت4۵درصدیفیزیکیکارامیدواریمتابهمنماهاینپروژهافتتاح
شود.عباسحلواییزاده،بهتشریحوضعیتپروژهپیادهراهآیتاللهمرعشی
نجفی)ره(پرداختواظهارداشت:پیادهراهآیتاللهمرعشینجفیحدفاصل
و تاخیابانشبستانحرمحضرتمعصومه)س(طراحیشده چهارراهشهدا
وی است. اجرا حال در شهر مرکزی هسته آرامسازی سوم مرحله بهعنوان

معاونفنیوعمرانیشهرداریقمخبرداد:
بهره برداری ازپیاده راه آیت الله مرعشی تا بهمن 
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نماینده ولی فقیه در استان قم فعالیت دانشگاه حضرت معصومه)س(  در زمینه 
فراهم نمودن فضای علمی سالم برای بانوان را شایسته تقدیر دانست و گفت: 
این دانشگاه با توجه به رویکرد دینی و مذهبی که دارد باید مورد توجه مسئولان 
و خیران قرار بگیرد و تقویت شود و در این راستا موقوفات باید به سمت نیازهای 

زمان سوق داده شود. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار رئیس و اعضای هیأت علمی دانشگاه 
حضرت معصومه )س(که در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام شد، 
اظهار کرد: دانشگاه حضرت معصومه سلام الله علیها با فراهم کردن فضای 
تحصیل مناسب برای بانوان در حقیقت از ناموس مردم صیانت می کند و باید 

مورد توجه مسئولان قرار بگیرد و تقویت شود.
وی با اشاره به اینکه فعالیت دانشگاه حضرت معصومه سلام الله علیها با فراهم 
کردن فضای امن برای تحصیلات عالی بانوان قابل تقدیر است، افزود: یکی از 
راه های حمایت از این دانشگاه با توجه به رویکرد دینی و مذهبی که دارد هدایت 
موقوفات به این سمت است و باید به مردم گوشزد شود تا موقوفات با توجه به 

نیازهای نظام و زمان شکل بگیرد.
۷۰درصددانشجویاندانشگاهحضرتمعصومه)س(غیربومیهستند

در ادامه نسرین صادق زاده رئیس دانشگاه حضرت معصومه )س( با بیان اینکه 
این دانشگاه اولین دانشگاه تک جنسیتی بود که از اول انقلاب تأسیس شده 
است، گفت: حدود ۱۸۰۰ دانشجو و ۴۴ عضو هیأت علمی در این دانشگاه 
حضور دارند که در رشته های علوم انسانی و هنر مشغول تحصیل و تدریس 

هستند.
وی با بیان اینکه حدود ۷۰ درصد دانشجویان این دانشگاه غیر بومی هستند، 
و  و متدین  از خانواده های مذهبی  دانشگاه معمولا  این  گفت: دانشجویان 
به خاطر نام حضرت معصومه سلام الله علیها و فضای معنوی و مذهبی قم به 
این دانشگاه آمده اند و ما وظیفه داریم که در کنار رشد و ارتقاء علمی آنان از نظر 

فرهنگی و اجتماعی هم برنامه هایی را داشته باشیم.
رئیس دانشگاه حضرت معصومه سلام الله علیها گفت: این دانشگاه با توجه 
به فضای سبز خوبی که در اختیار دارد می تواند علاوه بر دانشجویان به بانوان 
استان قم و حتی در سطح بین المللی خدمات فرهنگی داشته باشد و این 

نیازمند حمایت های مالی و فرهنگی نهادهای مسئول است.
وی توانمندسازی بانوان از نظر فرهنگی و علمی و ارائه خدمات پشتیبانی برای 
حضور بانوان در استان قم را از اهداف اصلی دانشگاه حضرت معصومه سلام 
الله علیها دانست و ادامه داد: دانشگاه حضرت معصومه سلام الله علیها از نظر 

فضای خوابگاهی کمبودهایی دارد که نیازمند حمایت و توجه مسئولان است.
در ادامه یزدی از اعضای هیأت علمی گروه هنر دانشگاه حضرت معصومه 
)س(  با بیان اینکه هدف ما در این دانشگاه راه اندازی رشته های هنری کاربردی 
برای بانوان به منظور ایجاد اشتغال های خانگی در منازل بوده است، گفت: قم 
از شهرهای برند در زمینه فرش دستباف است از این رو ما توانستیم مجوزهای 
رشته فرش را اخذ کنیم تا علاوه بر بعد هنری به بعد اقتصادی خانواده ها نیز 

کمک کنیم.

آیتاللهسعیدیدردیداررئیسدانشگاهحضرتمعصومه)س(:

موقوفات باید به سمت نیازهای زمان سوق داده شود

رییسستادکلنیروهایمسلح:
دشمنان از هرگونه ماجراجویی 
و خطای محاسباتی پرهیزکنند

امیرعبداللهیان:
همه مقدمات رسیدن به یک توافق 

خوب و سریع فراهم است

وزیــرامــورخارجهکشــورمانبا
اشــارهبهآغازدورجدیدمذاکرات
ویــنطــیروزهــایآتــیگفــت:
امیدواریمدرمسیرگفتوگوهای
ویــنبتوانیــمگامهایاساســیو
موفقیتآمیزروبهجلوییداشته
باشــیم.حسینامیرعبداللهیان
بابیــاناینکهدرطــولیکصدروز
۲گذشــتهبحثبرجــام،مذاکرات ۲

رییسیدرجلسهستادملیمقابلهباکرونا:
واکسیناسیون عمومی تا رسیدن به 

شرایط اطمینان بخش ادامه یابد

رییــسســتادکلنیروهای
مسلحدرپیامیباتبریکروز
نیرویدریاییارتشجمهوری
اسلامی،بهدشمنانانقلاب
ونظاماســلامیوبدخواهان
ایرانعزیزهشــداردادبرای
توجیــهحضــورنامشــروعو
ناامنکننــدهخوددرمنطقه
بویژهدرخلیجفارسودریای

رییــسجمهــوریبــاقدردانــی
صمیمانــهازهمراهــیوهمکاری
مردمبادولتدررعایتشیوهنامه
هایبهداشتی،برضرورتتامین
داروهــایمــوردنیازمــردمتاکید
کــردوگفت:واکسیناســیونباید
تارســیدنبــهشــرایطمطلوبو
اطمینــانبخــشادامــهیابــد.به
گزارشروزشــنبهپایــگاهاطلاع ۲
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شمارش معکوس برای آغاز دور جدید 
مذاکرات وین 

قرار است ۸ آذرماه نشست میان ایران و گروه ۴+۱در وین از سرگرفته شود. یکی از سوال 
هایی که می توان در این رابطه مطرح کرد و به نوعی می تواند چشم انداز نتایج مذاکرات 
برجام را هم تا حدودی ترسیم کند، چارچوب ذهنی است که هر یک از طرف های مذاکراه 

بر اساس آن وارد نشست و مذاکره می شود.
از بررسی عملکردها و رویکردها چنین بر می آید که بی تعهدی طرف های مقابل 
بخصوص امریکا در زمان دونالد ترامپ طرف ایرانی را بر آن داشته است که بازی دو سربرد 
را برای خود تعریف کند به گونه ای که اگر مذاکرات به نتیجه برسد از مزایای لغو تحریم ها 
برخوردار شود و در عین حال جلوی بی تعهدی طرف های مقابل را از حالا بگیرد واگر 
چنانچه طرف یا طرف های مقابل به سیاست وقت کشی روی آورند به غنی سازی های 
خود ادامه دهد تا بلکه بتواند سوخت مورد نیاز نیروگاه های برق اتمی فعلی و آتی خود را 
تامین کندو در عین حال خود را به عنوان یک قدرت اتمی جا بیندازد. از این دید برخورد 
و عملکرد طرف یا طرف های مقابل است که ایران را به انتخاب هر یک از این دو گزینه 

رهنمون می کند.
در مقابل طرف یا طرف های مقابل با وجود اینکه در طیف های مختلف قرار می گیرند 
اما در مجموع چارچوب نظری که بر رفتار و عملکرد این طرف ها حاکم است توسل به 
سیاست هویج و چماق یا تشویق و تنبیه است که از ابتدا حاکم بوده و فقط در طی زمان 
متناسب با شرایط و وضعیت حاکم بر مذاکرات دُز ان تغییر یافته و اگرچه در خصوص آماده 
سازی دور جدید مذاکرات که پس از تشکیل دولت های جدید در امریکا و ایران شکل 
گرفته است هرچند در ابتدا طرف های مقابل دُز تهدید را بیشتر کردند اما در طی زمان 
مواضع خود را تعدیل کرده و اکنون به نظر می رسد بیشتر بر بعد تشویقی متمرکز شده اند.
به نظر می رسد یکی از دلایل اتخاذ این رویکرد این است که گذشت زمان را با توجه 
به تقویت و رشد روز افزون فعالیت های هسته ای ایران به ضرر خود می دانند و به این 
نتیجه رسیده اند که با روند فعلی شاید زمان بیشتری در اختیار نداشته باشند و این درست 
برعکس وضعیتی است که قبل از اتخاذ رویکرد جدید هسته ای ایران جریان داشت و با 
توجه به اینکه طرف ایرانی اهرم فشار قوی در اختیار نداشت لذا طرف های هسته ای 

ایران هریک به درجاتی از سیاست وقت کشی روی آورده بودند. 
با چنین پیشینه طرف ایرانی در دور جدید مذاکرات اهرم های فشار قوی در اختیار دارد 
که می تواند قدرت چانه زنی آن را بیشتر و تقویت کند اما با اینحال هرچه انسجام داخلی 
بیشتر شود و حداقل در ایامی که دور جدید مذاکرات مهم و حساس در جریان است ذهن 
و توجه کشور به مسائلی همچون منازعات آبی در گوشه و کنار کشور متمرکز نشود بی 
تردید کشور بهتر می تواند از دور جدید مذاکرات نتایج بهتری بگیرد که بی تردید در رفع 
معضلات اقتصادی از جمله مهار مشکلات و چالش های ناشی از کم آبی و تنش آبی هم 

موثر خواهد بود. 
تحلیلگرمسائلسیاسی

رئیسجمهور:

همکاری با کشور های منطقه اولویتِ ایران است 
رئیس جمهور گفت: همکاری با کشور های همسایه و منطقه از اولویت های سیاست 

خارجی ایران است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی عصر روز شنبه قبل از عزیمت به ترکمنستان برای شرکت 
در پانزدهمین اجلاس سازمان همکاری های منطقه ای، )اکو( در گفتگو با خبرنگاران 
تصریح کرد: این سفر به دعوت رئیس جمهور ترکمنستان که ریاست دوره ای اجلاس اکو 

را بر عهده دارد صورت می گیرد و هدف از آن شرکت در نشست سران سازمان اکو است.
رئیس جمهور افزود: شعار این نشست "همراه با هم باشیم برای آینده ای بهتر و پیش 
رو " است و در این اجلاس بر اقداماتی که تاکنون این سازمان انجام داده مروری صورت 

خواهد گرفت.
رئیسی همچنین گفت: در حاشیه این اجلاس، دیدار های دوجانبه ای را با سران 
کشور های شرکت کننده خواهد داشت و همچنین با رئیس جمهور ترکمنستان و مقامات 
عالی رتبه این کشور به صورت جداگانه در خصوص مسائل دوجانبه و منطقه ای دیدار و 

گفتگو خواهد کرد. 
رئیس جمهور افزود: همکاری با کشور های همسایه و منطقه ای از اولویت های سیاست 
خارجه جمهوری اسلامی ایران است و این همکاری ها در جهت ارتقاء مناسبات اقتصادی 

در منطقه بسیار مفید است.
رئیسی خاطر نشان کرد: برای جمهوری اسلامی ایران و کشور های منطقه، این نوع 

ارتباط و ارتباط اقتصادی به صورت خاص بسیار مؤثر خواهد بود.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به لزوم گسترش ارتباطات همسایگی میان جمهوری 
اسلامی ایران و ترکمنستان افزود: موضوع مهم گاز، ترانزیت و مسائل دیگری که میان دو 
کشور مطرح است، از محور های گفتگو میان ما و مقامات ترکمنستان در این سفر خواهد 

بود.
رئیسی تاکید کرد: این سفر در چارچوب همکاری های منطقه ای و ارتباطات دو جانبه با 

کشور های همسایه می تواند، سفر موثری باشد.

رئیسفراکسیونایرانیانخارجازکشور:

رفت وآمد دوتابعیتی ها به کشور 
منع قانونی ندارد 

رئیس فراکسیون ایرانیان خارج از کشور گفت: رفت وآمد دوتابعیتی ها به کشور یا 
سرمایه گذاری آن ها در داخل هیچ منع قانونی ندارد.

علیرضا سلیمی با اشاره به وضعیت ایرانیان خارج از کشور، گفت: رویکرد دولت، وزارت 
خارجه، قوه قضاییه و مجلس یازدهم درباره ایرانیان خارج از کشور تغییر کرده و به طور ویژه 

مسائل آن ها را پیگیری می کنند.
رئیس فراکسیون ایرانیان خارج از کشور با اشاره به رویکرد مثبت دولت و مجلس به 
ظرفیت های ایرانیان خارج از کشور، افزود: از طرف سازمان ها و نهاد های مختلف مانند 
وزارت خارجه و قوه قضاییه گام های بلندی برای رفع مشکلات ایرانیان خارج از کشور 
و سرمایه گذاری آن ها در کشور برداشته شده و فراکسیون نیز در حال رصد و رفع موانع 
قانونی است. سلیمی تصریح کرد: در واقع برای بازگشت ایرانیان خارج از کشور به 
سرزمین خود هیچ منعی وجود ندارد، تنها موانعی رصد و احصاء شده که بسیار کوچک و 

نوعا اداری است و موانع اداری با سهولت هرچه بیشتر باید انجام شود.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: وزارت امور خارجه 
جدید  رویکرد  با  بناست  و  است  کرده  فعال  را  سفارتخانه ها  کنسولگری  بخش های 
موضوعات مرتبط با این افراد انجام گیرد و بازگشت آن ها به ایران تسهیل شود. ایرانیان 
خارج از کشور پاره تن ما هستند و با توجه به عشق و علاقه بسیار به ایران می توانند در 

حوزه های مختلف نقش آفرین باشند.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: رفت و آمد ایرانیان دوتابعیتی 
که در دیگر کشور ها زندگی می کنند به کشور و یا و یا سرمایه گذاری آن ها در ایران هیچ 

منع قانونی ندارند.

عضوستادملیمقابلهباکرونا:

سویه جدید کرونا واکسن گریز است
عضو ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه »اومیکرون« واکسن گریز است، گفت: 
اقدامات پیشگیری برای مقابله با این سویه جدید کرونا باید در کشور سخت گیرانه شود 

و رعایت شیوه نامه های بهداشتی ضروری و الزامی است. 
مسعود مردانی افزود: سویه جدید کرونا در آفریقای جنوبی چند هفته ای است که شیوع 

یافته و در هشت استان این کشور به سرعت همه گیر شده است.
وی اظهار داشت: جهش های کروموزومی سویه جدید کرونا دو برابر دلتا ویروس است 
و سرعت انتشار آن بسیار بالاست و اکنون این سویه جدید در مکزیک و هنگ کنگ نیز 

شیوع یافته و همه گیری آن خطرناک است.
مردانی با بیان اینکه جامعه جهانی تحت تاثیر اومیکرون قرار گرفته، ادامه داد: بر اساس 
گزارش سازمان جهانی بهداشت، این سویه نسبت به سویه های دیگر که تاکنون ظاهر 
شده اند، بسیار متفاوت است و میزان جهش در آن بسیار بالا است که به این معناست 

واکسن کووید، ممکن است اثرگذار نباشد.
به گفته مردانی، با توجه به اینکه ایران اکنون در وضعیت خوب مدیریت و کنترل کرونا 
است، شیوع اومیکرون می تواند همه معادلات ما را بهم زد و کادر درمان مانند گذشته تاب 
و توان رویارویی و مقابله با این بیماری  را ندارند، به همین دلیل از مردم می خواهیم حتما 

واکسن کرونا را تزریق کنند و شیوه نامه های بهداشتی را رعایت کنند.
 

احمدکاظمزاده*

اخبار

رییسستادکلنیروهایمسلح:

دشمنان از هرگونه ماجراجویی و خطای 
محاسباتی پرهیزکنند

رییس ستاد کل نیروهای مسلح در پیامی با تبریک روز نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی، به دشمنان انقلاب و نظام اسلامی و بدخواهان ایران عزیز هشدار داد برای 
توجیه حضور نامشروع و ناامن کننده خود در منطقه بویژه در خلیج فارس و دریای عمان از 

هرگونه ماجراجویی و خطای محاسباتی پرهیز کنند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سردار سرلشکر پاسدار 
محمد باقری با تبریک هفتم آذر روز نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی در پیامی 
نوشت: فرارسیدن هفتم آذرماه روز نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران که با 
عملیات مروارید در تسخیر سکوهای نفتی الامیه و البکر نظامیان رژیم بعثی عراق در 

جنگ تحمیلی و شهیدان گرانقدر این نبرد تاریخی پیوند خورده است، گرامی می دارم.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح در این پیام افزود: این واقعه بزرگ که نقطه عطفی 
در روند حرکت نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی برای دستیابی به قله های رفیع 
پیشرفت و اقتدار این نیروی مقتدر است را به آحاد فرماندهان، مدیران و کارکنان خدوم، 

شجاع و مصمم این سازمان افتخارآمیز تبریک و تهنیت عرض می کنم.
سرلشکر باقری ادامه داد: بی شک امنیت پایدار و فراگیر امروز آب های سرزمینی کشور 
عزیز ما و اقتدار بازدارنده نیروی دریایی راهبردی جمهوری اسلامی ایران با دو بال گستره 
خود در ارتش و سپاه که موجبات افتخار ایرانیان و اعتماد بین المللی از ظرفیت و توان 
امنیت ساز آنان را رقم زده است؛ مرهون هدایت های حکیمانه و دوراندیشانه مقام معظم 
رهبری و فرماندهی کل قوا حضرت امام خامنه ای، حمایت ها و ادعیه خیر ملت شریف و 
قهرمان و همت، اراده و تلاش های عالمانه، صادقانه و هوشمندانه رزمندگان این میدان 

راهبردی است.
وی یادآور شد: اطمینان دارم تداوم این روند شکوهمند و تاریخ ساز که پس از اجرای 
برگزاری رزمایش دریایی  و  اقیانوس اطلس  پهنه  ماموریت خطیر اخیر دریانوردی در 
مشترک بین المللی در روسیه دلالت بر قدرت و ابتکار عمل خیره کننده در حوادث بزرگ و 
متصور آینده دارد، ضامن درخشش و جلوه گری های ایران و ایرانی در آوردگاه های سخت 

و سرنوشت ساز پیش رو خواهد بود.
در پیام رییس ستاد کل نیروهای مسلح به دلاورمردان نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی، آمده است: همت سترگتان در این راه مقدس را می ستایم و به دشمنان انقلاب و 
نظام اسلامی و بدخواهان ایران عزیز هشدار می دهیم برای توجیه حضور نامشروع و ناامن 
کننده خود در منطقه به ویژه در خلیج فارس و دریای عمان از هرگونه ماجراجویی و ارتکاب 
خطای محاسباتی پرهیز کنند و در غیر این صورت باید آتش خشم و اراده ای که آنها را وادار 

به فرار خفت بار از منطقه محکوم خواهد کرد، انتظار کشند.
  

عضوشورایعالیانقلابفرهنگیهشدارداد:

بحران پیری جمعیت در کمین 
کشور ایران 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: در سی سال آینده هیچ بحرانی خطرناک تر از 
بحران پیری جمعیت برای ایران نیست.

امیرحسین بانکی پور عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در نشست علمی که پیش 
از ظهرروزشنبه با موضوع خانواده، جمعیت و فرزندآوری که در دانشگاه ادیان و مذاهب 
برگزار شد، اظهار داشت: برنامه های توسعه در کشور نه تنها در راستای خانواده نبوده و در 

واقع علیه خانواده بوده است.
وی ادامه داد: در قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت بیشترین تاکید بر روی 

خانواده است و نگاه این قانون پشتیبانی از خانواده است.
بانکی پور ابراز داشت: در حال حاضر به سمت فاجعه ای نزدیک می شویم که در تاریخ 
ایران مانند نداشته است به طوری که موضوع جمعیت در آینده تبدیل به ابر بحران می شود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: اروپا طی ۳۰۰ سال زمان برد تا پیر شود 
و در این بازه زمانی کشورهای اروپایی توانستند مشکل جمعیت را با ورود مهاجرین برطرف 

کنند و علاوه بر این در فاصله زمانی ۳۰۰ ساله توانستند خودشان را تطبیق بدهند.
وی ادامه داد: این موضوع در ایران در طی سی سال رخ می دهد که فاجعه بار خواهد بود 

درحالی که تا چندین سال پیش جزو سه کشور جوان دنیا بودیم.
بانکی پور ابراز داشت: علاوه بر این مردم تمام کشورهای اروپا به یکباره پیر شدند اما 
در خصوص کشور ما با کشورهای همسایه این موضوع فرق می کند و تنها ایران است که 
در نقشه سی سال بعد سازمان ملل پیر شده است. وی افزود: ایران هر زمانی که در برابر 
کشورهای منطقه ضعیف تر شده کشورهای منطقه به مرزهای جغرافیای کشورمان طمع 

کرده اند.
سالزمانداریمکهدرسیاهچالسقوطنکنیم

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: فرق دیگر اروپا با ایران است 
که این کشورها در حالی وارد بحران جمعیتی شدند که توسعه یافته و ثروتمند بودند که با 

کشورمان که درحال توسعه است قابل مقایسه نیست.
وی با بیان این که ۲۱ مانع را در راستای تدوین قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت شناسایی کردیم، افزود: هدف این قانون حفظ هرم جمعیتی است و برای جوانی 
جمعیت نیاز به رشد جمعیت داریم. بانکی پور تصریح کرد: ۷ سال زمان داریم که در 

سیاه چال سقوط نکنیم و بتوانیم به رشد جمعیتی برسیم.
وی ابراز داشت: الگوی مسکن خانواده ها، نگرانی از بیکاری سرپرست خانواده، اشتغال 
و نگرانی آتیه زنان، هزینه بالای مراکز ناباروری، عقیم سازی بی رویه در دهه ۷۰، افزایش 
سزارین، قبح زدایی از سقط جنین، عدم اطمینان به زندگی مشترک، نهادینه شدن فرزند 
کمتر زندگی بهتر و رایگان بودن اقلام پیشگیری از جمله عوامل بازدارنده در افزایش 

جمعیت است.
 

توسطسازماناطلاعاتسپاهانجامشد؛

انهدام شبکه  قاچاق سازمان یافته
 لوازم خانگی 

روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای از شناسایی یکی از 
سرشبکه های بزرگ قاچاق سازمان یافته لوازم خانگی و ضربه به این شبکه خبر داد. 

به گزارش سپاه نیوز، روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در اطلاعیه ای 
اعلام کرد:

پاسداران گمنام امام زمان در سازمان اطلاعات سپاه پس از ماه ها رصد اطلاعاتی، با 
هماهنگی دستگاه قضایی موفق به شناسایی یکی از سرشبکه های بزرگ قاچاق سازمان 

یافته لوازم خانگی و ضربه به این شبکه شدند.
شبکه مذکور در مدت دو سال فعالیت خود اقدام به قاچاق حدود ۳۰ هزار دستگاه 
انواع لوازم خانگی غالباً با نشان های تجاری کشور کره جنوبی به کشور کرده  است. در 
این عملیات اطلاعاتی، اعضاء اصلی شبکه دستگیر و حدود ۴  هزار دستگاه انواع لوازم 
خانگی شامل یخچال، ماشین لباسشویی، ماشین ظرفشویی و کولرگازی و تلویزیون 
کشف و ضبط شد. این شبکه با سوءاستفاده از رویه های قانونی کولبری و ته لنجی که به 
منظور حمایت از معیشت مرزنشینان وضع شده است؛ اقدام به قاچاق کلان این کالاها 
از مرزهای غربی و بنادر جنوبی کشور و انتقال آن به انبارهای خود و یا فروش به مشتریان 
خود در سراسر کشور می کرد؛ در حالی که بنابر قانون ساماندهی مبادلات مرزی، ورود 

تجمیعی و تجاری کالاهای مشمول این قانون به داخل کشور ممنوع است.
در اطلاعیه روابط عمومی کل سپاه، جاسازکردن لوازم خانگی در کامیون های حمل 
گندم و ذرت از بندر امام خمینی )ره( و انتقال آن با استفاده از خودروهای سبک و شوتی ها 
به انبارهای غیرمجاز  از شگردهای این شبکه برای قاچاق عنوان و تصریح شده است: 
شبکه مذکور جهت تامین منابع ارزی کالای قاچاق، اقدام به واریز مبالغ ریالی به حساب  
شرکت های بزرگ صادرکننده داخلی می نمود. در این فرایند ارز حاصل از صادرات که باید 

وارد سامانه نیما گردد، صرف تامین کالای قاچاق می شد.    
 

درنشستهفتگیسرانسهقوهمطرحشد؛

تاکید سران قوا بر اقدامات اجرایی جهت 
حل مشکلات اقتصادی

روسای قوای مجریه، مقننه و قضائیه بر اقدامات اجرایی برای حل مشکلات اقتصادی 
تاکید کردند. 

به گزارش روز شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری،  در نشست هفتگی 
سران سه قوه که عصر روزشنبه به میزبانی دکتر قالیباف در محل مجلس شورای اسلامی 

برگزار شد مهم ترین مسائل و موضوعات ملی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
آیت الله رییسی رییس جمهور، حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضائیه و محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست امروز 
درباره سیاست های سه قوه برای حل و فصل مشکلات اقتصادی و بهبود معیشت مردم و 

راه های پشتیبانی و همراهی در این زمینه تبادل نظر کردند.

 

رییس جمهوری با قدردانی صمیمانه از همراهی 
و همکاری مردم با دولت در رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی، بر ضرورت تامین داروهای مورد نیاز مردم 
تاکید کرد و گفت: واکسیناسیون باید تا رسیدن به 

شرایط مطلوب و اطمینان بخش ادامه یابد.
به گزارش روز شنبه  پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، آیت الله سید ابراهیم رییسی در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن قدردانی از تلاش 

دست  همه  و  درمان  و  بهداشت  کادر  فداکاری  و 
همراهی  و  همت  نیز  و  کرونا  با  مقابله  اندرکاران 
مردم در امر واکسیناسیون، خاطرنشان کرد: خارج 
شدن همه شهرها از وضعیت قرمز کرونایی در این 
اول و حدود  دُز  تزریق ۸۴ درصدی  آثار  از  مقطع، 
۷۰ درصدی دُز دوم واکسن کرونا است و این کار 
باید تا رسیدن به شرایط مطلوب و اطمینان بخش 

ادامه یابد.

کنترلترددازمرزهایکشورضروریاست
سوم  دُز  تزریق  بر  همچنین  جمهوری  رییس   
واکسن برای کادر درمان و افراد مسن و دارای بیماری 
مسئولین  و  شهرداری ها  از  و  کرد  تاکید  زمینه ای 
شهری خواست نسبت به رعایت اصول بهداشتی در 
ناوگان حمل و نقل بین شهری به ویژه مترو و اتوبوس 

حساس باشند.
آیت الله رییسی با تاکید بر رعایت اصول و شیوه 
توصیه  براساس  گفت:  بهداشتی،  نامه های 
دانشمندان و متخصصین؛ مراعات دستورالعمل های 
انگاری  عادی  و  دورهمی ها  از  پرهیز  و  بهداشتی 

همچنان ضروری است، لذا نباید از آن غفلت شود.
رییس جمهوری با ابراز خرسندی از فراهم شدن 
کرد:  تصریح  مدارس،  حضوری  بازگشایی  زمینه 
از  از مدارس  تعدادی  براساس گزارش های رسیده 
تجهیزات و تهویه مناسب برخوردار نیستند که باید به 

سرعت پیگیری و برطرف شود.
وی با تاکید بر جدیت و دقت در کنترل مرزهای 
زمینی، هوایی و دریایی، گفت: کنترل تردد از مرزها 
به ویژه مرزهای شرقی کشور ضروری است و باید در 

کنار قرنطینه با دقت و حساسیت انجام شود.

رییسیدرجلسهستادملیمقابلهباکرونا:

واکسیناسیون عمومی تا رسیدن به شرایط اطمینان بخش ادامه یابد

 وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به آغاز دور جدید مذاکرات وین طی روزهای 
آتی گفت: امیدواریم در مسیر گفت وگوهای وین بتوانیم گام های اساسی و موفقیت 

آمیز رو به جلویی داشته باشیم.
حسین امیرعبداللهیان با بیان اینکه در طول یکصد روز گذشته بحث برجام، 
مذاکرات وین و تعامل و همکاری در راستای حقوق و منافع ملت ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به صورت جدی مورد توجه دستگاه دیپلماسی کشور قرار 
گرفته است، گفت: از هفته جاری گفت وگوهای وین را کلید خواهیم زد. در همین 
چارچوب در هفته های گذشته معاون من آقای باقری به پایتخت برخی از کشورهای 
اروپایی، مسکو و همچنین سفرهایی به کشورهای منطقه و همسایه داشته، ارتباط 
وبیناری با پکن برقرار کرده و در این راستا اقدامات و رایزنی هایی را به عمل آورده 
است. من نیز با وزرای خارجه کشورهای عضو برجام گفت وگوهای مفصلی داشته 
ام. ما همه مقدمات را برای رسیدن به یک توافق خوب و سریع فراهم کرده ایم. البته 
در صورتی که طرف های مقابل نیز به تعهدات کامل شان برگردند. ما به صراحت 

مواضع و مطالبات خودمان را در گفت وگوهایی که داشته ایم اعلام کرده ایم.
وی تاکید کرد: نظر صریح جمهوری اسلامی ایران این است که که باید در میز 
مذاکره حقوق و منافع ملت ایران تأمین شود و تحریم ها لغو شود. ما امیدواریم در 
مسیر گفت وگوهای وین بتوانیم گام های اساسی و موفقیت آمیز رو به جلویی داشته 

باشیم.
وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه صحبت های خود در این زمینه گفت: قطعا 
دست جمهوری اسلامی ایران بسته نخواهد بود، گزینه های مختلفی در مقابل ما 
قرار دارد و ما از گزینه گفت وگو و مذاکره در وین کار را شروع می کنیم. ما در مذاکره و 
رسیدن به توافق جدی هستیم و امیدواریم طرف های مقابل نیز در عمل این جدیت 

را داشته باشند.
امیرعبداللهیان گفت: ما به صراحت به طرف های مقابل گفته ایم که ما یک دولت 
عملگرا و نتیجه محور هستیم و امیدواریم که در میز مذاکرات وین چنین اتفاقی 

بیفتد.
ایرانیانمیتوانندباآرامشبهکشورسفرکنند

 وزیر امور خارجه کشورمان همچنین با اشاره به اقدامات وزارت خارجه برای 

پیگیری و حل مشکلات ایرانیان خارج از کشور افزود: در همین چارچوب ما تلاش 
کردیم که در سایت جدید وزارت خارجه بخشی را برای ارتباط مستقیم ایرانیان مقیم 
خارج از کشور و هم وطنان در داخل کشور با وزیر خارجه اختصاص دهیم و اگر 
شما به سایت جدید وزارت خارجه مراجعه کنید این دسترسی را مشاهده می کنید. 
در روزهای آینده نیز یک دسترسی بالاتری برای رفع نگرانی بخشی از ایرانیان مقیم 

خارج از کشور در این سایت فراهم خواهد شد.
وی در همین رابطه ادامه داد: متأسفانه دشمنان، لابی صهیونیستی، رسانه های 
معاند تلاش می کنند که نوعی ایران هراسی را به ویژه در نسل جدید ایرانیان خارج 
از کشور ایجاد کنند. ما در سایت وزارت خارجه طی روزهای آینده بخشی را فعال 
خواهیم کرد که هم وطنان خارج از کشور می توانند بپرسند که ما برای ورود به ایران 
مشکلی از نظر نظام وظیفه یا هر موضوع دیگری داریم یا خیر. من به عنوان وزیر 
خارجه جمهوری اسلامی ایران عرض می کنم که ایرانیان عزیز با آرامش خاطر می 
توانند به کشور سفر کنند و با آرامش می توانند در هر زمانی براساس برنامه ریزی که 

انجام می دهند به کشور محل اقامت خودشان برگردند.
وی خطاب به ایرانیان خارج از کشور افزود: ما در این سامانه به شما پاسخ خواهیم 
داد که شما بدون مشکل می توانید به ایران سفر کنید و به عنوان وزارت امور خارجه 

و دستگاه دیپلماسی کشور تضمین می شود وقتی به شما پاسخی داده می شود.
وی ادامه داد: مایلم در همین جا تأکید کنم تعداد افرادی که دو تابعیتی هستند و 
به دلیل ارتکاب جرم در ایران محاکمه شده اند و جرم آن ها اثبات شده است کمتر 
از عدد انگشتان دو دست است. به صراحت می گویم که اگر هر کس دیگری حتی 
شخص وزیر خارجه نیز آن جرم را مرتکب می شد امروز با همان وضعیت روبرو می 
شد ضمن اینکه بسیاری از آن ها مورد رأفت جمهوری اسلامی ایران قرار گرفته اند.

امیرعبداللهیان همچنین در ادامه گزارش خود از یکصد روز فعالیت دستگاه 
دیپلماسی کشور در دولت سیزدهم یکی دیگر از مسائل مهم در این مدت را تحولات 
افغانستان عنوان کرد و گفت: ما تلاش سیاسی گسترده ای را در ایران به عمل 
آوردیم که تحت تأثیر ناامنی و بی ثباتی که در افغانستان در دوره انتقالی ایجاد شد 
قرار نگیریم و در عین حال تدابیری را بیاندیشیم که بتوانیم مرزها را کنترل کنیم، ورود 

آوارگان را مدیریت کنیم و راه حل سیاسی برای حل بحران افغانستان داشته باشیم.

امیرعبداللهیان:

همه مقدمات رسیدن به یک توافق خوب و سریع فراهم است

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: در برابر تخلف 
و انحراف کوتاه نمی آییم و این نشأت گرفته از روحیه 

بسیجی بازرسان و کارشناسان سازمان است.
ذبیح الله خداییان در نشست »بصیرت افزایی« در 
مراسمی به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج با حضور 
امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده 
افزود: بسیج یک فرهنگ،  ارتش جمهوری اسلامی 
تفکر و مکتب است که به یک قشر خاص اختصاص 

ندارد.
وی با اشاره به ویژگی های بسیجی بودن اظهارداشت: 
کسی می تواند ادعا کند که بسیجی است که مجاهد 
راه خدا باشد یعنی از جان، مال، آبروی خود به خاطر 
فرهنگ  بگذرد.  اسلامی  والای  ارزش های  و  اسلام 
بسیجی اگر در هر قشری از جامعه حاکم شود، آن قشر 

از بلایا مصونیت پیدا می کند.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با تأکید بر اینکه با 
روحیه و فرهنگ بسیجی می توان بر مشکلات کشور 
غلبه کرد افزود: اگر می خواهیم در کارها موفق باشیم، 
باید فرهنگ و روحیه بسیجی را پاسداری و حفظ کنیم.

نیروی  یک  صرفا  بسیج  کرد:  خاطرنشان  خداییان 
به  که  بعدی  چند  است  نهادی  بلکه  نیست  نظامی 
فراخور نیاز جامعه نقش آفرینی می کند. زمانی لازم بود 
نیروهای بسیجی سلاح به دست گرفته و بجنگند که در 

دوران دفاع مقدس شاهد افتخارآفرینی اقشار مختلف 
مردم در قالب نیروی بسیج مردمی بودیم و زمانی لازم 
است که واکسیناسیون را بر عهده بگیرند یا در حوزه 
سازندگی و محرومیت زدایی اقدام کنند. در هر عرصه ای 

بسیج حضور پیدا کند، موفق عمل می کند.
وی با تأکید بر روحیه بسیجی در سازمان بازرسی کل 
کشور گفت: اگر در سازمان بازرسی کل کشور با همین 
عِده و عُده که داریم، بتوانیم فرهنگ بسیجی را حاکم 
کنیم و رنگ و بوی بسیجی داشته باشیم به طور قطع در 

انجام وظایف محوله و اصلاح امور موفق خواهیم شد.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور ادامه داد: اگر در 
سازمان بازرسی، فرهنگ بسیج، ایثار و فداکاری حاکم 
شود و با خلوص نیت فعالیت کنیم دیگر از جریان زر 
کرده ایم،  برخورد  فسادی  به  اگر  و  نمی ترسیم  زور  و 

قاطعانه با آن مبارزه می کنیم.
خداییان با بیان اینکه ما در سازمان بازرسی کل کشور 
باید به تکلیف خود عمل کنیم، تصریح کرد: در سازمان 
بازرسی کل کشور و در انجام وظایف محوله اگر فسادی 
به  توجه  بدون  مبارزه می کنیم  آن  با  مشاهده کردیم 
موفقیت یا عدم موفقیت به تکلیف خود عمل می کنیم 
و در این مسیر دلسرد نخواهیم شد. اگر به تکلیف عمل 
کنیم و روحیه بسیجی را در خود حفظ کنیم در کار دچار 

سستی نمی شویم.

فسادبزرگترینصدمهرابهانقلابونظاممیزند
اینکه آنچه  با بیان  رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
امروز به نظام لطمه می زند، فساد است، خاطرنشان کرد: 
فساد موریانه وار بدون آنکه کسی متوجه شود، بزرگترین 
خداوند  که  حال  و  می زند  نظام  و  انقلاب  به  را  صدمه 
توفیق خدمت در سنگر مقابله با این خطر عظیم داده 
باید با روحیه بسیجی از انقلاب اسلامی، این امانت بزرگ 
شهدا حفاظت کنیم. در ادامه این نشست، امیر دریادار 
حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده فرمانده کل 
ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره به اهمیت بسیج 
و نقش آفرینی آن از ابتدای پیروزی انقلاب تا امروز گفت: 
اولین هدف جنگ تحمیلی، شکست انقلاب اسلامی بود 
و دشمن در ذیل این هدف، اهداف دیگری را نیز دنبال 
می کرد. وی ادامه داد: جبهه استکبار با تمام توان پشت 
ارتش صدام ایستاد ولی شکست خورد. علت شکست 
هم این بود که آنچه غرب و شرق در برآورد اطلاعاتی توان 
نظامی ایران داشتند از جهات کمی بود و به توان رهبری 
امام خمینی)ره( در همه ابعاد و روحیه انقلابی مردم و 
همچنین عنصر برتر ساز بسیج توجه نداشتند. سیاری 
با بیان اینکه »رمز پیروزی ایران در دفاع مقدس استفاده 
از عنصر برتر ساز بسیج بود« خاطرنشان کرد: امروز با 
حضور بسیج در همه عرصه ها و ایجاد همدلی و هم افزایی 

می توانیم بر همه مشکلات غلبه کنیم.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

 در برابر تخلف و انحراف کوتاه نمی آییم

 سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور، 
پیشبرد رویکرد متوازن را از اهم برنامه های وزارت کشور توصیف کرد و گفت: 
آمایش سرزمینی در استان ها مبنای برنامه ریزی اقتصادی و توسعه قرار خواهد 

گرفت.
 محسن کوشش تبار با عرض تبریک هفته بسیج به تمامی بسیجیان و زحمت 
کشان عرصه اقتصاد و معیشت کشور، گفت: باید در تفکر و عمل، بسیجی 
عمل کنیم و مسیر رشد و توسعه اقتصادی کشور را به صورت جهادی جلو 

ببریم.
کوشش تبار در ادامه صحبت های خود با بیان اینکه موضوعات و مسائل 
عنوان  به  کشور  وزارت  اهداف  و  ها  ماموریت  دارترین  اولویت  از  اقتصادی 
دستگاه حاکمیتی و فرابخشی است؛ گفت: دغدغه اصلی دکتر وحیدی وزیر 
کشور حل مشکلات و دغدغه های اقتصادی مردم عزیز ایران است و باید با 
تمام ظرفیت های استانی زمینه را برای  پیشبرد برنامه های اقتصادی دولت 
فراهم سازیم. سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
وزارت کشور رویکرد توسعه متوازن در استان ها را از اهم برنامه های وزارت 
کشور در دوره جدید خواند و گفت: برنامه آمایش سرزمینی و فعال سازی 
هدفدار و اصولی از ظرفیت ها و مزیت های نسبی استان می تواند زمینه را 

برای یک توسعه متوازن و پایدار در کشور فراهم سازد.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود به ضرورت هماهنگی مستمر و 
موثر با معاونین اقتصادی استانداری های سراسر کشور اشاره کرد و گفت: 
نیازمند  ها  استان  اقتصادی  های  حوزه  در  کارآمد  و  درست  ریزی  برنامه 

هماهنگی و هم نظری دو سویه است و باید این ارتباط و تعامل مداوم میان 
ستاد مرکزی وزارت کشور با مجموعه صف یعنی استانداری ها بیش از گذشته 

مورد توجه قرار گیرد.
و هم  تعامل  این  از خروجی های مهم  یکی  این خصوص گفت:  در  وی 
اندیشی می تواند تهیه سناریوهای مختلف در حوزه اقتصادی استان ها باشد 
و اینکه استان ها برای بهره وری بیشتر به سمت چه نوع سرمایه گذاری و تولید 

حرکت کنند.
کوشش تبار در ادامه به توجه ویژه  وزارت کشور به توسعه استان های محروم 
کشور اشاره کرد و گفت: مطابق رویکرد توسعه متوازن در کشور، باید استان 
های محروم کشور به لحاظ اقتصادی و سرمایه گذاری تحولی اساسی پیدا 
کنند. موضوع فساد ستیزی از دیگر محورهای مورد اشاره سرپرست معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور بود و در این خصوص 
با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری، گفت: رهبری معظم انقلاب همواره 
تاکید دارند که فساد گریزی کافی نیست و روحیه فساد ستیزی باید در بدنه 

دستگاههای کشور حاکم گردد.
وی در این خصوص ادامه داد: برای همین باید با کنار گذاشتن بی تفاوتی 
و انفعال برخورد و نگرشی فعالانه و مطالبه گرانه در حوزه اقتصادی داشته 
باشیم و اجازه زمینه گیری فساد را ندهیم. کوشش تبار در پایان خاطرنشان 
کرد: وزارت کشور با توجه به جایگاه سلسله مراتبی اش در میان دستگاههای 
اجرایی ظرفیت بالایی در پیشرانی اقتصاد کشور دارد و باید این مهم بیش از 

گذشته مورد توجه قرار گیرد.

سرپرستمعاونتهماهنگیاموراقتصادیوتوسعهمنطقهایوزارتکشور:

رویکرد توسعه متوازن در استان های کشور دنبال می شود
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7 نکته در مورد شستن موها مطالعاتنشانمیدهد؛

رژیم غذایی »فستینگ« به درمان سرطان 
کمک می کند

مطالعه اخیر محققان به بررسی ایمنی، تحمل، و اثرات مرتبط با متابولیک و ایمنی 
رژیم های غذایی فستینگ )شبه روزه داری( در شرکت کنندگان مبتلا به سرطان 

پرداخته است.
به نقل از مدیکال نیوز، تغییر در نوع و مقدار غذایی که فرد می خورد می تواند اثرات 
مثبتی بر سلامت و پیری داشته باشد. برخی شواهد نشان می دهد که رژیم غذایی 
فستینگ برای طولانی مدت ممکن است مکانیسم های سلولی محافظ را فعال کند.

نتایج نشان داد که تغییرات متابولیک و سیستم ایمنی با بهبود عوارض سرطان 
منطبق است، اما اثربخشی آنها را ثابت نکرده است.

تحقیقات بیشتر برای تعیین اینکه آیا اثرات متابولیک و ایمنی ناشی از رژیم غذایی 
فستینگ باعث بهبود کارایی درمان استاندارد سرطان و کاهش مرگ و میر می شود، 

ضروری است.
دانشمندان معتقدند که این اثرات رژیم غذایی فستینگ تا حدی به دلیل کاهش 
 ۱-IGF .۱( است-IGF( انسولین ۱  فاکتور رشد شبه  و  انسولین  گلوکز،  موقت 
هورمونی است که رشد را تنظیم می کند، متابولیسم ماهیچه های اسکلتی را کنترل 

می کند و ماهیچه های بدن انسان را بازسازی می کند.
از آنجایی که IGF-۱ رشد و تقسیم سلولی، مرگ سلولی و بقای سلولی را تنظیم 

می کند، ممکن است رشد تومورهای سرطانی را نیز افزایش دهد.
مطالعات اولیه با چرخه های دوره ای روزه داری طولانی مدت اثرات ضد توموری، 
افزایش پاسخ به درمان ضد سرطان و محافظت از سلول های سالم در برابر آسیب 

ناشی از شیمی درمانی را نشان داده است.
اگرچه رعایت دوره های طولانی مدت این رژیم غذایی و محدودیت های شدید 

مصرف کالری ممکن است چالش برانگیز بوده و دارای مشکلات ایمنی باشد.
با در نظر گرفتن این موضوع، دانشمندان یک "رژیم غذایی تقلیدکننده روزه موسوم 
به فستینگ" ایجاد کرده اند که کالری، قند و پروتئین کمی دارد. هدف دستیابی به 
اثراتی مشابه روزه داری است و در عین حال از کمبود مواد مغذی جلوگیری می کند.
محققان برای ۱۰۱ شرکت کننده مبتلا به سرطان به مدت ۵ روز رژیم غذایی 
فستینگ یکسان طراحی کردند. شرکت کنندگان تا ۶۰۰ کالری در روز ۱ و حداکثر 
۳۰۰ کالری در روزهای ۲-۵ مصرف کردند. آنها این دوره از محدودیت کالری را با ۱۶ 
تا ۲۳ روز تغذیه مجدد دنبال کردند تا وزن از دست رفته را به دست آورند. سپس افراد 

این رژیم ها را هر ۳ یا ۴ هفته تا ۸ دوره تکرار کردند.
این مطالعه شامل افرادی بود که انواع مختلفی از سرطان را در مراحل مختلف 

داشتند و از درمان های ضدسرطانی مختلفی استفاده می کردند.
در ۹۹ شرکت کننده ای که تیم ارزیابی کردند، این رژیم غذایی سطح گلوکز سرم را 
۱۸.۶ درصد، انسولین سرم را ۵۰.۷ درصد و IGF-۱ سرم را ۳۰.۳ درصد کاهش داد.
محققان سطح انسولین را ارزیابی کردند زیرا شواهد نشان می دهد که این هورمون 
رشد سلول های سرطانی را تحریک می کند. به طور مشابه، برخی شواهد نشان 

می دهد که سطوح بالاتر گلوکز سرم نیز باعث پیشرفت سرطان می شود.

روش هایی که برای پایین آوردن سطح کلسترول به کار می روند متنوع بوده و هدف 
همه ی آن ها این است که این پارامتر بیوشیمیایی را در طیف نرمالی نگه دارند. علاوه بر 

روش های دارویی خوب است راه های طبیعی کاهش کلسترول بد خون را نیز بدانیم.
کلسترول ماده ای نیست که باید کلا آن را از بدن حذف کنیم، بلکه دقیقا برعکس! 
کلسترول بخشی طبیعی از بافت ها و غشای سلول های بدن انسان بوده و برای تولید 
هورمون ضروریست. ما بدون کلسترول نمی توانیم زنده بمانیم؛ اما زیادی آن در خون 
باعث یک سری از بیماری ها می شود. به همین دلیل مهم است که با راهکارهایی 

کلسترول بالا را کاهش دهیم.
آیاکلسترولبرایسلامتیمضراست؟

همانطور که گفتیم کلسترول برای عملکرد بدن انسان لازم است. اما کلسترول 
انواعی دارد که باید آن ها را بشناسید. در واقع چیزی که به عنوان کلسترول مجموع 
 LDL و HDL می شناسیم صرفا مجموعه ی تمام انواع کلسترول است. اما ما کلسترول
 VLDL هم داریم و نوعی از کلسترول که افراد عادی کمتر از آن اطلاع دارند کلسترول
نام دارد. HDL کلسترول خوب است که مخفف لیپوپروتئین با چگالی بالا می باشد. 
این کلسترول مفید است زیرا چربی ها را از دیواره ی عروق به کبد انتقال می دهد و از 
این طریق آن ها را از جریان خون خارج کرده و جلوی تجمع چربی ها به شکل پلاک 
آتروم را می گیرد. LDL کلسترول بد خون است که مخفف لیپوپروتئین با چگالی پایین 
می باشد. به این کلسترول توجه زیادی می شود زیرا با تجمع چربی ها در عروق ارتباط 
دارد؛ اما مطالعات اخیر نشان داده اند باید به VLDL یا لیپوپروتئین با چگالی بسیار 
پایین بیشتر توجه کرد زیرا این نوع اکسید شده ی چربی خطر بیشتری برای قلب و 

عروق دارد.
کلسترولورژیمغذایی

یافته ها و دستاوردهای جدید علمی در ارتباط با نقش کلسترول در سلامتی ما 
اهمیت ویژه ای دارند. چند سال است که می دانیم کلسترول غذا تاثیر بسیار کمی روی 

سطح این ماده در خون دارد.
در واقع گمانه زنی هایی وجود دارد که اکسیداسیون، مسئول اصلی آسیب های 
مخرب در داخل بدون انسان است. LDL و VLDL بیشتر در معرض آسیب های 

رادیکال های آزادند، که می تواند مولکول های ناپایدارتر و خطرناک تر بیشتری تولید 
کند.

بنابراین کاری که می توانیم بکنیم این است که از روش هایی برای کاهش کلسترول 
که مربوط به تغییراتی در سبک زندگی و شیوه ی تغذیه می شوند کمک بگیریم. هدف 

همه ی این روش ها باید کاهش فرایند اکسیداسیون LDL و VLDL باشد.
به عبارتی دیگر قرار است بیشتر چربی های سالم مصرف کرده و از چربی های ناسالم 
پرهیز کنیم. همچنین خوب است عادت هایی را در پیش بگیریم که در حال حاضر 

ثابت شده از سلامت قلب و عروق ما محافظت می کنند.
روشهاییکهبهکاهشکلسترولخونکمکمیکنند

همان طور که گفتیم درمورد کلسترول و رژیم غذایی، قرار نیست کمتر چربی بخوریم، 
بلکه هدف این است که چربی های سالم را انتخاب کنیم.

این روش ها با مطالعات علمی تائید شده اند و بخشی از یک سبک زندگی سالم و 
دوستدار سلامت قلب و عروق اند که با هم می توانند ریسک حمله قلبی و سکته مغزی 

را کاهش دهند.
چربیهایترانسنخورید

وقتی چربی ها طی یک فرایند شیمیایی هیدروژنه می شوند تبدیل به چربی های 
ترانس می شوند، یعنی ساختار فضایی مولکول ها تغییر می کنند. صنایع غذایی 
پُر از چربی های ترانس است و فرایندهای ساخت و تولید بسیاری از مواد غذایی 
موجود در بازار از چربی های ترانس استفاده می کنند. مشکل اینجاست که با مصرف 
 HDL یا همان کلسترول بد خون ما بالا می رود و همزمان LDL ،چربی های ترانس
یا همان کلسترول خوب خون ما پایین می آید. شما باید برچسب روی محصولات 
غذایی را بررسی کنید. در آن شما می توانید متوجه شوید محصول مورد نظر دارای 
روغن هیدروژنه است یا خیر. البته عبارت هایی مختلفی وجود دارند که به معنی  چربی 
ترانس هستند. همچنین لازم است روش های پخت و پزتان در خانه را نیز بررسی کنید. 
به جای سرخ کردن از پختن یا بخارپز کردن استفاده کنید تا از تشکیل چربی های 

ترانس جلوگیری نمایید.
چربیهایسالمبخورید

همه ی چربی ها بد نیستند. سال ها تبلیغات و اطلاعات نادرست به ما القا می کرد که 
همه ی چربی ها برای سلامتی مضرند اما واقعا اینطور نیست. 

در واقع چربی های تک غیراشباع می توانند اثرات مثبتی روی بدن انسان بگذارند. 
مصرف منظم این نوع چربی ها می تواند کلسترول بد را پایین بیاورد بدون اینکه تاثیری 
روی کلسترول خوب بگذارد و دلیل این اتفاق، جلوگیری از اکسیداسیون است. حالا 
چربی های تک غیراشباع را از کجا باید پیدا کنید؟ در روغن زیتون فرابکر، مغزها و 

دانه ها و آووکادو، این چربی ها را به رژیم غذایی تان اضافه کنید!
بیشترفیبربخورید

میکروبیوم روده که مجموعه ای از میکروارگانیسم هایی است که در سیستم گوارش 
انسان زندگی می کنند می توانند اکسیداسیون چربی ها را کاهش دهند؛ اما برای 
اینکه چنین اتفاقی بیفتد لازم است این باکتری ها سالم باشند. مصرف فیبر محلول، 
تقویت کننده ی تکثیر باکتری های خوب گوارشتان است؛ اما فقط همین نیست؛ 
میکروبیوم روده تان جذب برخی از مواد را نیز به تاخیر می اندازد و این مواد نمی توانند 
فورا وارد خون شوند. ضمنا باکتری های روده به تاثیرگذاری بیشتر استاتین هایی که 
برای افراد دچار کلسترول بالا تجویز می شوند نیز کمک می کنند. شما می توانید فیبر 
محلول را در نخود سبز، حبوبات، تقریبا همه ی میوه ها و اوتمیل )جو دوسر پخته( پیدا 

کنید.
امگا۳مصرفکنید

در مورد امگا ۳ زیاد مطالعه و گفته شده است. امگا ۳ نوعی چربی چند غیراشباع 
است. ماهی و مغزها حاوی مقدار قابل توجهی امگا ۳ هستند. مشاهدات زیادی 
طی سال های اخیر امگا ۳ را با کاهش احتمال بیماری های قلبی و عروقی مرتبط 
دانسته اند، زیرا این چربی مفید می تواند کلسترول LDL خون را پایین بیاورد. یک 
فایده ی دیگر امگا ۳ که شواهد علمی آن را نشان داده اند کمک به تنظیم سطح قند 

خون است.
چربی های تک غیراشباع می توانند اثرات مثبتی روی بدن انسان بگذارند. مصرف 
منظم این نوع چربی ها می تواند کلسترول بد را پایین بیاورد بدون اینکه تاثیری روی 
کلسترول خوب بگذارد و دلیل این اتفاق، جلوگیری از اکسیداسیون است. حالا 
چربی های تک غیراشباع را از کجا باید پیدا کنید؟ در روغن زیتون فرابکر، مغزها و 

دانه ها
سیگارنکشید

تنباکو علاوه بر تمام تاثیرات مضری که بر بدن انسان دارد، بر کلسترول خون نیز اثر 
می گذارد. بدن افراد سیگاری کمتر می تواند عروق خود را پاکسازی کند.

وقتی  دلیل  همین  به  دارد.  وجود  کمتری  خوب  کلسترول  سیگاری ها  بدن  در 
کلسترول در دیواره ی رگ ها جمع می شود، پاکسازی رگ ها از این چربی ها که کار 
کلسترول خوب است سخت می شود. به همین دلیل احتمال ابتلای افراد سیگاری به 

بیماری های قلبی و عروقی بیشتر است.
ورزشکنید

از فواید ورزش برای سلامتی زیاد گفته شده است. ورز بر خلق و خو اثر می گذارد، 
استرس را کاهش می دهد، به کنترل اضطراب کمک می کند، جلوی کاهش توده 
عضلانی را می گیرد، فرایند پیری را به تاخیر می اندازد، ظرفیت هوازی قلب را بالا 

می برد و جلوی بیماری های متابولیکی را می گیرد. 
وقتی پای کنترل کلسترول به میان می آید، ورزش هوازی همراه با تمرینات قدرتی 
ظاهرا بهترین گزینه اند. پیاده روی نیز بسیار مفید است؛ اما واضح و بدیهی است که 

افزایش شدت تمرین و دویدن، فواید را چند برابر می کند.
شاید قابل توجه ترین اثر ورزش بر کلسترول این باشد که می  تواند HDL را افزایش 
می دهد؛ اما این اتفاق زمانی می افتد که ورزش با شدتی انجام شود که ضربان قلب  به 

۸۵ درصد از ماکسیمم خود برسد.
اگراضافهوزنداریدوزنکمکنید

افزایش وزن و چاقی ریسک فاکتورهایی برای بیماری های قلبی و عروقی اند. افرادی 
که دچار این بیماری ها هستند معمولا کلسترول LDL خون شان بالاست؛ اما دیده 
شده وقتی این افراد تحت رژیم غذایی کنترل شده و مناسب زیر نظر کارشناس موفق 
به کاهش وزن اضافی خود می شوند، کلسترول بد خونشان هم پایین می آید و این به 

معنی کاهش ریسک حمله قلبی و سکته مغزی نیز می باشد.
ضمنا ورزش روشی است که به کاهش وزن اضافی و کلسترول مضر کمک می کند، 

بنابراین ورزش از این طریق هم به نفع سلامت قلبتان است. 
یکی از مهم ترین مکانیسم های موثر رژیم های غذایی کاهش وزن این است که جلوی 
ساختن کلسترول جدید در بدن را می گیرند. بنابراین بدن از چربی های انباشته شده 
برای تولید انرژی استفاده می کند و چربی های اکسیدشده ی مضر از خون پاکسازی 

می شوند.
درصورتیکهپزشکاجازهمیدهدمکملمصرفکنید

صنایع داروسازی مکمل هایی ساخته اند که مصرف روزانه دارند و برخی از آن ها 
می توانند بر کلسترول اثر بگذارند؛ اما این روش باید در چارچوب یک رژیم غذایی سالم 
و با تجویز پزشک به کار برود. مثلا امگا ۳ که در این مطلب به آن اشاره کردیم به شکل 
مکمل روغن ماهی وجود دارد. از سویی دیگر باید توجه بیشتری به کوآنزیم Q۱۰ شود. 

این ماده در کاهش کلسترول بد خون موثر است.
روشهاییکهبرایکاهشکلسترولبهکارمیروندبایدتداومداشتهباشند

این روش ها با هم می توانند به شما کمک کنند کلسترولتان را کنترل کنید و هیچ 
کدامشان به تنهایی جادو نمی کنند و ضمنا اثر فوری هم ندارند. همچنین لازم است 
آن ها را سال ها به طور پیوسته به کار ببرید. سه ماه رژیم گرفتن یا ورزش کردن و سپس 

رها کردن آن ها هیچ اثری نخواهد داشت.
در پایان توصیه می کنیم اگر هر گونه سوالی دارید با پزشک درمیان بگذارید. در 
صورتی که از وضعیت کلسترول خونتان آگاهید و پزشک هم به شما توصیه کرده، این 

روش ها می توانند به تنظیم کلسترول خونتان کمک کنند.

LDLراچگونهکاهشدهیم؟

فوقتخصصگوارشوکبد:8 توصیه برای کاهش کلسترول بد خون
ریفلاکس معده چیست و چه علائمی دارد؟ 

فوق تخصص گوارش و کبد گفت: ریفلاکس معده بیماری شایع است که می 
تواند دوره ای یا مزمن باشد. استرس موجب تشدید ریفلاکس شده و مانع از 

جواب در طول درمان می شود.
علیرضا دلاوری فوق تخصص گوارش و کبد در پاسخ به سوالات رایج بیماران 
درباره رفلاکس معده گفت: رفلاکس بیماری بسیار شایع است که حدود ۲۰ تا 
۲۵ درصد مردم با آن درگیرند. ترش کردن، سوزش، تلخی دهان، سنگینی سر 
دل و حتی سرفه های مزمن از علائم این بیماری است که می تواند انسان را تا آخر 

عمر به خود مشغول کند.
وی افزود: ریفلاکس از خفیف تا شدید وجود دارد و بیماری مزمن است. بهترین 
درمان برای آن کاهش اسید معده است. امپرازول دارویی است که مصرف آن 
در دوزهای بالا می تواند رفلاکس شدید را کنترل کند. در نوع خفیف بیماری، 
مصرف دوبار در هفته کافی است اما برخی بیماران علاوه بر ریفلاکس شدید، 
زمینه اضطرابی دارند که موجب تحریک بیشتر مری می شود در این حالت باید 

برای بیمار از داروهای آرامبخش استفاده کرد.
دلاوری خاطرنشان کرد: یکی از مشخصات افزایش اسید معده و در نتیجه 
از خوردن غذا است. ریفلاکس ممکن است  ریفلاکس، سوزش سر دل پس 
صبح ها یا شب ها اتفاق بیفتد. برخی مواد غذایی مثل پیاز خام، غذاهای ترش، 
غذاهای حاوی نگهدارنده مثل پنیر پیتزا و فست فودها، سس های کارخانه ای و 
چای پررنگ موجب تشدید رفلاکس می شوند. برای افرادی که در هنگام صبح 
ترش می کنند و سوزش سر دل دارند توصیه می شود چای پررنگ ننوشند.  نیم 
ساعت قبل از صبحانه یک کپسول امپرازول به مدت دو هفته بخورند اگر تا پیش از 

سه ماه علائم برگشت امپرازول باید به صورت دائمی مصرف شود.
در فصول مختلف  برخی غذاها  و مصرف  تغییرات فصلی   کرد:  تاکید  وی 
می تواند موجب تشدید ریفلاکس شود. در مواقعی ریفلاکس ها دوره ای هستند 
و در برخی به صورت دائمی وجود دارد و ممکن است تا چند سال بهبود یافته 
و دوباره ظاهر شوند. استرس موجب تشدید ریفلاکس شده و مانع از جواب در 

طول درمان می شود.
دلاوری فوق تخصص گوارش و کبد یادآور شد: مشکلات معده و گوارش مثل 
زخم معده و اثنی عشر می  تواند منجر به کاهش وزن شود. کاهش وزن علامت 

خطر است و بیمار باید تحت بررسی های بیشتر قرار گیرد.

مطالعاتنشانمیدهد؛

دارچین شیوه ای ایمن برای کاهش
 علائم روماتیسم مفصلی

فشار  و  التهاب  زیستی  نشانگرهای  دارچین  مکمل  که  دریافتند  محققان 
اکسایشی دخیل در روماتیسم مفصلی را کاهش می دهد.

به نقل از اوری دی هلث، محققان می گویند اگر به روماتیسم مفصلی، یک 
بیماری التهابی مزمن مفاصل، مبتلا هستید، پاشیدن مقداری ادویه در قهوه 

صبحگاهی ممکن است به شما کمک کند احساس بهتری داشته باشید.
محققان چینی در مطالعه خود، ۱۲ مطالعه مربوط به مصرف دوزهای پودر 
دارچین از ۱.۵ تا ۴ گرم در روز را بررسی کردند. یافت ها نشان داد مصرف مکمل 

دارچین منجر به موارد زیر می شود:
• کاهش قابل توجه پروتئین واکنشی C )CRP(، پروتئین خون که در صورت 
فشار  نشانگر   ،)MDA( آلدئید  دی  مالون  و  می یابد،  افزایش  التهاب  وجود 

اکسایشی.
• کاهش معنی دار آماری در اینترلوکین -۶ که در محل های التهاب تولید 

می شود.
• افزایش ظرفیت کل آنتی اکسیدانی.

نتیجه گیری نهایی تیم تحقیق این بود که »مکمل دارچین ممکن است کمکی 
برای کاهش التهاب و میزان فشار اکسایشی در انسان باشد.«

یافته ها نشان داد که سینامالدئید، ترکیب موجود در دارچین، با مهار پروتئین های 
پیش التهابی، التهاب روماتیسم مفصلی را در موش ها کاهش می دهد.

 
یافتهمحققانبریتانیایی؛

رژیم غذایی گیاهی به تولید کمتر گازهای 
گلخانه ای کمک می کند

مطالعه جدید محققان نشان داد که تغذیه سالم ممکن است در انتشار کمتر 
گازهای گلخانه ای نقش داشته باشد.

به نقل از مدیکال نیوز، محققان دانشگاه لیدز در بریتانیا می گویند رژیم های 
غذایی حاوی مقادیر کم گوشت قرمز، برخی نوشیدنی ها، و تنقلات شیرین 

تأثیرات محیطی کمتری دارند.
تولید، فرآوری و بسته بندی مواد غذایی عامل بیش از یک سوم انتشار گازهای 
گلخانه ای در جهان است. با این حال، تحقیقات در مورد اثرات زیست محیطی 
رفتارهای غذایی عمدتاً بر تعداد محدودی از دسته بندی های غذایی گسترده 
متمرکز شده است. مطالعه اخیر با هدف ارائه اطلاعات دقیق تر در مورد چگونگی 
تأثیر تولید مواد غذایی بر محیط زیست انجام شد. محققان در این مطالعه، انتشار 
گازهای گلخانه ای بیش از ۳۰۰۰ ماده غذایی را تجزیه و تحلیل کردند. با مرتبط 
کردن این داده ها به یک بررسی رژیم غذایی، محققان به این نتیجه رسیدند که 
رژیم های غذایی سالم تر دوستدار زمین هستند. محققان به بررسی انتشار گازهای 
گلخانه ای بر اساس الگوی رژیم غذایی، جمعیت شناسی و دریافت مواد مغذی 
توصیه شده توسط سازمان جهانی بهداشت پرداختند. مطالعه حاضر شامل یک 
گروه اعتبارسنجی از ۲۱۲ شرکت کننده بود. بر اساس تجزیه و تحلیل، گوشت 
حدود ۳۲ درصد از کل انتشار گازهای گلخانه ای مرتبط با رژیم غذایی را شامل 

می شود. 
نوشیدنی هایی از جمله قهوه، چای و نوشیدنی های الکلی با ۱۵ درصد از انتشار 
گازهای گلخانه ای مرتبط بودند و لبنیات ۱۴ درصد از انتشار گازهای گلخانه ای را 
به همراه داشتند. کیک، کلوچه و آب نبات ممکن است مسئول ۸ درصد از انتشار 
گازهای گلخانه ای باشند. این مطالعه همچنین نشان داد که رژیم های غذایی که 
توسط مردان دنبال می شود در مقایسه با رژیم های غذایی زنان، ۴۱ درصد بیشتر 
گلخانه ای  گازهای  انتشار  با 
به  اختلاف  این  است.  همراه 
دلیل تفاوت در مصرف گوشت 
حدی  تا  و  مردان  و  بینزنان  در 
گازهای  انتشار  دلیل  به  کمتر 
گلخانه ای ناشی از نوشیدنی ها 
رژیم های  این،  بر  علاوه  است. 
درصد   ۵۹ غیرگیاه خواری 
بیشتر از رژیم های گیاه خواری 
باعث انتشار گازهای گلخانه ای 

می شوند.
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مدیرستادهماهنگیکانونهایمساجداستانقمخبرداد:

برگزاری پانزدهمین دوره مسابقات قرآنی 
مدهامتان در قم

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم از برگزاری 
پانزدهمین دوره مسابقات قرآنی مدهامتان ویژه اعضای کانون های مساجد و 

بارگذاری آثار در سایت بچه های مسجد خبر داد. 
حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی با اشاره به برگزاری پانزدهمین دوره 
مسابقات قرآنی مدهامتان گفت: »مدهامّتان« به معنای دو  باغ خرم و سبزاست 
و نام بزرگترین رویداد قرآنی بچه های مسجد است که توسط ستاد هماهنگی 

کانونهای فرهنگی هنری مساجد کشور برگزار می شود.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم افزود: این 
دوره از مسابقات  با استفاده از نقطه نظرات ارزشمند فعالان قرآنی طرح ریزی 
شده و از جمله ویژگی های این دوره از مسابقات می توان به اضافه شدن بخش 
استعدادیابی ویژه کودکان زیر ۷ سال و نوجوانان و همچنین ایجاد پیوند میان 

جلسات سنتی قرآن کریم مساجد و مسابقات قرآنی مدهامّتان اشاره کرد.
وی با اشاره به اینکه ترویج و نهادینه سازی فرهنگ دینی و قرآنی در جامعه، ترویج 
معارف قرآنی، توجه به مساجد به عنوان پایگاه های قرآنی، تحکیم پیوند مسجد، 
این طرح قرآنی است، اضافه کرد: شناسایی  از رویکردهای مهم  و مردم  قرآن 
استعدادهای مردمی و تلاش برای تقویت این استعدادها از دیگر اهداف برگزاری 
این دوره از مسابقات است.  روحانی ادامه داد: این رویداد قرآنی ویژه اعضای 
کانونهای فرهنگی هنری مساجد و در رده های سنی ۷ تا۱۶ سال و۱۶ تا ۳۰ سال 
و در رشته های قرائت تحقیق، قرائت تقلیدی، مفاهیم، اذان، قرائت ترتیل، حفظ 
کل، حفظ جزء۳۰، مکبری، قرائت نماز، استعداد یابی و جلسات سنتی قرآن است 
برگزار خواهد شد.  مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان 
قم افزود:مسابقات در رشته اذان ویژه برادران و در گروه سنی هفت تا ۳۰ سال، 
رشته قرائت نماز ویژه برادران و خواهران و در گروه سنی زیر هفت سال و هفت تا ۱۶ 
سال، استعدادیابی در گروه سنی زیر هفت سال و هفت تا ۱۶ سال ویژه برادران و در 
رشته های قرائت تحقیق، حفظ کل و قرائت ترتیل ویژه برادران و خواهران در گروه 

سنی ۱۷ تا ۳۰ سال برگزار خواهد شد.
 وی یادآور شد:بخش ویژه این مسابقات در دو محور جلسات سنتی قرآن کریم و 
استعداد یابی است که قاریان جلسه سنتی قرآن کریم را در مسجد محل خود و با 
حداقل هفت نفر از کودکان و نوجوانان برگزار می کنند و گزارش برنامه را در رواق 

نوردر سامانه بچه های مسجد ارسال می کنند.
حجت الاسلام والمسلمین روحانی گفت:در مرحله استانی مسابقات در رشته 
قرائت تقلیدی ویژه برادران در گروه سنی هفت تا ۱۶ سال، در رشته مفاهیم ویژه 
برادران و خواهران در گروه سنی هفت تا ۳۰ سال و مکبری ویژه برادران گروه سنی 
زیر هفت سال و هفت تا ۱۶ سال و رشته حفظ جزء ۳۰ویژه برادران و خواهران در 
گروه سنی هفت تا ۱۶ سال برگزار می شود.  وی  مهلت شرکت در این جشنواره 
قرآنی و بارگذاری آثار در سایت بچه های مسجد را از ۷ آبان تا ۳۰ آذر ماه اعلام کرد 
و گفت:نفرات برتر مرحله استانی ۹ دی ماه معرفی و مرحله کشوری نیز اردیبهشت 
۱۴۰۱ برگزار خواهد شد. حجت الاسلام والمسلمین روحانی یادآور شد: افرادی 
که رتبه اول تا سوم مسابقات مدهامتان دوره گذشته )سیزدهم و چهاردهم ( را 
کسب کرده اند و یا در مسابقات سازمان اوقاف در دو دوره گذشته رتبه اول تا پنجم 
ملی و بین المللی کسب کرده اند در این مسابقات نمی توانند شرکت نمایند. وی 
گفت: با توجه به شرایط فعلی کشور و با وجود بیماری کرونا برخی از رشته ها به 
صورت محدود و با رعایت پروتکل های بهداشتی به صورت حضوری برگزار می 
شود که امیدواریم امسال شاهد استقبال خوب اعضای کانون های مساجد در این 
دوره از مسابقات قرآنی مدهامتان باشیم. علاقمندان برای کسب اطلاعات بیشتر 
 /https://bachehayemasjed.ir می توانند با سامانه بچه های مسجد به آدرس

مراجعه کنند و یا با شماره ۰۲۵۳۷۷۱۴۴۱۰ داخلی  ۲۰ و ۳۱ تماس بگیرند.

آیتاللهنوریهمدانی:

 ائمه جمعه باید زمان شناس باشند
آیت الله نوری همدانی بر لزوم تبیین و تحلیل دقیق و عمیق مسائل مختلف کشور 
در نماز جمعه برای مردم تاکید کرد و گفت: تریبون نماز جمعه واسطه بین مردم و 

نظام است.
آیت الله نوری همدانی در دیدار رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه با بیان 
اینکه امروز در دنیایی واقع شده ایم که باید ائمه جمعه زمان شناس باشند و تقویت 
نماز جمعه ضروری است، گفت: نماز جمعه واسطه بین مردم و نظام است و باید 
حقایق طبق موازین شرعی در آن تبیین شود و تضعیف و تخریب این جایگاه به 
بهانه های مختلف مصلحت نیست. مرجع تقلید شیعیان ضمن تجلیل از خدمات 
صورت گرفته در دوران مسئولیت حجت الاسلام و المسلمین حاج علی اکبری 
افزود: الحمدلله جنابعالی فردی موفق و دارای شایستگی های زیادی می باشید 
و ما از برنامه های که گزارش داده اید و از نهاد نماز جمعه حمایت می کنیم. وی 
تریبون نماز جمعه را واسطه بین مردم و نظام بیان نمودند و ادامه داد: باید در نماز 
جمعه مسائل برای مردم تبیین و تحلیل شود، از این رو باید مطالبی دقیق و همراه با 
مطالعه عمیق و جامعیت فراوان و در نظر گرفتن همه ابعاد، مطالب دارای محتویات 
به روز و کامل و جامع در اختیار ائمه جمعه قرار بگیرد. آیت الله نوری همدانی 
تفسیر قرآن و نهج البلاغه و صحیفه سجادیه را از منابع عالی برای بهره مندی در 
خطبه های نماز جمعه نام برد و گفت: امروز در دنیایی واقع شده ایم که باید ائمه 
جمعه زمان شناس باشند و مسائل و حقایق عصر ما یعنی مسائل آخر الزمان را 
خوب تحلیل کنند و به گوش مردم برسانند. همچنین رئیس شورای سیاستگذاری 
ائمه جمعه نیز ضمن گزارش جامعی از نهاد ائمه جمعه با بیان اهمیت نماز جمعه 
در اسلام گفت: تقویت جایگاه نماز جمعه امروز بسیار ضروری است و از آنجا که این 
جایگاه واسطه بین مردم و نظام است باید حقایق طبق موازین شرعی در آن تبیین 

شود و تخریب و یا تضعیف آن مصلحت نیست.
فرماندهسپاهقم:

محرومیت زدایی از اقدامات شاخص 
بسیج قم است

فرمانده سپاه قم گفت: فعالیت مستمر گشت های محله محور رضویون بسیج 
و همکاری با نیروی انتظامی، ساخت و بازسازی منازل محرومین و تهیه جهیزیه 
عروس برای نیازمندان در زمینه محرومیت زدایی از شاخص ترین اقدامات بسیج 
است. سردار محمدرضا موحد در خطبه های پیش از خطبه نماز جمعه قم، بیان 
کرد: بسیج مصداق آیه شریفه »اشداء علی الکفار رحماء بینهم« است و بسیجیان 
راسخ  کوه  همچون  دشمنان  مقابل  در  فقیه  ولایت  از  فرمانبرداری  با  همواره 
ایستادگی کرده اند.  وی اضافه کرد: اگر بسیجیان در زمان امیرالمومنین علی )ع( 
بودند، دیگر حضرت به آن صورت مظلومانه در مسجد به شهادت نمی رسیدند و 
حضرت زهرا )س( مورد اهانت و شهادت قرار نمی گرفتند. موحد در خصوص 
اقدامات بسیج در زمینه پیشگیری از ویروس کرونا تصریح کرد: بسیجیان با پذیرش 
خطرات احتمالی ویروس کرونا، در بیمارستان ها و غسالخانه ها حضور یافتند و در 

این زمینه نیز به مردم خود خدمت کردند.
 

استاندارقم:
نگرانی از تامین کالاهای اساسی وجود ندارد

استاندار قم با اشاره به ذخیره کالاهای اساسی استان از جمله برنج و گندم 
گفت: با تدابیر اندیشیده شده هیچ گونه نگرانی نسبت به تامین کالاهای اسای در 
ماه های آینده وجود ندارد. سیدمحمدتقی شاهچراغی در ادامه برنامه جمعه های 
میدانی خود از انبارهای کالاهای اساسی و سیلوهای گندم شرکت غله و خدمات 
بازرگانی استان قم بازدید کرد. استاندار قم طی این بازدید بکارگیری تجهیزات 
پیشرفته و بروز در راستای ذخیره سازی و کیفیت سنجی گندم را مورد توجه قرار داد 

و افزود: باید با تامین گندم با کیفیت زمینه بهبود کیفیت نان فراهم شود.
وی همچنین با اشاره به ویژگی زائرپذیری و حضور اتباع خارجی در قم بر ضرورت 

پیگیری تامین آرد مازاد نیاز استان از دستگاه های ملی تاکید کرد.

معاونهماهنگکنندهسپاهاستانقم:

دشمنان نمی خواهند جوانان 
دستاوردهای انقلاب را ببینند

 
معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم گفت: استفاده از ظرفیت فضای مجازی 
برای تبیین نقاط روشن انقلاب اسلامی و دستاوردها و غلبه بر فضای تبلیغاتی دشمن 

نخستین جهاد ما است.
سرهنگ مهدی کبیری پور در نشست برخط که به مناسبت هفته بسیج برگزار شد، 
اظهار داشت: معمار کبیر انقلاب و رهبر معظم انقلاب بسیج را شجره طیبه می نامند 
که خود این اصطلاح مفاهیم زیادی دارد. وی ادامه داد: انقلاب و بسیج ویژگی های 
مشترکی دارند ازجمله خصوصیات انقلاب و بسیج معنویت است انقلاب اسلامی 
انقلاب دینی و مبتنی بر ایدئولوژی ناب اسلامی بود و تمام شاکله آن برخاسته از 
اعتقادات دینی و معنوی است. کبیری پور اعتمادبه نفس را از دیگر ویژگی های انقلاب و 
بسیج عنوان کرد و گفت: همین اعتمادبه نفس باعث شده که انقلاب اسلامی در کوران 
حوادث و پدیده هایی که ممکن بود هر انقلاب نوپایی را از میان ببرد با حفظ ارزش ها به 
مسیر خود ادامه دهد. وی حرکت بسیج را در مسیر رضای خداوند عنوان کرد و گفت: 
حضرت آقا در سفری که به قم داشتند چند ویژگی را برای بعضی بسیج برشمردند که 
بحث اخلاص یکی از آن ها بود یعنی عمل را فقط برای رضای خدا بخواهیم و اینکه 
برای خوشامد کسی یا سازمان و شخصی انجام ندهیم. معاون هماهنگ کننده سپاه 
قم تبیین انقلاب برای نسل جوان را مهم برشمرد و ابراز داشت: نباید تصور شود که این 
انقلاب از پدیده های سیاسی رایج است چرا که عظمت راه طی شده باید بیان شود راه 
طی شده راه همواری نبوده و راه صعب العبوری بوده، ازجمله این موانع جنگ، ترور، 
تهاجم فرهنگی، محاصره اقتصادی و تبلیغاتی و هر نوع دشمنی که می توان در کتاب ها 
نوشت روی کشور ایران پیاده کردند وی حضور جدی و تأثیرگذار در فضای مجازی را برای 
جوانان مهم برشمرد و بیان داشت: دشمنان نمی خواهند جوانان دستاوردهای انقلاب 
را ببینند و از همین رو در فضای مجازی به دنبال دلسرد کردن جوانان هستند که باید با 
حضور و روشنگری جوانان این نقشه دشمنان خنثی شود. کبیری پور افزود: استفاده 
از ظرفیت فضای مجازی برای تبیین نقاط روشن انقلاب اسلامی و دستاوردها و غلبه بر 
فضای تبلیغاتی دشمن نخستین جهاد ما است اکنون باید با رشادت، ایثارگری، ابتکار، 

وحدت و تشکیل گروه های تخصصی محاصره فضای مجازی را بشکنیم.
 

رئیسادارهطرحهاوبرنامهریزیسازمانصمتاستانقمخبرداد:

بهره مندی بنگاه های تولیدی از تسهیلات 
تبصره 1۸ قانون بودجه

رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صمت استان قم از برخورداری بنگاه های تولیدی 
استان از تسهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ خبرداد.

ناطق  در گفت وگویی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته بــرای بهره مندی 
واحدها و پروژه های دارای اولویت از تسهیلات این ماده قانونی بیان کرد: بهره مندی از 
این تسهیلات در قالب ابلاغ دستورالعمل جزء ۱ تا ۹ بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰ کشور و تصویب و ابلاغ برنامه وزارت صمت از سوی وزارت امور اقتصادی و 

دارایی صورت می پذیرد.
ناطق افزود: دارا بودن جواز تأسیس برای متقاضیان با پیشرفت فیزیکی بالای ۷۰ 
درصد، دارابودن یکی از مجوزهای پروانه بهره برداری، گواهی فعالیت صنعتی و یا کارت 
شناسایی معتبر برای متقاضیان استفاده از تسهیلات بازسازی و نوسازی، دارابودن 
شناسایی  کارت  یا  صنعتی  فعالیت  گواهی  و  بهره برداری  پروانه  مجوزهای  از  یکی 
معتبر برای متقاضیان استفاده از تسهیلات سرمایه در گردش از شرایط پرداخت این 
تسهیلات به متقاضیان است. وی ادامه داد: اولویت اصلی پرداخت تسهیلات با آن 
دسته از متقاضیان است که عمدتاً دارای مشکلات نقدینگی بوده و از لحاظ ظرفیت 
تولید، دانش فنی و توان مدیریت و بازار مانعی برای راه اندازی یا افزایش تولید نداشته و 
با دریافت این تسهیلات قادر به راه اندازی سریع، انجام نوسازی و بازسازی لازم و تثبیت 
یا افزایش تولید و اشتغال باشند. ناطق خاطرنشان کرد: میزان تسهیلات قابل پرداخت 
به هر بنگاه  اقتصادی، براساس نیاز واقعی بنگاه و تأیید کارگروه استانی خواهد بود. 
مدت زمان برای سرمایه در گردش یک سال و برای سرمایه ثابت )دوره مشارکت و تنفس 

حداکثر ۲ سال و برای دوره بازپرداخت حداکثر ۵ سال( حداکثر ۷ سال است.
وی در ادامه با توجه به فراگیری این تسهیلات برای مشاغل و کسب و کارهای خانگی، 
 ( پیشران  تولیدی  و صنایع  بنیان  دانش  بزرگ،  و  متوسط  تولیدی خرد،  واحدهای 
واحدهای تولیدی با بیشترین پیوند با سایر واحدهای تولیدی( اظهار کرد: با توجه به 
https:// پیاده سازی و عملیاتی شدن فرآیند مربوطه در سامانه بهین یاب به نشانی
www.behinyab.ir با عنوان تسهیلات برنامه تولید و اشتغال سال ۱۴۰۰، متقاضیان 
می توانند با مراجعه به سامانه مذکور نسبت به ثبت درخواست، پیگیری اقدامات لازم از 

طریق کارشناسان سازمان و بهره مندی از مزایای این تسهیلات اقدام نمایند.
 

پنجشنبهشبانجاممیشود؛

برگزاری سالگرد آیت الله یزدی
 در حرم کریمه اهل بیت)س(

سالگرد رحلت آیت الله محمد یزدی رئیس سابق جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ۱۱ 
آذرماه با سخنرانی آیت الله محسن اراکی عضو مجلس خبرگان رهبری در حرم مطهر 

کریمه اهل بیت)س( برگزار می شود.
کریمه  مطهر  حرم  برنامه های  ویژه  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  فرقانی  حسن 
اهل بیت)س( در هفته جاری از ۶ تا ۱۲ آذرماه با حضور سخنرانان و مداحان برگزار 
می شود. وی اضافه کرد: محفل سخنرانی قبل از نماز ظهر در هفته جاری از شنبه تا 
دوشنبه با محوریت پرسمان احکام شرعی با حضور حجج اسلام والمسلمین مهدی 
شهبازی، امامعلی یعقوبی و سید عبدالرحیم کاظمی دنبال می شود و همچنین از سه 
شنبه تا جمعه حجج اسلام والمسلمین محمدرضا مقیسه، علی عباس زاده، حسین 
قربانی نائینی و سید احمد موسوی به ایراد سخن خواهند پرداخت. مسئول واحد مراسم 
و محافل حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با اشاره به اینکه هر روز در حرم مطهر بانوی 
کرامت بعد از نماز عصر زیارتنامه ایشان خوانده می شود، عنوان کرد: محمد چراغی، 
حسن مالکی نژاد، سید محمد عباسپور مقدم، محمد ریحانی، حسن پاکزمان و حسن 
شالبافان از شنبه تا پنج شنبه این زیارتنامه را قرائت خواهند کرد. وی با بیان اینکه محفل 
قبل از نماز مغرب نیز از شنبه تا چهارشنبه با سخنرانی حجج اسلام والمسلمین سید 
ابراهیم حسینی، سید مهدی نبوی، حسنعلی آهنگران، حسین وحیدپور و باباییان دنبال 
می شود، عنوان کرد: پنج شنبه غروب نیز محفل انس با قرآن کریم برای زائران در حرم 
مطهر برگزار می شود و جمعه نیز در این زمان زیارت آل یاسین با نوای مرتضی معماریان 
و زمزم مهدویت با حضور حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا فوادیان دنبال می شود. 
فرقانی مطرح کرد: از شنبه تا چهارشنبه به ترتیب حجج اسلام والمسلمین حسین 
جوشقانیان، حبیب الله فرحزاد، سید حسین حسینی قمی، سید حسین مؤمنی و ناصر 
رفیعی در حرم سخنرانی خواهند کرد و پنج شنبه شب نیز ویژه برنامه سالگرد آیت الله 
محمد یزدی با سخنرانی آیت الله محسن اراکی و مداحی عباس حیدرزاده به همراه 
زیارت جامعه کبیره با نوای حجت الاسلام شهیدی برگزار می شود. وی با بیان اینکه 
جمعه شب نیز محفل زمزم خانواده با حضور حجت الاسلام والمسلمین مجید همتی 
در حرم مطهر دنبال می شود، عنوان کرد: محفل قرائت دعای توسل در شبستان امام 

خمینی)ره( حرم با حضور هیأت جانبازان سه شنبه شب برگزار خواهد شد.
 

باحضورمعاونفرهنگیوتبلیغاتستادکلنیروهایمسلح؛

یادواره 1۰۰ شهید مسجد جامع قم 
برگزارشد

هجدهمین یادواره ۱۰۰ شهید مسجد جامع با حضور پرشور مردم قدرشناس قم برگزار 
شد.  معاون فرهنگی و تبلیغات ستاد کل نیرو های مسلح در این مراسم با بیان اینکه 
رزمندگان اسلام با دست خالی و با توکل به قدرت الهی و با سلاح ایمان علیه باطل 
ایستادند، گفت: ما در جنگ ۴۰۰۰ تانک و نفربر دشمن را منهدم کردیم؛ در حالیکه 
عراق جنگ را با نصف این تجهیزات شروع کرد و این بدین معنی است که هر چه جنگ 

رو به جلو می رفت قدرت های جهانی عراق را بیشتر حمایت و تجهیز می کردند.
سردار شکارچی افزود: در بسیاری از مواقع و عملیات ها به لحاظ تعداد ادوات و 
تسلیحات در مضیقه شدید بودیم و به رزمندگان اسلام وعده غنیمت سلاح دشمن را 
می دادیم؛ چون مهمات کافی نداشتیم و نمونه این موضوع را در عملیات فتح المبین 
و تصرف توپخانه دشمن شاهد بودیم. وی ادامه داد: میدان دفاع مقدس صحنه های 
آموزنده بسیاری را برای ملت ایران بهمراه داشت و یاد گرفتیم که باید روی پای خود 

بایستیم و به ظرفیت های ملی و داخلی تکیه کنیم.

 

شهر قم از دیربازبه عنوان شهری مذهبی و زیارتی شناخته می شود؛ در جای 
جای قم حضور امامزادگان صاحب کرامت دیده می شود که امامزاده موسی 
مبرقع فرزند بلافصل امام جواد)ع( نیز پس از حضرت معصومه)س(، دارای 

جایگاه خاصی است و مردم شهر قم به این امامزاده ارادت خاصی دارند.
امامزاده موسی مبرقع)ع(، دردانه امام جواد)ع( و فرزند بلافصل آن حضرت، 
چون نگینی میان بیش از ۴۴۰ امامزاده مدفون در قم می درخشد؛ امروزه مرقد 
شریف این بزرگوار قطب فرهنگی و مذهبی این شهر به شمار می رود تا جایی که 
محدث قمی)ره( با استفاده از تاریخ قم می نویسد: »موسی مبرقع جدّ سادات 
رضویه است و نخستین کسی است که از این نسب در سال ۲۵۶ هجری قمری 
وارد قم شده است«. برای آشنایی با این امام زاده واجب التعظیم، کافی است به 

زندگی نامه ایشان رجوع کنیم.
امامزاده موسی مبرقع)ع( فرزند بلافصل امام جواد)ع( و سمانه مغربیه بوده 
که از جانب پدر و مادر با امام دهم برادر هستند. کنیه ایشان ابوجعفر و ابوحمد 
است؛ این امامزاده در سن ۴۲ سالگی به قم آمدند و تا هنگام وفات یعنی شب 

چهارشنبه ۲۲ ربیع الثانی سال ۲۹۶ در قم ماندند.
در تاریخ اینگونه آمده است که پس از رحلت این بزرگوار، امیر قم، عباس بن 
عمرو غنوی، بر جنازه او نماز خواند و در سرای خودش، موضعی که امروزه به 
مشهد موسی مبرقع در محلّه چهل اختران قم معروف است، به خاک سپرده 

شد.
امروزه مرقد این بزرگوار، میعادگاه عاشقان و زائران اهل بیت)ع( است؛ در 
طول هفته مضجع شریف این امامزاده بزرگوار میزبان حضور مشتاقان است ولی 
در روزهای چهارشنبه که به زیارت خاص امام جواد)ع( اختصاص دارد حریم 
این حرم مملو از زائران است و مشتاقان برای واسطه قرار دادن ایشان نزد پدر 

بزرگوارشان امام جواد)ع( به محل تربت پاک این امامزاده می آیند.
در تاریخ زندگی این امامزاده واجب التعظیم، تاریخ تولد ایشان به صراحت 
مشخص نیست ولی با توجه به قرائن و شواهد می توان اینگونه اظهار عقیده 
کرد که حضرت موسی مبرقع)ع( از برادر بزرگوارش امام علی النقی)ع(، دو سال 
کوچک تر بوده و میان علما هم بر این مسئله اتفاق نظر است و از طرفی هم به 
اتفاق جمیع علما رجال، مورخین، محدثین و علماء انساب تولد امام هادی)ع( 
در سال ۲۱۲ هجری قمری بوده است و از سویی به دلالت مفاد وصیت حضرت 
امام جواد)ع( که شیخ کلینی در کتاب کافی با ذکر سند نقل می نماید که وصی 
خویش قرار دادم فرزند خود علی الهادی)ع( را نسبت به خود و خواهرانش و کار 
موسی)مبرقع( را نیز تا زمانی که به حد بلوغ برسد، به او سپرده است، بنابراین 
می توان گفت که میلاد با سعادت موسی مبرقع)ع( در سال ۲۱۴ هـجری قمری 

در مدینه بوده است.
صاحب اعیان الشیعه نیز به نقل از کتاب شجر طیبه آورده است: موسی مبرقع 
در زیارتگاهی مشهور به چهل اختران، در محله ای معروف به موسویان به خاک 
سپرده شده است؛ در زیارتگاه کوچک، صورت دو قبر وجود دارد که یکی از 
آن ها مقبره موسی مبرقع)ع( و دیگری قبر احمد بن محمد بن احمد بن موسی 

مبرقع)ع( است.
مزار این امامزاده جلیل القدر و ۴۲ تن دیگر از خاندان امامت در محله چهل 

اختران قم، واقع در خیابان طالقانی نرسیده به میدان میرزای قمی قرار دارد.
هجرت امامزاده موسی مبرقع)ع( به کاشان

در بخشی از تاریخ آمده است که امامزاده موسی مبرقع)ع( در یک برهه زمانی، 
به کاشان مهاجرت و سپس به صورت مجدد به قم باز می گردد.

حجت الاسلام محسن نامدار از محققین سیره امامزادگان قم در این راستا 
می گوید: یکی از دلایلی که به این امامزاده مبرقع می گویند، چنین است که 
ایشان در ابتدای سکونت، دائماً روی صورت خود برقع می انداخت تا گمنام 

بماند.
بزرگان عرب قم، چون او را نشناختند، به او پیغام فرستادند که از شهر خارج شو؛ 
پس از آن موسی مبرقع)ع( از قم به شهر کاشان مهاجرت کردند و در آنجا احمد 
بن عبدالعزیز بن دلف عجلی به او خوشامد و خیر مقدم گفت؛ لباس های فاخر و 
گران بها بر وی پوشاند، اسب های خوب به او هدیه داد و برای او هر سال مستمری 

به مقدار هزار مثقال طلا تعیین کرد.
وی افزود: بعد از خروج موسی مبرقع)ع( از قم، حسین بن علی بن آدم و 
شخص دیگری از رؤسای عرب وارد قم شدند و مردم قم را به خاطر اخراج موسی 

مبرقع)ع( سرزنش کردند؛ در نتیجه بزرگان عرب را در طلب او به کاشان فرستادند 
و موسی مبرقع)ع( را به شهر قم بازگرداندند و از ایشان عذر خواهی کرده و 
مورد اکرام قرارشان دادند و از اموالشان برای ایشان منزلی خریداری کردند و از 
قریه های هنبرد، اندریقان و کارچه، برای ایشان سهامی در نظر گرفتند و ۲۰ هزار 

درهم به ایشان دادند و زمین های فراوانی خریدند.
از این تاریخ، خواهران ایشان زینب، ام محمد و میمونه دختران امام  پس 
جواد)ع( به او ملحق شدند و زمانی که از دنیا رفتند در کنار حضرت معصومه)س( 

دختر موسی بن جعفر)ع( در شهر قم دفن شدند.
بزرگان و علما هم نسبت به امامزاده موسی مبرقع)ع( ارادت خاصی داشته و 
دارند تا جایی که آیت الله بهجت)ره( درباره امامزاده موسی مبرقع)ع( در این 
راستا گفته است: »هرکس به امامزاده موسی مبرقع)ع( خدمتی انجام دهد، مورد 

عنایت اهل بیت)ع(، امام جواد)ع( وامام زمان)ع( قرار می گیرد«.
بیان کرده است که  نیز  الله سید صادق فقیه سبزواری)ره(  آیت  همچنین 
»هرکس به زیارت امام زاده موسی مبرقع)ع( برود و حاجتی مهم داشته باشد و 

ایشان را نزد پدرشان واسطه کند به سرعت حاجت خواهد گرفت«.
توجهعلماومراجعتقلیدبهزیارتامامزادهموسیمبرقع)ع(

مرقد امامزاده موسی مبرقع، در طول سالیان گذشته، همواره زیارتگاه علما و 
دوستداران اهل بیت)ع( بوده است و امام خمینی)ره(، آیت الله بروجردی)ره( 
نیز به این مضجع شریف توجه ویژه داشتند. همچنین آیت الله نوری همدانی، 
آیت الله صافی گلپایگانی و آیت الله جوادی آملی نیز از جمله علمایی هستند که 

همواره بر زیارت این حرم شریف تأکید و توجه ویژه دارند.
روزهای  بهجت  آیت الله  می گوید:  ادامه  در  نامدار  محسن  الاسلام  حجت 
شهادت امام جواد)ع( به زیارت این مرقد مشرف می شدند و چند ساعتی را در 

این مکان خلوت کرده و به زیارت مشغول می شدند.
در شهر قم سادات برقعی از خانواده های پرآوازه ای هستند که از عزت خاصی 
برخوردارند و از زمره قمی های اصیل به شمار می روند که همه آنان از نسل 

امامزاده موسی مبرقع)ع( هستند که به سادات برقعی معروف هستند.
موسی مبرقع)ع( دارای دو فرزند به نام های محمد و احمد بود؛ به فرزندان وی 
رضویون هم می گویند. نسل امامزاده موسی مبرقع)ع( اکنون در قم و شهرری و 

برخی از شهرهای دیگر حضور دارند.
این محقق و پژوهشگر اضافه می کند: علّامه نوری طبرسی درباره احوال 
امامزاده موسی مبرقع)ع( و همچنین ذریه ایشان، کتاب جامعی با عنوان »البدر 
المشعشع فی احوال ذرّیّة موسی المبرقع« نوشته است که شرح حال کامل او 
در آنجا آمده است؛ همچنین کتاب دیگری به زبان فارسی با نام ترجمه موسی 
المبرقع تألیف شیخ محمّد کجوری طهرانی نوشته که حجم آن بیش از کتاب 

سابق است.
دیگر طوایف رضایی، ابن الرضایی، تقوی و رضوی نیز از فرزندان امامزاده 
موسی مبرقع)ع( هستند که همه آن ها از اقوام صاحب اعتبار و عزت در قم 

هستند که مردم برای آنان احترام ویژه ای قائل هستند.
اکثر تاریخ نویسان و محدثان و علمای اسلامی اتفاق نظر دارند که موسی 
مبرقع)ع( از کوفه به قم هجرت نموده و در همین شهر رحلت کرده و در محلّی که 
هم اکنون در خیابان آذر)طالقانی( محلّه چهل اختران قم معروف است به خاک 

سپرده شده است.
حجت الاسلام عرفان از فضلای حوزه علمیه قم نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر 
با اشاره به شخصیت امامزاده موسی مبرقع)ع( می گوید: این امامزاده بسیار 
پارسا و بزرگوار بودند به گونه ای که نه تنها خودشان به گناه نمی افتادند، بلکه 

نمی گذاشتند دیگران نیز به گناه بیفتند.
مدرس حوزه علمیه قم در ادامه کرامتی از امامزاده موسی مبرقع)ع( اشاره و 
بیان کرد: فردی از علما برایم تعریف کرد که برای یکی از طلاب مشکل مالی پیش 
آمد و من از طرف او به زیارت موسی مبرقع)ع( آمدم و توسل نمودم و وقتی خارج 

شدم از فاصله امامزاده تا سر خیابان حاجتم برآورده شد.
بعضی از امامزادگان کرامات خاصی دارند که علما به آن اشاره کرده اند و امام 
زاده موسی مبرقع)ع( فرزند بلافصل امام جواد)ع( نیز دارای کرامت هستند تا 
جایی که ذکر شده با توجه به اینکه پدر ایشان باب الحوائج است، این امامزاده 
شریف را واسطه ای قرار می دهند تا از پدرشان بخواهند حاجت مردم را بدهند و یا 

شاید کرامات امام جواد)ع( در فرزندشان نیز نهفته است.

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: قم به فاطمه 
مطهر  حرم  و  می شود  شناخته  معصومه)س( 
امامزادگانی چون موسی مبرقع)ع( به این شهر برکت 

داده اند.
امور  و  اوقاف  اداره کل  روابط عمومی  به گزارش   
حسینی  احمد  سید  آیت الله  قم،  استان  خیریه 
خراسانی پیش از ظهر امروز در آیین غبارروبی آستان 
مناسبت  به  که  مبرقع)ع(  موسی  امامزاده  مقدس 
سالروز رحلت این امامزاده واجب التعظیم برگزار شد 
اظهار کرد: جناب موسی بن محمد ابن الجواد مشهور 
به موسی مبرقع)ع(، یکی از شخصیت های مشهور و 

شناخته شده تاریخ اسلام هستند.
در  کلینی  ارشاد، شیخ  در  مفید  افزود: شیخ  وی 
اصول کافی )کتاب الحجه و کتاب المواریث( و دیگر 

یاد  و  برده اند  نام  مبرقع  موسی  حضرت  از  بزرگان، 
کرده اند.

عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به ماجرایی در 
ارتباط با زندگی این امامزاده واجب التعظیم)ع( گفت: 
جناب کلینی نقل می کند که متوکل خلیفه عباسی 
که دشمنی زیادی با ائمه اطهار)ع( و شیعیان داشت، 
عنوان کرده بود از دست ابن الرضا به ستوه آمده ام و 
منظورش امام هادی)ع( بود، بنابراین مشاورانش به او 
پیشنهاد کردند حضرت موسی مبرقع)ع( را با مشکل 

مواجه کند و به این ترتیب به امام هادی فشار بیاورد.
وی ادامه داد: امام هادی)ع( از این قضیه مطلع 
شدند و در مسیر حرکت برادرشان موسی مبرقع، با 
او دیدار کردند و گفتند از این سفر بر حذر باش چرا 
که توطئه پیچیده ای در جریان است و از تو می خواهم 
به هیچ عنوان تسلیم نشوی و مقاومت کنی؛ او در 
پاسخ گفت متوکل برای پیاده کردن یک نقشه مرا 
خواسته است، راه گریز چیست و امام هم فرمودند آنها 
می خواهند خاندان رسالت را لکه دار کنند و سپس 
برای او دعا کردند و به این ترتیب تا مدت ها مسئله به 

تاخییر افتاد و متوکل هم مرد.
حسینی خراسانی عنوان کرد: هر چه خوبی و خیر 
در این خاندان وجود دارد، از بیت حضرت علی)ع( 
و فاطمه زهرا)س( بوده و هست و هر جا نوری دیده 

می شود، نور محمد)ص( و آل ایشان است.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان اینکه دنیا، بدون 
وجود این خاندان، ظلمت کده ای بیش نیست گفت: 
قم به فاطمه معصومه)س( شناخته می شود و حرم 

مطهر امامزادگانی چون موسی مبرقع)ع( به این شهر 
برکت داده اند.

وی تصریح کرد: باید قدردان این فرصت باشیم که 
متنعم به نعمت بزرگی هستیم و خدمتگزاری این بقاع 
متبرکه هم نعمت دیگری است که نصیب اوقاف شده 

است.
انقلاب اسلامی  اینکه  بیان  با  حسینی خراسانی 
گفت:  است  برانگیخته  را  جهانیان  حیرت  ایران 
هر چند برخی مسئولیت در این نظام الهی را قدر 
ندانسته و خود را به مال دنیا فروختند ولی این چیزی 

از ارزش ها کم نمی کند.
سوء  اینکه  بیان  با  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
تدبیر، دنیا طلبی برخی مسئولان و کم کاری آنها، 
مشکلات معیشتی را برای جامعه به وجود آورده است 
جمهوری  عظمت  حال  عین  در  کرد:  خاطرنشان 
اسلامی دنیا را به شگفتی واداشته و به سمتی می رویم 
که دیگری کسی آمریکا را به ابرقدرتی قبول ندارد و 

انتقال قدرت در حال انجام است.
واسطه  به  دستاوردها  این  همه  کرد:  تصریح  وی 
که  حکیمانه ای  رهبری  است،  فقیه  ولایت  رهبری 
ائمه  و  اکرم)ص(  پیامبر  ولایت  و  نورانیت  از  پرتویی 

اطهار)ع( به شمار می رود.
حسینی خراسانی با تاکید بر متوسل شدن به ائمه 
اطهار)ع( و فرزندان آنها برای غلبه بر مشکلات گفت: 
امیدواریم با حسن تدبیر و در کنار آن، دعا به درگاه 
الهی و توسل به این بزرگواران، شاهد حل مشکلات 

باشیم.

آیتاللهحسینیخراسانی:

امامزادگانی چون حضرت موسی مبرقع)ع( واسطه برکت در قم هستند

بهمناسبترحلتامامزادهموسیمبرقع)ع(فرزندبلافصلامامجواد)ع(؛

حرم مطهرامامزاده موسی مبرقع)ع(
 سومین قطب زیارتی قم
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رئیساتاقبازرگانیتهران:

صادرات، تنها راه نجات اقتصاد ایران
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران گفت: صادرات تنها راه 
نجات اقتصاد ایران است و اگر بتوانیم مشکلات صادرات را حل کنیم بسیاری از 

مشکلات کشور هم حل می شود.
مسعود خوانساری روز شنیه  در نشست فعالان اقتصادی و صادرکنندگان با 
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران افزود: با سخت ترین شرایط اقتصادی کشور 
بعد از انقلاب اسلامی مواجه هستیم که با پرداختن به صادرات می توانیم از شرایط 
عبور کنیم و یکی از متولیان اصلی در حوزه صادرات سازمان توسعه تجارت است 

که امیدواریم در این حوزه به نقش کمک کننده خود ادامه دهد. 
وی اضافه کرد: با رویکردی که بانک مرکزی در سال های گذشته به صادرات 
داشت، صادرکنندگان با چالش های جدی مواجه بوده اند، اما امیدواریم در دوره 

جدید و دولت سیزدهم بتوانیم این مشکل را حل کنیم.
ضرورتهزینهکردنعوارضصادراتیدرصنعت

رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران گفت: قرار بود 
عوارض  تومان  میلیارد  از ۲۰۰  اما  شود،  هزینه  صنعت  در  صادراتی  عوارض 
صادراتی صنعت چرم و سالامبور در ده ساله گذشته، تنها ۱۷ میلیون تومان در 

این صنعت هزینه شده است.
 محمد لاهوتی در نشست فعالان اقتصادی و تشکل های صادراتی با رئیس 
سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه باید بررسی شود که منابع حاصل از صادرات به 
کجا رفته افزود: با شرایط به وجود آمده در ۱۰ سال گذشته، حجم صادرات پوست 

و سالامبور، یک سوم شده و هم فعالان این حوزه به ۵۰ درصد کاهش یافته اند. 
وی اضافه کرد: دولت ۲۰ نماینده از ۶۰ نماینده هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
معاونت  ابلاغیه  که  زمانی  از  که  است  در حالی  این  دارد؛  اختیار  در  را  تهران 
اقتصادی رئیس جمهور برای تسهیل تجاری صادر شده، دو ماه می گذرد، اما 

دستورالعمل اجرایی آن هنوز صادر نشده است.
 لاهوتی گفت: باید عوارض صادراتی به سمت صنعت هدایت شود؛ نه اینکه به 

نام تولید و به کام دولت این عوارض دریافت شود.
 رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق بازرگانی تهران افزود: 
موضوع رفع تعهد ارزی برای صادرکنندگان کوچک و متوسط در این ابلاغیه تعیین 
تکلیف شده است که باید هر چه سریعتر این ابلاغیه اجرایی شود این در حالی 
است که وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان امور مالیاتی این وزارتخانه تنها 
دستگاهی است که دستورالعمل اجرایی مرتبط با ابلاغیه معاون اقتصادی رئیس 

جمهور را صادر کرده است. 
 لاهوتی با بیان اینکه باید یک بار برای همیشه موضوع تنظیم بازار و صادرات 
را تعیین تکلیف کرد گفت: اگر قرار است که صادرات کالایی ممنوع شود، سه 
ماه قبل اطلاع داده شود؛ در غیر این صورت ایران را در دنیا به عنوان یک کشور 

غیرمتعهد بدنام خواهیم کرد.
 وی افزود: در دو تا ۳ سال گذشته سیاستگذاری حوزه تجاری به بانک مرکزی 
واگذار شده بود که این شرایط در دولت سیزدهم تغییر کرده است، اما تقاضا داریم 
که سیاستگذاری های تخصصی در حوزه های تخصصی صورت گیرد؛ زیرا هر 

تصمیم اشتباه منجر به لطمه به اقتصاد ایران خواهد شد.

مدیرعاملصندوقکارآفرینیامید:

 هزار صندوق قرض الحسنه اشتغالزا 
در کشور ایجاد می شود

مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید گفت: براساس تفاهم نامه این صندوق با 
بسیج سازندگی، یک هزار صندوق قرض الحسنه اشتغالزا در سطح کشور تاسیس 

می شود.
 اصغر نورالله زاده روز شنبه در آیین افتتاح صندوق های قرض الحسنه و تعاونی 
های اشتغالزا که در روستای آقابابای شهرستان قزوین برگزار شد، اظهار داشت: 
یکی از برنامه های اصلی کشور براساس منویات رهبر معظم انقلاب تحقق اقتصاد 
مقاومتی، توسعه روستایی و توانمند کردن مردم است که برای تحقق این مهم به 
سه مولفه مشارکت مردم، امکان دسترسی عادلانه شهروندان به منابع و امکانات و 

اجرای برنامه مناسب در حوزه توانمندی سازی نیاز بود.
وی افزود: یکی از سازمان هایی که می توانست هر سه مولفه را به درستی انجام 
دهد بسیج سازندگی بود، به همین دلیل وقتی پیشنهاد این سازمان ارائه شد به 
شدت استقبال کردیم. این مسوول گفت: برنامه اشتغالزا و فقرزدا یکی از اهداف 
اصلی صندوق کارآفرینی امید و بسیج سازندگی  بود و برای تحقق این هدف، 
تفاهم نامه ای برای تشکیل یک هزار صندوق اشتغال زا منعقد گردید که بسیاری 
از این صندوق ها تشکیل شد. نورالله زاده اضافه کرد: البته برای تاثیرگذاری این 
صندوق ها به شبکه سازی نیاز داشتیم که تشکیل تعاونی، بهترین اقدام در این 
زمینه بود و باید شرکت های تعاونی تقویت شوند تا با رشد آنها بسیاری از موضوعات 
اقتصادی با سرعت بیشتری پیش برود. مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید اظهار 
داشت: امیدواریم روز به روز، تعاملات با بسیج سازندگی افزایش یابد تا شاهد رشد 

و توسعه کشور در موضوعات اقتصادی باشیم.
 

وزیرجهادکشاورزی:

دام مازاد عشایر با قیمت مصوب 
خریداری می شود

وزیر جهاد کشاورزی گفت: دام مازاد و حذفی عشایر به منظور حمایت از این 
قشر، با قیمت مصوب توسط پشتیبانی امور دام این وزارتخانه خریداری می شود.

دامداری  واحدهای  از  بازدید  حاشیه  در  شنبه  روز  ساداتی نژاد  سیدجواد 
شهرستان ورامین در جمع خبرنگاران اظهار داشت: یکی از دغدغه های به جای 
دامداران و عشایر که در سفرهای استانی رئیس جمهوری نیز همواره به آن اشاره 

می شود، فروش دام مازاد است که برای رفع این مشکل تدابیر لازم اتخاذ شد.
وی افزود: همه ساله عشایر، تعداد دام مازاد و حذفی دارند که برای رفع این 
مشکل، دستورالعمل های مشخص وجود داشته و آمادگی لازم برای خرید این 

دام ها از سوی پشتیبانی امور دام وجود دارد.
ساداتی نژاد تأکید کرد: بر اساس دستورالعمل ها و آئین نامه های دامپزشکی، 
کشتار دام های آبستن و مولد ممنوع است و در صورت مشاهده، با این موارد 
برخورد می شود. وی گفت: به منظور جلوگیری از کاهش قیمت خرید دام و 
جلوگیری از دلالی، دستورالعمل خرید دام عشایر به تصویب رسیده و طرف 
حساب عشایر در خرید دام مازاد اتحادیه های عشایری و شرکت پشتیبانی امور 
دام است. ساداتی نژاد از تأمین نهاده های دامی به عنوان دغدغه دامداران یاد کرد 
افزود: به منظور رفع این مشکل و برطرف کردن دغدغه دامداران و عشایر، شرکت 
پشتیبانی امور دام قراردادی مستقیم با عشایر منعقد کرده است و نهاده را در 
اختیار آنان قرار می دهد تا پس از فصل پرواربندی و فروش دام، پول نهاده از سوی 
عشایر تسویه شود. وی افزود: عشایر می توانند به جای پرداخت هزینه نهاده، به 
همان میزان دام پروار شده خود را به پشتیبانی امور دام تحویل دهند و بدهی خود 

را بابت نهاده تسویه کنند.

مرکزآمارنسبتبهماهقبلاعلامکرد:
افزایش فاصله تورمی دهک ها در آبان 1۴۰۰

مرکز آمار ایران شاخص قیمت مصرف کننده کل کشور بر اساس دهک های 
هزینه ای در آبان ماه ۱۴۰۰ را منتشر کرد که براساس آن فاصله تورمی دهک ها 

نسبت به ماه قبل ۰.۴ واحد درصد افزایش داشته است.
به گزارش مرکز آمار ایران؛ بر اساس اعداد مربوط به تورم در میان دهک های 
مختلف هزینه ای، فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۳،۲ درصد رسید که نسبت 
به ماه قبل )۲.۸ درصد( ۰.۴ واحد درصد افزایش داشته است. فاصله تورمی در 
گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« نسبت به ماه قبل ۱.۱ واحد 
درصد کاهش و گروه عمده »کالا های غیر خوراکی و خدمات« نسبت به ماه قبل 

۲.۸ واحد درصد کاهش را نشان می دهد.

درراستایتاکیداتمکرررئیسجمهوری؛
پرداخت  های »هماهنگ« و اجرای عدالت؛ انتظار مردم برآورده می شود؟

اگر اجرای عدالت را - به ویژه در حوزه اجتماع- به عنوان 
یکی از مهم ترین اهداف انقلاب اسلامی بدانیم، به نظر 
می  رسد هنوز تا رسیدن به وضع مطلوب یا حتی نزدیک به 
مطلوب فاصله زیادی داریم؛ مرور قانون اساسی جمهوری 
اسلامی و دیدگاه های بنیانگذار آن حضرت امام)ره( و نیز 
جایگاه  و  ارزش  خوبی  به  انقلاب،  معظم  رهبر  نظرهای 

عدالت را برجسته می کند.
این موضوع در انتخابات ریاست جمهوری امسال نیز که 
همزمان شده بود با »چهلواره دوم انقلاب« و آستانه ورود به 
قرن جدید شمسی، نمودهای بیشتری داشت و نامزد پیروز، 

بارها بر هدف گذاری تحقق آن تاکید کرد.
به همین دلیل بود که رئیس جمهوری، مطابق وعده های 
برنامه   از سرفصل  های  به عنوان یکی  را  قبلی، »عدالت« 
فاصله  »کاهش  و  داد  قرار  کار  دستور  در  سیزدهم  دولت 
سیاست های  تغییر  با  بی عدالتی  »کاهش  و  طبقاتی« 
نادرست اقتصادی« را از جمله هدف گذاری های مهم و مورد 
تاکید در چند ماه نخست آغاز به کار معرفی کرد؛ رویکرد 
مهمی که در چینش کابینه و همکاران آیت الله رئیسی نیز 

نمایان بود.
تقریبا  اخیر،  ماه  باشد که در چند  از همین روی  شاید 
از  دستوری  یا  تاکیدی  سخنی،  که  است  نبوده  هفته  ای 
آیت الله رئیسی درباره تحقق عدالت نشنیده باشیم؛ از ۲۴ 
مرداد همزمان با نخستین حضور رئیس جمهوری در ستاد 
گذشته  چهارشنبه  همین  تا  دولت  اقتصادی  هماهنگی 
)سوم آذرماه( یکی از تصریحات رئیسی جهت  گیری دولت 
و برنامه های بودجه ای و مالی کلان کشور، در راستای محو 

نابرابری یا کاهش آن بوده است.
با توجه به بزرگی دولت و شرکت  های تابعه آن در اقتصاد 
بزرگ  شمار  و  می  شود  برآورد  درصد   ۸۰ تا  گاه  که  ایران 
از  یا  هستند  دولت  حقوق  بگیر  به گونه ای  که  کارکنانی 
بودجه  های دولتی بهره می  برند، یکی از مهم ترین مسیرهای 
رسیدن به برابری و اجرای عدالت، شیوه پرداخت حقوق و 
نابرابری در  از  مزایای میلیون  ها شاغلی است که سال  ها 
دریافت  ها رنج می  برند. این موضوع با توجه به رسانه  ای شدن 
برخی حقوق  های نجومی که از بودجه بیت  المال پرداخت 
می  شود، تاکیدهای ادامه  دار رئیس دولت را برای مبارزه با 

بی عدالتی جدی  تر نشان می دهد.
آیت الله رئیسی حتی در اواسط آبان ماه نه تنها بر اجرای 
عدالت در پرداخت حقوق تاکید کرد بلکه آن را »تکلیف« 
دولت دانست؛ او در یکی از جلسه های هیأت دولت درباره 

اجرای قانون نظام هماهنگ پرداخت، گفته بود: »مبنای 
کار دولت سیزدهم اجرای عدالت است و یکی از جاهایی که 
مورد توجه خیل عظیمی از مردم برای اجرای عدالت است، 

نظام پرداخت حقوق بگیران و کارکنان دولت است«.
او سپس با تاکید بر اینکه پرداخت حقوق به افراد از محل 
قانونی  برابر مقررات  و  تلقی شود«  نباید »محرمانه  خزانه 
پرداخت ها در سامانه مربوطه ثبت شود، افزوده بود: »ما 
مکلف به اجرای عدالت در نظام پرداخت حقوق هستیم و 
تحقق عدالت در این زمینه منوط به ارائه اطلاعات از سوی 
دستگاه های مختلف به سازمان امور اداری و استخدامی 
است«. به نظر می  رسد همین سفارش  های جدی رئیس 
جمهوری، منجر به پافشاری دولت بر قرارگرفتن اطلاعات 
که  سامانه  ای  شده؛  »پاکنا«  سامانه  در  دولت  کارکنان 
به آن  دست کم دو سال است پرداخت  های دولتی منوط 
شده اما با عدم جدیت دولت دوازدهم در اجرای قانون، تا 

کنون عملیاتی نشده است.
در بند الف تبصره بیست و یکم ماده واحده قانون بودجه 
سال ۱۳۹۹ کل کشور آمده بود، پرداخت حقوق دستگاه ها 
و سازمان ها منوط به ثبت اطلاعات دستگاه ها در سامانه 
»پاکنا«ست اما هرگز چنین اتفاقی رخ نداد و  امسال نیز 
اطلاعات این سامانه باید تا بیستم اردیبهشت ماه امسال به 

پایان می رسید و پرداخت حقوق کارکنان دولت فقط با ثبت 
در این سامانه امکان پذیر می شد که باز هم اجرایی نشد.

نظام  کارکنان  اطلاعات  جمع آوری  پاکنا  سامانه  هدف 
اداری کشور است.

در بند الف تبصره بیستم قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل 
و  انسانی  نیروی  ساماندهی  به منظور  است  آمده  کشور 
کارکنان دولت و ایجاد انضباط مالی، دستگاه های اجرائی 
مکلف اند  توسعه،  ششم  برنامه  قانون   ۲۹ ماده  موضوع 
اطلاعات فردی و استخدامی و احکام کارگزینی یا قرارداد 
معین  کار  قرارداد  و  پیمانی  رسمی،  کارکنان  منعقده 
)مشخص(، کارگری و کارکنان حوزه سلامت براساس قانون 
مربوط به خدمت پزشکان و پیراپزشکان و سایر کارکنان که 
براساس ضوابط و مقررات مربوط به موجب حکم یا قرارداد 
مقام صلاحیت دار در یک دستگاه اجرائی به خدمت پذیرفته 
می شوند را در سامانه پایگاه اطلاعات کارکنان نظام اداری 

ثبت یا به روزرسانی کنند.
طبق همین تبصره قرار بود از خردادماه امسال هرگونه 
پرداخت مستقیم و مستمر و غیرمستمر به همه کارکنان 
در  آنان  اطلاعات  ثبت  از  پس  فقط  اجرائی   دستگاه های 

پایگاه اطلاعات کارکنان نظام اداری انجام  شود.
از طرفی اگر یکی از دلایل برخی اعتراض های کارمندی 

اجرا  بدانیم،  حقوق  ها  پرداخت  در  عدالت  نشدن  اجرا  را 
نشدن مفاد قانونی برنامه  های سالانه  ای بودجه، می  تواند 
سال  هاست  اکنون  باشد؛  نارضایتی  ها  از  شماری  منشا 
برخی از کارمندان دولت از جمله فرهنگیان نسبت به عدم 
اعتراض  بارها  و  دارند  گلایه  پرداخت  نظام  قانون  اجرای 
این مطالبه  به گوش مسئولان رسانده اند. مشابه  را  خود 
را از دیگر کارکنان، حتی کارمندان رسمی شرکت نفت و 
پالایشگاه  های شهرهای مختلف نیز شنیده ایم که نسبت به 

نابرابری در پرداخت  ها گلایه دارند.
که  بود  مسائل  همین  به  نگاه  با  می رسد  نظر  به 
)سوم  گذشته  هفته  جلسه  در  دیگر  بار  رئیس جمهوری 
آذرماه( هیات دولت، از متولیان تنظیم بودجه خواست که 
عدالت در پرداخت  ها را »عملیاتی« کنند؛ آیت الله رئیسی 
در این جلسه با اشاره به »قابل تحمل نبودن« پرداخت  های 
نامتعارف در دولت و شرکت های دولتی، از سازمان اداری 
و استخدامی کشور خواست پیش از نهایی شدن بودجه 
۱۴۰۱ »نسبت به تدوین یک نظام پرداخت عادلانه حقوق 
و دستمزد اقدام کند«؛ خواسته  ای که نه تنها مورد انتظار 
آنان است،  از حقوق  بگیران و خانواده  های  نفر  میلیون  ها 
اقتصادی  و  اجتماعی  عدالت  تحقق  در  مهمی  شاخص 

محسوب می  شود.
نکته قابل تامل دیگری که رئیس جمهوری بر آن تصریح 
کارگزاران  »همه  پرداخت  نظام  در  عدالت  تحقق  کرده، 
حکومت« بوده است؛ او در همان جلسه، تحقق عدالت در 
نظام پرداخت حقوق و دستمزد را فقط مشمول حقوق بگیران 
دولت ندانست و گفت: »تمام کارگزاران حکومت اسلامی که 
حقوق آنان از محل خزانه پرداخت می شود باید براساس 
چارچوبی مبتنی بر عدالت حقوق دریافت کنند که لحاظ 
تخصص و مهارت های افراد و سختی کار و امثال آن نیز از 

ضرورت های تحقق عدالت در نظام پرداخت حقوق است«.
به این ترتیب می  توان گفت که با عزم رئیس دولت و حجم 
دستورها و سفارش  هایی که در همین چند ماه نخست برای 
تحقق بخشی از مصادیق عدالت اجتماعی داده است، هیچ 
بهانه  ای برای متولیان امر و دستگاه  های تنظیم و تصویب 
بودجه نمانده باشد و مردم منتظرند بعد گذشت سال  ها 
هماهنگی  در  را  برابری  طعم  قانون،  تنظیم  و  تصویب  از 
پرداخت  ها بچشند و البته دیگر خبری از حقوق  های نجومی 
نشوند؛ این کمترین حق مردمی است که چهار دهه جانانه 
در برابر ناملایمات استادگی کردند و در برهه  های مختلف، 

هرگز اولویت  های نظام، انقلاب و کشور را فراموش نکردند.

بازار سرمایه در ماه های اخیر دچار افت و خیزهایی شده که ضرر و زیان سهامداران 
را به دنبال داشته است؛ نوسان های متعدد بورس باعث شده که برخی سهامداران به 
ویژه تازه واردها بدون هیچگونه تحلیلی اقدام به رفتارهای هیجانی در این بازار کرده و 

در صف های خرید و فروش قرار بگیرند.
بازار  این  ایجاد شده در  تاثیر هیجانات  از مدت ها قبل،  تحت  بورس  معاملات 
وارد دوران نوسانی شد، این امر باعث ترس سرمایه گذارانی شد که به امید کسب 
بازارهای  دیگر  به  خود  های  سرمایه  ورود  از  سهام  بازار  از  معقول  بازدهی های 

سرمایه گذاری چشم پوشی و اقدام به ورود نقدینگی  به بازار سرمایه کرده اند.
با توجه به ورود شاخص بورس بر مدار نزولی از سال گذشته، آمارهای ارائه شده 
از جریان نقدینگی سهامداران حقیقی، نشان دهنده خروج پول سهامداران خرد از 
بورس طی چند ماه اخیر بود که این موضوع منجر به اتخاذ تصمیمات جدید برای 
از  نیز کاهش ترس سهامداران  و  بورس  به معاملات  بازگشت دوباره رشد  تشویق 
سرمایه گذاری دوباره در این بازار شد.  به دنبال حمایت های صورت گرفته از بورس 
توسط دولت، زمینه ورود سرمایه حقیقی ها به این بازار و نیز بازگشت شاخص بورس به 
مدار تعادلی فراهم شد، البته عمر اعتمادهای بازگشته به مردم برای سرمایه گذاری در 
بورس کوتاه بود و بار دیگر سهامداران تحت تاثیر کوچکترین نوسانی در بازار تصمیم به 

فروش سهام و خروج از این بازار گرفتند.
زمانمناسبفروشسهام

"مصطفی امیدقائمی"، کارشناس بازار سرمایه ،با ارائه پیشنهاداتی به سهامداران، 
گفت: زمانی که روند بازار بر مدار نزولی قرار می گیرد، به هیچ عنوان فروش سهام یا 

خروج از سرمایه گذاری در بازار سرمایه به نفع سهامداران نیست.
تاثیر  ثابت کرده است، فقط سهامداران عجول تحت  وی اظهار داشت: تجربه 
با  و  اتخاذ می کنند  بازار سرمایه  بازار، تصمیمات نوسانی در  هیجانات حاکم در 
کوچکترین هیجانی از این بازار خارج می شوند که با این اقدام، زمینه ضرر و زیان 

بیشتر در  بازار سهام را فراهم می کنند.
امیدقائمی افزود: سهامداران بهتر است صبوری کنند و در صورت لزوم برای خروج 

از این بازار در روزهای صعودی شاخص بورس، اقدام به فروش سهام در بازار کنند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در مجموع با توجه به افزایش قیمت های 
جهانی، بازار از پتانسیل خوبی برای سرمایه گذاری برخوردار است، گفت: شاخص 
ارزی و سودآوری شرکت ها نشان دهنده آن است که دوران رونق، پیش روی بازار قرار 
دارد و می توان در صورت انتخاب سهام درست، بازدهی معقولی را از این بازار کسب 

کرد.
وی اظهار داشت: سهامداران باید با توجه به وجود چنین وضعیتی در بازار با تحلیل، 
صبر و نیز دیدگاه بلندمدت وارد بازار سرمایه شوند و به نحوی پرتفوی خود را انتخاب 

کنند که در بلندمدت سود قابل توجهی را از این بازار کسب کنند.

امید قائمی افزود: با توجه به تغییرات ایجاد شده در قیمت های جهانی و نیز بهبود 
اقتصاد کشور بعد از کرونا، به نظر می رسد تا هشت یا ١٠ ماه آینده، زمینه رونق 
منطقی در بازار سرمایه ایجاد شود و شاهد بازدهی معقول در بازار سهام نسبت به سایر 

بازارهای سرمایه گذاری باشیم.
سهامداراننگرانوضعیتنرخدلارنباشند

همچنین "مصطفی صفاری"، کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با خبرنگار 
باید  بازار  ایرنا به سهامداران توصیه کرد: سهامداران در وضعیت فعلی  اقتصادی 

صبوری کنند و به سمت سرمایه گذاری در سهام شرکت های صادرات محور بروند.
وی اظهار داشت: سهامداران نباید به هیچ عنوان بدون توجه به تحلیل شرکت ها به 
سمت سرمایه گذاری در هر سهامی پیش بروند، چراکه به طور حتم با این اتفاق متضرر 

می شوند و بخش زیادی از سرمایه خود را از دست خواهند داد.
صفاری ادامه داد: برخی از سهامداران نگران توافق احتمالی مذاکرات هسته ای و 
کاهش قیمت دلار هستند، در حالی که سهامداران باید نسبت به این موضوع آگاه 

باشند که مذاکرات نمی تواند تاثیر چندان زیادی بر روند بازار داشته باشد.
وی ادامه داد: سهامداران باید با افق بلندمدت وارد این بازار شوند و با انتخاب سهام 

مناسب برای مدت طولانی در این بازار حضور داشته باشند.
امکانرشدبازارسهامزیاداست

در ادامه "علیرضا کدیور"، دیگر کارشناس بازار سرمایه خطاب به سهامداران اعلام 
کرد: اکنون رفتار معاملات بورس به دلیل وضعیت حاکم در بازار غیرقابل پیش بینی 
شده است. وی با تاکید بر اینکه بازار در وضعیتی قرار دارد که امکان رشد آن بسیار زیاد 
است، گفت: تنها توصیه ما به سهامدار حقیقی این است که افراد ریسک پذیر در بازار 
حضور داشته باشند و سهامدارانی که تحمل پذیرش نوسان یا ریسک سرمایه گذاری 
در این بازار را ندارند از طریق صندوق های سرمایه گذاری و با کمک کارشناسان خبره 
اقدام به سرمایه گذاری در بازار کنند. کدیور خاطرنشان کرد: سهامداران خرد می 
توانند در زمانی که ورود پول سهامداران حقیقی در بازار تداوم پیدا می کند اقدام به 
ورود در این بازار کنند زیرا این زمان بهترین فرصت برای خرید و سرمایه گذاری در بازار 
سهام است. این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: افرادی که به دنبال نوسان گیری 
از بورس هستند با احتساب کارمزد نمی توانند سود قابل توجهی را از این بازار کسب 
کنند؛ بنابراین به هیچ عنوان به کار گرفتن شیوه نوسان گیری از بازار سهام توسط 

سهامداران درست نیست.
وی خاطرنشان کرد: سهامداران برای کسب بازدهی معقول از این بازار حداقل باید 
تا پایان امسال در بازار حضور داشته باشند و نباید با کوچکترین هیجان و نوسانی، 

تصمیم به خروج از بازار بگیرند.
تصوراشتباهسهامدارانازسرمایهگذاریبلندمدتدربورس

همچنین "مهدی سوری"، کارشناس بازار سرمایه به خبرنگار ایرنا گفت: در شرایط 

فعلی اگر فردی به دنبال سرمایه گذاری در بورس است، باید گزینه و سهام کم ریسک 
را برای سرمایه گذاری انتخاب کند.

وی گفت: کم ریسک ترین گزینه ها، گزینه هایی هستند که نسبت قیمت به سود 
تقسیمی آنها )P/E( پایین بوده و سودآوری آنها وابسته به پارامترهایی است که از ابهام 

کمتری در اقتصاد کشور برخوردارند.
سوری با بیان اینکه پارامترهای سودآوری شرکت ها وابسته به برخی از تصمیمات 
است که نتیجه آن مشخص نیست، ادامه داد: سهامداران باید تنوع بخشی در پرتفوی 
سهامداری را سرلوحه فعالیت خود در بورس قرار دهند و به اصول مدیریت در سرمایه 

را مدنظر داشته باشند.
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: سرمایه گذاری در بورس باید با سرمایه های 
مازاد صورت بگیرد، همچنین در این میان سهامداران باید در بازار سرمایه به حد سود 
و زیان پایبند باشند و زمان مناسبی را برای ورود یا خروج از این بازار مدنظر قرار دهند.

وی خاطرنشان کرد: دید بلندمدت به معنای حضور طولانی سرمایه گذار در بازار 
سرمایه است و بدین معنا نیست که سرمایه گذار، سهام اشتباهی را در بازار انتخاب و 
تحت هر شرایطی در آن سهام صبوری کند زیرا این اتفاق باعث ضرر بیشتر فرد خواهد 

شد.
سوری اظهار داشت: سهامداران اگر سهام درست بازار را براساس برخی از پارامترها 

انتخاب کنند قادر به بازدهی معقولی از این بازار خواهند بود.
نگاهسرمایهگذاریدربورسبایدمشابهسرمایهگذاریدرمسکنباشد

در ادامه "احمد اشتیاقی"، کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا معتقد 
است که اکنون بازار در حالت نوسانی قرار دارد؛ بنابراین سهامداران باید برای سرمایه 
گذاری در بورس سهام EPS محور را انتخاب و با نگاه دو ساله در این بازار حضور پیدا 

کند.
وی با بیان اینکه اکنون شاهد حضور سهام بزرگ و بنیادی در بازار هستیم که می 
توانند سود خوبی را در اختیار سهامداران قرار دهند، افزود: سهامداران با خرید این 
سهام و نیز نگهداری بلندمدت آن قادر به کسب بازدهی معقول از این بازار خواهند بود 

و بازدهی بیشتری را نسبت به سایر بازارها کسب می کنند.
اشتیاقی سهامداری را مقوله ای بلندمدت دانست و گفت: متاسفانه اکثر افرادی که 
وارد بازار شده اند با تمرکز بر مثبت و منفی های تابلوی بورس اقدام به تصمیم فوری 

برای سرمایه گذاری در بازار سهام یا خروج از این بازار می گیرند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه سهامداران باید نگاه خود به سرمایه گذاری 
در بورس را مشابه سرمایه گذاری در بازار مسکن کنند، افزود: سرمایه گذاری که اقدام 
به خرید مسکن می کند هر روز به دنبال بررسی قیمت آن نیست، در حالی که در مورد 
سهام هم باید اینگونه برخورد کرد و در خرید سهام مانند خرید مسکن نگاه بلندمدت 
داشته باشند. وی با بیان اینکه روند منفی شاخص بورس نمی تواند ادامه دار باشد، 
تاکید کرد: شرکت ها همچنان در حال فروش و شناسایی سود هستند، این امر نشان 

دهنده آن است که بازار دوباره به روندصعودی باز می گردد.
اشتیاقی با اشاره به اینکه روند نزولی بازار ناشی از بنیاد شرکت ها نیست بلکه این امر 
تحت تاثیر کمبود نقدینگی در بازار سرمایه صورت گرفته است، گفت: ابهام موجود در 
بازار با انتشار گزارش ٩ ماه و یکساله شرکت ها برطرف می شود و قیمت سهام شرکت 

ها به قیمت های ذاتی خود دست پیدا می کنند.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: اکنون قیمت فعلی سهام شرکت ها به دلیل 

اصلاحی که تجربه کرده است در بهترین فرصت برای خرید و نگهداری آن قرار دارد.
خودداریازورودسرمایههایضروریبهبورس

زیان های  و  برای کاهش ضرر  به سهامداران  به دنبال توصیه های کارشناسان 
متحمل شده از معاملات بورس، فعالان بازار پیشنهاد یکسانی را برای سرمایه گذاری 
در بازار سهام، ارائه و اعلام کردند که سهامداران باید از ورود هر گونه ورود سرمایه های 
ضروری خود به این بازار خودداری کرده و فقط به شرط داشتن نگاه بلندمدت به بازار 

سرمایه اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کنند.
کارشناسان بارها به سهامداران توصیه کردند که بهتر است سرمایه گذاران به منظور 
جلوگیری از ضرر و زیان های احتمالی، از ورود مستقیم به بازار خودداری کنند و با 
کمک صندوق های سرمایه گذاری و استفاده از تجربیات کارشناسان باتجربه در بازار، 
سرمایه گذاری غیرمستقیم به این بازار داشته باشند تا بتوانند از این طریق بازدهی 

معقولی را در مقابل نوسان های حاکم در بازار کسب کنند.
با وجود مطرح شدن چنین پیشنهادی از سوی کارشناسان، اما باز هم سرمایه 
گذاران به محض باگشت رشد به شاخص بورس، سرمایه های خود را تحت تاثیر 
رفتارهای هیجانی و بدون توجه به توصیه های ارائه شده توسط کارشناسان به صورت 
مستقیم  وارد این بازار می کنند که همین امر، زمینه ساز زیان بخشی از سهامداران 

شد.

کارشناسانبازارسرمایهپیشنهادمیدهند؛

سهامداران در زمان ریزش بورس چه باید کنند؟
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رئیسفدراسیونفوتبال:

آدم ها زود فراموش می کنند
 آماده سریعترین صعود هستیم

 رئیس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه آدم ها زود فراموش می کنند گفت: ۶ ماه قبل 
با یک تساوی مقابل بحرین شانس صعود به جام جهانی را از دست می دادیم اما 

اکنون آماده سریعترین صعود به جام جهانی هستیم.
ایران  فوتبال  نکوداشت سازندگان  آیین  »شهاب الدین عزیزی خادم« در مراسم 
حضور یافت و اظهار داشت: خوشحالم در جمع عزیزانی هستم که سرمایه واقعی 
فوتبال ملی هستند. فوتبال ملی به لطف خدا، آبرومندانه در میادین مهم بین المللی 
حاضر شده است. تیم ملی در تمام حوزه ها نگاه بلند پروازانه دارد. در حوزه فوتسال 
و فوتبال بانوان نیز همینطور است. در عرصه داوری می بینیم دختران شایسته 

کشورمان از نام بزرگ ایران دفاع می کنند.
رییس فدراسیون در خصوص موفقیت های فوتبال ایران گفت: در حوزه تیم ملی 
بزرگسالان مساله مهم، رضایت مندی افکار عمومی است و امروز هر ایرانی به پیروزی 
تیم ملی افتخار می کند. البته فوتبال ملی خارج از  نقص نیست اما آن چیزی که 
یاد گرفتیم راه تعامل و همکاری و کنار هم بودن است. امروز هم قدم در مسیری 

گذاشتیم که سریعترین صعود به جام جهانی را داشته باشیم.
وی اضافه کرد: وظیفه ماست در کنار پیشکسوتان باشیم. قطعا سرمایه این عزیزان 
و تجارب آن ها ارشمند است و با تجاربی که این عزیزان دارند باید برای آینده فوتبال 
برنامه ریزی کنیم. باید همه به این فضای جدید کمک کنیم و باعث رونق فوتبال ملی 
و اعتماد افکار عمومی باشیم. استعداد یابی کار بسیار مهمی است که برای اولین بار 
به این وسعت انجام شده در راستای عدالتی که توزیع فوتبال دارد، امروز با توجه به 
انفجار اطلاعاتی که وجود دارد فوتبال به مسیری رفته که کسی از این گستره فوتبال 

نادیده گرفته نشود.
عزیزی خادم گفت: با وجود اینکه تیم ملی فوتبال بزرگسالان را به عنوان پیشتاز 

فوتبال ملی در نظر داریم اما فوتسال و بانوان را نیز نادیده نگرفتیم.
رییس فدراسیون در خصوص تغییر شرایط تیم ملی ایران بیان کرد: اگر ۶ ماه قبل 
را با حالا مقایسه کنیم، همه چیز مشخص است. اکنون تیم ملی برای سریع ترین 
صعودش آماده می شود. آدم ها زود فراموش می کنند اما فوتبال ایران چند ماه پیش 
با یک مساوی در بحرین از حضور در جام جهانی کنار می رفت ولی امروز فوتبال ایران 

سرافراز و سربلند است.

پایاندعوایضمانتنامه؛

ژستد و یامگا در آبادان بازی می کنند
 با موافقت فدراسیون فوتبال مشکل ضمانت نامه ۲ بازیکن خارجی استقلال حل 

شد و می توانند در هفته هفتم مقابل صنعت آبادان تیمشان را همراهی کنند.
 سازمان لیگ در دیدار استقلال با گل گهر سیرجان اجازه همراهی به ۲ بازیکن 
با  موضوع  این  نداد،  را  یامگا  کوین  و  ژستد  رودی  نام های  به  استقلال  خارجی 

حاشیه های زیادی همراه شد و طرفین در این باره واکنش های تندی انجام دادند.
روز چهارشنبه استقلال در حالی در سیرجان به مصاف تیم گل گهر رفت که سازمان 
لیگ به دلیل اجباری شدن ضمانت نامه بانکی برای بازیکنان خارجی و عدم ارائه آن 
از سوی باشگاه استقلال مانع حضور ۲ بازیکن خارجی آبی پوشان تهرانی در این 

دیدار شد.
شهریورماه امسال کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال دو شرط برای استخدام 

بازیکن و مربی خارجی تعیین کرد.
شرط اول نداشتن پرونده منجر به صدور حکم در فیفا، خواه در کمیته وضعیت 
بازیکنان یا اتاق حل اختلاف فیفا و شرط دوم ارائه ضمانت نامه بانکی به مدت ۱۲ ماه 

به مبلغ قراردادی که باشگاه ها در صدد عقد آن برمی آیند.
این ضمانت نامه به درخواست باشگاها توسط بانک های کشور صادر می شود و 
باید در اختیار سازمان لیگ فوتبال ایران قرار گیرد تا اطمینان خاطر وجود داشته 
باشد که باشگاه ها به تعهدات مالی خود عمل می کنند. باشگاه استقلال هم در زمان 
عقد قرارداد رودی ژوستد و یامگا از این موضوع اطلاع داشت و با اخذ تعهد برای ارائه 

ضمانت نامه توانست کارت بازی ۲ بازیکن جدیدش را بگیرد.
    

رییسهیاتکشتیاستانقمخبرداد:

 جشنواره کشوری استعدادیابی کشتی 
فرنگی  درقم 

رییس هیات کشتی استان قم گفت: به منظور حضور در سومین دوره المپیاد 
ایران جشنواره همگانی کشوری استعدادیابی کشتی  برتر ورزش  استعدادهای 

فرنگی، هفته اول آذرماه جاری در قم برگزار شد. 
هادی علیایی افزود: این جشنواره با حضور ۶ تیم از استان های قم، تهران، البرز و 
کرمان در ادامه آماده سازی تیم کشتی فرنگی استان قم با حضور  بیش ۷۰ ورزشکار 

و با برگزاری ۹۰ مسابقه کشتی به انجام رسید.
وی یادآور شد: فرایند انتخاب و آماده سازی تیم های کشتی استان قم از اردیبهشت 
ماه شروع شده و با برگزاری جشنواره های همگانی مختلف کشوری در حال پیگیری 
است. علیایی تصریح کرد: در جشنوارهای برگزار شده از استان های مختلفی چون 
خوزستان، اصفهان، کرمان، لرستان، مرکزی، البرز، تهران، همچنین توابع تهران 
و شهرهای گوناگون دعوت به عمل آمده و مسابقاتی با کیفیت بالا به انجام رسیده 

است.

سرپرستهیاتدوومیدانیاستانقم:

مرحله اول استعدادیابی دوومیدانی
 در قم برگزار شد 

سرپرست هیات دوومیدانی استان قم گفت: مرحله اول استعدادیابی و انتخابی 
تیم دوومیدانی جهت حضور در مسابقات استعدادهای برتر کشور و بزرگداشت هفته 

بسیج در ۲ بخش آقایان و بانوان برگزار شد. 
ابوالفضل خدمتکاری افزود: این مرحله در دو ماده ۱۰۰ متر و ۴۰۰ متر با حضور 
۲۵۰ دونده پسر در ورزشگاه شهید حیدریان و ۲۰ دونده دختر در ورزشگاه یادگار 

امام شامگاه پنجشنبه ۴ آذرماه جاری ترتیب یافت.
سرپرست هیات دوومیدانی قم خاطرنشان کرد: نفرات برتر و استعدادهای مستعد 

با صلاحدید و شناسایی مربیان به اردوی تیم استان دعوت خواهند شد.
خدمتکاری با اشاره به برخی مشکلات حضور پرشورتر بانوان ورزشکار قم در این 
مرحله استعدادیابی بیان کرد: به دلیل مسافت زیاد ورزشگاه یادگار امام با مرکز شهر 

تنها ۲۰ ورزشکار دختر در این مرحله استعدادیابی شرکت کردند.
وی بابیان استعداد و استقبال قابل توجه نوجوانان قمی در رشته ورزشی پرمدال 
دوومیدانی ابراز داشت: یکی از نکات این مسابقات حضور چشمگیر و بی سابقه 

دانش آموزان بعد از دو سال تعطیلی مدارس به دلیل شیوع بیماری کرونا بود.
خدمتکاری تصریح کرد: این مسابقات به همت هیات دوومیدانی استان و همکاری 
اداره کل ورزش و جوانان و همکاری بسیج ورزشکاران و اداره کل آموزش وپرورش 

وادارات آموزش وپرورش چهارگانه قم و دبیران تربیت بدنی برگزار شد.

بهمنظوررشدوتوسعهرشتهقایقرانیصورتگرفت:

انعقاد تفاهم نامه بین هیئت قایقرانی قم و 
دانشگاه شهاب دانش

همزمان با هفته بسیج هیئت قایقرانی استان قم به منظور رشد و توسعه رشته 
قایقرانی با دانشگاه شهاب دانش تفاهم نامه منعقد نمود. این تفاهم نامه که به 
امضای معاون دانشجویی دانشگاه شهاب دانش و رئیس هیئت قایقرانی استان 
رسید در آن مقرر شد که دانشگاه شهاب دانش مقدمات شرکت دانشجویان، اساتید، 
کارمندان دانشگاه و خانواده برای فعالیت در هیات را فراهم نماید و هیئت قایقرانی 

نیز تسهیلات ویژه برای معرفی شدگان از سوی دانشگاه در نظر گیرد.

مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال گفت: تاخیر در صدور رای دادگاه عالی ورزش 
)CAS( لزوما به این معنی نیست که حکم به سود ما یا ویلموتس صادر خواهد شد اما 

به رای این پرونده امیدوار هستیم.
 »غلامرضا رفیعی« روز شنبه در گفت و گوی تلویزیونی درباره آخرین شرایط پرونده 
»مارک ویلموتس« سرمربی سابق تیم ملی فوتبال اظهار داشت: بارها توضیح دادیم 
تاخیر در صدور رای، از اختیارات داوران دادگاه عالی ورزش است و آنها می توانند از 
امکان تعویق صدور رای استفاده کنند تا فرصت بیشتری برای به توافق رسیدن و صدور 
رای نهایی داشته باشند. طرفین پرونده تسلطی روی این موضوع ندارند و نمی دانیم 
چند بار دیگر این مهلت تمدید می شود. برداشت ما این است که رای ویلموتس بعد از 

رای »مانوئل فرا« دستیارش صادر شود.
مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال درباره ماجرای دادگاه »مانوئل فرا« دستیار مارک 
ویلموتس توضیح داد: این پرونده ۲۳ آذر بررسی می شود، زیرا این مربی با تاخیر اقامه 

دعوی کرده است و امکان دارد رای پرونده اش در آن زمان صادر شود.
رفیعی درباره ارقام متفاوت پرونده ویلموتس، پاسخ داد: جدا از اینکه رقم و عدد 
چیست، موضوع مهم این است که ویلموتس و دستیارش در دعوای مطروحه مدعی 
هستند تا پایان قرارداد حق دریافت حق الزحمه خود را از فدراسیون فوتبال دارند. این 
ادعا در فیفا تا حدی پذیرفته شد، اما فدراسیون از طریق وکلای خود به حکم اعتراض 
کرد و جلسه رسیدگی ۲ روزه  در دادگاه CAS برگزار شد. طرفین ادله خود را ارایه کردند 
و منتظر صدور رای نهایی هستند. وی در مورد اینکه با توجه به تاخیر در صدور رای آیا 
احتمال دارد در دادگاه عالی ورزش )CAS( رای به نفع فدراسیون کشورمان صادر 
شود؟ گفت: لزوما این گونه نیست، اما می تواند یک نشانه باشد. اگر قرار بود همان 
رای قبلی تایید شود زودتر از اینها این کار را انجام می دادند، اما تاخیر در صدور رای این 
دادگاه، نمی تواند به این معنی باشد که حکم به سود ما یا ویلموتس صادر شود. ایجاد 
توقع برای مردم و جامعه فوتبال مبنی بر اینکه حکم به سود فدراسیون فوتبال باشد یا 

خیر، نوعی پیش داوری است. البته به پرونده امیدوار هستیم.
بازیکنانشهادتندادهاند

مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال درباره اخبار مطرح شده مبنی بر شهادت دادن 
برخی بازیکنان تیم ملی کشورمان علیه سرمربی بلژیکی سابق این تیم توضیح داد: 

خیر، به هیچ عنوان این گونه نیست.
رفیعی درباره اینکه آیا ویلموتس با وجود برخی پیشنهادات خوبش منتظر ماند تا 
غرامت کامل از فدراسیون فوتبال بگیرد، گفت: این موضوع مصاحبه ای است که 
خود ویلموتس در گفت و گو با یکی از روزنامه ها اعلام کرد پیشنهاداتی دارم اما منتظر 
دریافت غرامت از ایران هستم. حتی اگر چنین مصاحبه ای نکند، از لحاظ حقوقی 
باید تلاش کند دامنه مدت ادعای خسارتش کمتر باشد. اگر کسی پیشنهاد داشت 
و می توانست با یک تیم یا باشگاه دیگری قرارداد ببندد، از لحاظ حقوقی و عقلی 
رد کردن آن خوب است. وی به رقم دقیقی که فدراسیون فوتبال باید به ویلموتس 
پرداخت کند، گریزی زد و گفت: رقم پرداختی در رای فدراسیون بین المللی فوتبال 

ذکر شده و همه از آن اطلاع دارند که این مبلغ حدود ۶ میلیون یورو است.

موضوع۷درصدجریمهخوردنبهمبلغدرخواستیویلموتس
مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا به دلیل ۷ 
درصد جریمه خوردن به مبلغ درخواستی ویلموتس، باید در حال حاضر به این مربی 
۹ میلیون یورو پرداخت کرد، گفت: ما درباره پرونده ویلموتس به CAS  شکایت کردیم. 
یکی از روال  دادگاه عالی ورزش این است که اگر شکایت رد شود،  باید ضمن پرداخت 
مبلغ اصلی، درصدی را هم به عنوان خسارت تاخیر پرداخت کنیم که امیدوارم این  
اتفاق رخ ندهد.  رفیعی در خصوص گمانه زنی ها در مورد شکسته شدن رای پرونده 
ویلموتس و پرداخت تنها ۲ میلیون یورو، پاسخ داد: دادگاه عالی ورزش مستقل است 
و قضات خوبی دارد. این پرونده هم دارای ابعاد فنی است. عمده مشکلات پرونده 
مربوط به تحریم است و همه می دانیم فدراسیون پولی را به ویلموتس پرداخت کرده 
است. کمتر سابقه دارد در دنیا پرونده ای شبیه پرونده های کشورمان باشد. پرونده 
کالدرون، استراماچونی و... را نگاه کنید. ۹۰ تا ۹۵ درصد مشکلات ما درباره پرونده ها 
ناشی از مسائل مربوط به تحریم و نقل و انتقال منابع مالی است. وی اضافه کرد: بحث 
پول نداشتن نیست، بلکه ما در نقل و انتقال پول هم مشکل داریم. همین الان باشگاه 
پرسپولیس برای نجات پیدا کردن از پرونده کالدرون در تلاش است. همه شاهد بودند 
در پرونده این مربی و همچنین استراماچونی در این روزها چه گذشت. هیچ وقت 
باشگاه پرسپولیس و استقلال نگفتند پول نداریم، اکنون ده ها میلیارد تومان از پول 
باشگاه پرسپولیس به خاطر مشکل تحریم غیرقابل استفاده است. مثل همه مسائل 

دیگر در فوتبال هم پول داریم ولی نمی توانیم از آن استفاده کنیم.
چندصدمیلیاردپولدرفیفاوAFCداریم

مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال افزود: فدراسیون فوتبال اکنون دارای چند صد 
میلیارد تومان پول در فیفا و AFC است اما این منابع مالی به دلیل مشکل تحریم 
غیرقابل استفاده است. در این شرایط کاری به جز کمک خواستن از دولت نداریم. 

فوتبال هم بخشی از این مملکت است و ما می گوییم تا وقتی تضمینی داده نشود، 
مذاکرات بی معنی است. ستاد مقابله با تحریم، برای پرونده ویلموتس آن تصمیم را 
گرفت و بماند در ادامه چه اتفاقاتی برای فدراسیون فوتبال افتاد، اما صادقانه می گویم 
پول داریم اما نمی توانیم از آن استفاده کنیم. رفیعی همچنین در خصوص مشکل 
پرسپولیس در خصوص پرداخت مطالبات کالدرون توضیح داد: تا این لحظه مشکلات 
باشگاه ها و تیم ملی ما برای دریافت پول هایی که از حضور در تورنمنت های خارجی به 
آن می رسند پابرجاست، پول داریم اما به دلیل تحریم نمی توانیم از آن استفاده کنیم. 
از همه افرادی که صدای من را می شنوند به ویژه ریاست جمهوری، وزیر امور اقتصاد و 

دارایی، وزیر امور خارجه و نمایندگان مجلس می خواهیم کمک کنند.
وی ادامه داد: بعضی مواقع در رسانه های مختلف می بینیم خبرهایی مطرح شده 
که فدراسیون بار دیگر اعلام نیاز به دولت کرده و پول می خواهد. بله، پول می خواهیم 
اما دلیلش را بگویید. به این دلیل پول می خواهیم که قادر به برداشت پول خودمان 
نیستیم. اگر پرسپولیس بتواند پول خود را دریافت کند بعید می دانم یک ریال بدهی 

داشته باشد. استقلال و فدراسیون فوتبال هم چنین مشکلی دارند.
 پرداخت۲میلیونفرانکیفیفابهدلیلکووید-۱۹بهایران

مشاور رئیس فدراسیون فوتبال عنوان کرد: راه حلی به ما ارائه بدهند و بگویند چه 
کار کنیم. به خاطر تحریم های ظالمانه بی مهری می بینیم. به جز منابع مالی که 
فیفا باید به ما بدهد یک ریال از بودجه ای که فیفا به خاطر ویروس کووید ۱۹ به کل 
فدراسیون های جهان داده است نمی توانیم دریافت کنیم. این مبلغ حدود ۲ میلیون 
فرانک سوئیس است. از طرفی انصاف نیست خود تحریمی کنیم و خودمان را بزنیم. 
بیاییم و یار باشگاه ها، فدراسیون و فوتبال مملکت باشیم. اگر از آن طرف آب بی مهری 

می بینیم، در کشورمان لطف و مهربانی ببینیم و به ما کمک کنند.
موضوعاساسنامهفدراسیونواحتمالحذفازجامجهانی

رفیعی در خصوص وضعیت ماده یک اساسنامه این فدراسیون و احتمال حذف تیم 
ملی از رقابت های جام جهانی ۲۰۲۲ قطر در صورت مصوب نشدن آن در مجلس 
آثار و تبعات این موضوع پیش داوری است و  شورای اسلامی توضیح داد: گفتن 
خوشایند نیست که درباره چنین موضوعی صحبت کنیم و همچنان امیدوار هستیم 
در مدت باقیمانده مجلس شورای اسلامی تصمیمی بگیرد که به سود فوتبال باشد. 
فدراسیون فوتبال دیگر هیچ کاری نمی تواند انجام دهد، دولت هم هر کاری می 
توانست انجام داد، دیوان عدالت اداری و قوه قضائیه به طور مستقل رسیدگی کردند.
مشاور رئیس فدراسیون فوتبال تصریح کرد: اکنون تمام مسائل در اختیارات مجلس 
شورای اسلامی است و آن گونه که صلاح فوتبال ایران و مردم می دانند تصمیم گیری 
کنند. فدراسیون فوتبال، وزارت ورزش و قوه قضائیه قانون گذار نیستند، فیفا اعلام 

کرده باید اسم فدراسیون فوتبال از فهرست نهادهای عمومی غیردولتی خارج شود.
از مجلس شورای اسلامی  برای قوه مقننه است.  قانون گذاری  افزود: حق  وی 
خواهش می کنم کار را به دقیقه ۹۰ نیندازند. هر چه بگویند بدون کم و بیش کردن 
به فیفا اعلام می کنیم و آن را در راستای منافع ملی می بینیم. قوه مقننه، کمیسیون 

فرهنگی، فراکسیون ورزش تلاش هایی کردند.

مشاورحقوقیفدراسیونفوتبال:

 به رای پرونده ویلموتس امیدوار هستیم

  

 کارشناس فوتبال با ابراز نگرانی نسبت به عملکرد آبی پوشان در لیگ برتر گفت: تساوی های پیوسته استقلال کم کم 
هواداران این تیم را نگران کرده است اما شرایط این تیم اصلا بحرانی نیست.

ایمان عالمی به نتایجی که آبی پوشان در چند هفته ابتدایی لیگ بیست و یکم کسب کرده اند اشاره کرد و اظهار داشت: ما 
هم مثل همه هواداران استقلال نگران امتیازات از دست رفته هستیم. امتیازاتی که می شود به طور کامل آنها را کسب کرد، 
اما متاسفانه یکی پس از دیگری از دست می رود و قطعاً در آینده بیشتر به ارزش امتیازاتی که در حال از دست رفتن است پی 
می بریم. مربی پیشین آبی پوشان تصریح کرد: بازی با کیفیتی از سوی هیچیک از دو تیم استقلال و گل گهر دیده نشد. گویی 
هر دو تیم از شکست در این بازی ترس داشتند و بنا را بر گل نخوردن گذاشته بودند. این شرایط تنها در دربی ها حاکم است و 
به ندرت دیده شده که در بازی دیگری شاهد چنین شرایطی باشیم. اما ما که بیننده تلویزیونی این بازی بودیم برداشت مان 

این بود هر دو تیم از ترس باختن بی گدار به آب نزدند.
مساویهایپشتسرهمکمکمباعثنگرانیمیشود

پیشکسوت آبی پوشان گفت: مساوی های پشت سر هم استقلال کم کم باعث نگرانی می شود. فردا نمی گویند استقلال 
خوب بازی کرد یا نه، پنالتی اش را گرفتند یا نگرفتند، داور چکار کرد. فقط می گویند پشت سر هم مساوی کرد؛ و البته 
امتیازات را می شمارند و جدول را بر اساس آن می چینند. پس فقط باید به فکر کسب امتیازات کامل بازی بود و نه چیز دیگر.
عالمی در خصوص اینکه آیا این تیم در شرایط بحرانی قرار دارد یا خیر گفت: اینکه بخواهیم شرایط تیم را بحرانی بدانیم 
سیاه نمایی است. شرایط تیم اصلًا بحرانی نیست اما همانطور که گفتم نگران کننده است و با یک پیروزی می توان این 

نگرانی ها را از بین برد. کادر فنی استقلال تنها باید به این فکر باشند که در بازی های آینده پیروز شوند.
وی اضافه کرد: اینکه استقلال اصلًا گل نمی خورد خیلی خوب است و اینکه گل نمی زند خیلی بد است. بدتر از آن این 
است که حتی موقعیتی هم خلق نمی شود. خلا یک هافبک طراح به شدت در این تیم احساس می شود و جای تعجب دارد 
چرا در دوران نقل و انتقالات برای این پست که کلیدی ترین پست فوتبال است فکری نشد. استقلال فصل گذشته لااقل 
فرشید اسماعیلی را در این پست داشت که با وجود اسماعیلی هم کارشناسان تاکید داشتند باز هم به یک بازیکن دیگر در 

این پست نیاز هست. اما نه تنها بازیکن جدیدی به تیم اضافه نشد، همان اسماعیلی هم جدا شد.
مهاجم پیشین آبی پوشان خاطر نشان ساخت: گویا تا نیم فصل امکان جذب هافبک وجود ندارد و باید با همین داشته ها 
ادامه داد و این هنر مجیدی است که با همین بازیکنان و نفرات بتواند تیمش را حداقل تا نیم فصل در صف مدعیان حفظ 

کند تا برای نیم فصل دوم بازیکن یا بازیکنان مورد نیاز در این پست جذب شوند.

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: من همانطور که بارها گفته ام باز تاکید می کنم تیم ملی بهترین نفرات و 
نسل عالی را در اختیار دارد و به طور حتم این تیم می تواند کارهای بزرگتری انجام دهد.

»حشمت مهاجرانی« با اشاره به پیروزی تیم ملی فوتبال ایران مقابل سوریه در هفته ششم دور نهایی مسابقات 
مقدمات جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، اظهار داشت: تیم ملی نمایش خوبی را به اجرا گذاشت و سه امتیاز شیرین و 
ارزشمند را به حساب اندوخته های خود اضافه کرد. ملی پوشان با شناخت کامل نسبت به حریف خود پا به میدان 
گذاشتند، سوریه در بازی رفت ایران را اذیت کرد اما در این مسابقه توپ و میدان در اختیار تیم ملی بود و به راحتی 

برنده شدند.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: اسکوچیچ تغییراتی را در ترکیب تیم ملی ایجاد کرد و بازیکنان 

توانستند به خوبی بازی کنند. عملکرد همه نفرات تیم در این مصاف بیرون از خانه رضایت بخش بود.
مهاجرانی تصریح کرد: تیم ملی با نتیجه ای که در بازی با سوریه گرفت در یک قدمی صعود به جام جهانی قرار گرفت 
و می توان از حالا ایران را یکی از تیم های حاضر در جام جهانی دانست. ایران سه گل زد و می توانست تعداد گل های 

خود را در این بازی افزایش دهد. در فاز هجومی حریف را تحت فشار قرار دادیم و سوریه بارها اشتباه کرد.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال با تمجید از بازیکنان تیم ملی گفت: من همانطور که بارها گفته ام باز تاکید می کنم 

تیم ملی بهترین نفرات و نسل عالی را در اختیار دارد و به طور حتم این تیم می تواند کارهای بزرگتری انجام دهد.
وی در خصوص کیفیت لیگ برتر اظها داشت: کیفیت لیگ برتر چندان دلچسب نیست و متاسفانه حتی تیم های 
مدعی ما هم در حد مدعی ظاهر نمی شوند. پرسپولیس، استقلال و سپاهان در هفته های اخیر متزلزل ظاهر شدند.
مهاجرانی تاکید کرد: تیمی که برای  قهرمانی بسته می شود از همان هفته اول مشخص است. شاید برخی تیم های 

ما هزینه های زیادی کرده باشند اما تا امروز هماهنگی کافی را نداشتند و به بلوغ تاکتیکی نرسیدند.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: امیدوارم در هفته آینده های شاهد کیفیت بهتری باشیم و هواداران 
بتوانند از فوتبال لذت ببرند. کیفیت بالای لیگ روی کار تیم ملی تاثیر گذار است و بی تردید لیگ قوی به قدرتمند تر 

شدن تیم ملی هم کمک می کند.
وی در خصوص حواشی زیاد فوتبال ایران اظهار داشت: این حاشیه ها در شان فوتبال ما نیست. متاسفانه هرروز 
شاهد اعتراض به داوری هستیم در حالی که این موضوع در کل فوتبال دنیا برطرف شده و بازیکنان نیمی از وقت خود 

را به خاطر  اعتراض به داوری از بین نمی برند.

ایمانعالمی:

بحرانی شدن شرایط استقلال »سیاه نمایی« است
حمشتمهاجرانی:

تیم ملی  می تواند در جام جهانی کارهای بزرگی کند

رئیس فدراسیون ورزش های همگانی کشور در حکمی علی ذاکریان از ورزشکاران 
و مدیران جوان ورزش استان قم را به عنوان رئیس انجمن فریزبی این فدراسیون 

منصوب کرد.
به گزارش روابط عمومی انجمن فریزبی فدراسیون ورزشهای همگانی کشور، در 
حکم افشین مولایی سفیددشتی رئیس فدراسیون ورزش های همگانی خطاب به 
علی ذاکریان که پیش از این سرپرستی انجمن فریزبی را برعهده داشت،  بر توسعه 

ورزش فریزبی در کشور با اولویت کاهش موثر کمتر تحرکی تاکید شده است.
توجه به برنامه محوری و رویکرد علمی در اجرای طرح ها و اقدامات، تمرکز بر رعایت 
ارزشهای محوری فدراسیون به ویژه اصل عفاف و حجاب، شفافیت مالی در تمام 
فعالیت ها، تمرکز بر افزایش حداکثری مخاطبین انجمن در سطح ملی و استانی 
متناسب با اهداف فدراسیون و نیازهای اقشار، توجه به مشارکت موثر ذینفعان کلیدی 
در تصمیم سازی های راهبردی و عملیاتی،  توجه به کمیته های متناظر استانی و 
همچنین رفع مشکلات آنان به همراه تعهد عملی به خط مشی اخلاقی فدراسیون از 
دیگر محورهایی است که در حکم صادره رئیس انجمن فدراسیون ورزشهای همگانی 

به آن تاکید شده است. 
علی ذاکریان دارای دکترای مدیریت و برنامه ریزی ورزشی دانشگاه تهران است و 
رساله خود را با عنوان تبیین دیدگاه مراجع عظام تقلید و اساتید حوزه علمیه نسبت به 

ورزش به پایان رسانده و هم اکنون رئیس دفتر تربیت بدنی موسسه آموزش عالی طلوع 
مهر قم  و عضو هیات علمی این دانشگاه  است .

از مهم ترین سوابق قهرمانی ورزشی و مربیگری این ورزشکار می توان به عضو سابق 
تیم ملی فوتبال دانشجویان ایران،  کسب مقام قهرمانی مسابقات قهرمانی مسابقات 
بین المللی جام فجر در رشته آلتیمیت فریزبی، کسب مقام نایب قهرمانی آسیا در 
رشته فوتبال در کشور چین، مقام قهرمانی مسابقات بین المللی فوتسال در کشور 
امارات، کسب مقام نایب قهرمانی نخستین جشنواره فرهنگی ورزشی دانشجویان 
نخبه علمی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی کشور در سال ۸۷ ، کسب مقام 
قهرمانی فوتبال سومین المپیاد ورزشی دانشجویان دانشگاه پیام نور در سال ۸۴ و 
کسب مقام قهرمانی فوتبال المپیاد ورزشی دانشجویان دانشگاه پیام نور در سال ۸۷ و 

سایر مقام های ورزشی اشاره کرد.
سرمربی تیم ملی آلتیمیت فریزبی جمهوری اسلامی ایران، مربی رسمی فدراسیون 
فوتبال آسیا)B(، مربی رسمی انجمن آمادگی جسمانی فدراسیون ورزشهای همگانی، 
مدرس انجمن آمادگی جسمانی فدراسیون ورزشهای همگانی، مربی درجه سه و 

ورزش فریزبی فدراسیون همگانی از دیگر سوابق علی ذاکریان است.
این استاد دانشگاه همچنین دارای تالیفات مختلفی از جمله ترجمه کتاب ۱۰۱ 
تمرین بسکتبال برای جوانان  و تالیف فریزبی ورزشی برای همه است. کتابهای  قوانین 

آلتیمیت فریزبی و  قوانین داوری ورزش آلتیمیت فریزبی نیز توسط رئیس انجمن 
فریزبی فدراسیون ورزش های همگانی در دست چاپ است.

انتصاب مدیر ورزشی قمی به عنوان رئیس انجمن فریزبی فدراسیون ورزش های همگانی  کشور

در  قم  شیمیدر  بانوان  بسکتبال  تیم  پیروزی های  روند 
فصل ۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ لیگ برتر بسکتبال زنان ایران با کسب 

ششمین برد متوالی تداوم یافت. 
تیمی که هفت بازیکن تیم ملی بسکتبال ایران و سرمربی 
آسیا  کاپ  رقابت های ۲۰۲۱  به  اعزامی  تیم  سرپرست  و 
فصل  مسابقات  در  بی رقیب  همچنان  دارد  اختیار  در  را 
جاری لیگ برتر باشگاه های کشور یکه تازی می کند و رقبا 
را یکی پس از دیگری شکست می دهد. این تیم با هدایت 

شایسته متشرعی سرمربی تیم ملی زنان ایران، در ششمین 
هفته مسابقات مرحله گروهی لیگ برتر بسکتبال بانوان 
باشگاه های کشور مقابل تیم امرتات تهران به میدان رفت، 
دیداری که در سالن حکیمیه به انجام رسید و سرانجام این 
شیمیدری ها بودند که با نتیجه قاطع ۸۳ بر ۵۱ حریف را 

مغلوب کردند.
در این مسابقه کیمیا یزدیان تهرانی بازیکن ارزشمند تیم 
شیمیدر با کسب ۲۵ امتیاز و ۱۶ ریباند دابل دابل کرد و با 

کارایی ۳۰، به اتفاق آیدا  گل محمدی دیگر چهره شاخص 
شیمیدر که این بازیکن هم با ۱۴ امتیاز و ۱۴ ریباند دابل 
برتر میدان لقب  بازیکنان  دابل کرد و کارایی ۳۰ داشت، 

گرفتند.
نتایجوبرنامهبازیهایشیمیدرقم:

هفته اول: امرتات تهران ۴۲ – شیمیدر قم ۹۷،هفته دوم: 
شیمیدر قم ۷۶ – گروه بهمن ۵۶ ،هفته سوم: شیمیدر قم 
ای زی  آکادمی  چهارم:  گرگان ۳۷؛هفته  شهرداری   –  ۶۴

بسکتبال ۲۸ – شیمیدر قم ۹۷،هفته پنجم: شیمیدر قم ۹۰ 
– سپهرداد تهران ۲۳،هفته ششم: شیمیدر قم ۸۳ – امرتات 
تهران ۵۱،هفته هفتم: گروه بهمن – شیمیدر قم )چهارشنبه 
 ۱۴۰۰  – مرحله گروهی فصل ۱۴۰۱  دیدارهای  آذر(   ۱۷
لیگ برتر بسکتبال بانوان باشگاه های کشور با حضور ۱۲ تیم 
در دو گروه ۶ تیمی به شکل دوره ای برگزار شود و تیم ها ۱۰ 
هفته با یکدیگر رقابت می کنند تا رتبه آنها برای برنامه ریزی 

دیدارهای مرحله دوم این فصل لیگ برتر مشخص شود.

ششمینپیروزیمقابلتیمامرتاتتهرانرقمخورد؛
تداوم اقتدار شیمیدر قم در بسکتبال بانوان ایران 
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»بهزودی«بالاخرهفرامیرسد؛

 خیلی نزدیک به رفع تحریم ها یا خیلی دور؟!

 معاون سیاسی وزارت امورخارجه روز دوشنبه هشتم آذرماه مذاکراتی را برای احیای 
برجام و توقف تحریم های یکجانبه آمریکا از سر خواهد گرفت که سلف او سیدعباس 
عراقچی در تاریخ ۳۰ خرداد سال جاری آن را بیش از هر زمان دیگری نزدیک به توافق 

توصیف کرده بود.
 روز دوشنبه ۸ مهرماه همان تاریخی است که ماه ها با عنوان »به زودی« از آن یاد 
می شد و تا جایی  ادامه یافت که مذاکره کننده روسیه را نیز به اعتراض واداشت که کسی 

برای من به زودی را معنا کند!. 
در  آبان ماه   ۱۲ تاریخ  در  خارجه  امور  وزارت  سیاسی  معاون  کنی،  باقری  علی 
توئیتی عنوان کرد که »در تماس تلفنی با آقای انریکه مورا، آغاز مذاکرات با هدف لغو 
تحریم های غیرقانونی و غیرانسانی، در روز ۸ آذرماه در وین مورد موافقت قرار گرفت« 
و البته »مذاکرات با هدف لغو تحریم ها« همان »مذاکرات برای احیای برجام« است که 
مذاکره کننده جدید کشورمان به هر دلیلی دوست ندارد نه تنها این عنوان، بلکه عنوان 
»هفتمین دور مذاکرات« را به کار ببرد.  با این حال اما ۸ آذر همانطور که رسانه های 
خارجی هم با این عنوان از آن یاد می کنند، هفتمین دور مذاکراتی که است که پس 
از روی کار آمدن جو بایدن، چهل و ششمین رئیس جمهور ایالات متحده با شعار 
انتخاباتی بازگشت به برجام در تاریخ ۱۷ فروردین ۱۴۰۰ آغاز شده و ششمین دور آن نیز 
پیش از روی کار آمدن دولت سیزدهم، در تاریخ ۲۲ خرداد ۱۴۰۰ آغاز و روند آن از ۳۰ 
خردادماه، دو روز پس از پیروزی رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری ایران متوقف شد.
تیم جدید مذاکره کننده به سرپرستی علی باقری کنی در حالی روز دوشنبه مذاکرات 
مستقیم با ۱+۴ و غیرمستقیم با ایالات متحده را از سر خواهد گرفت که معاون سیاسی 
پیشین وزارت امور خارجه در پایان دور ششم، مرحله بعدی را مرحله تصمیم گیری 

نهایی کشورها دانسته بود.  
دورششم؛بیشازهرزماندیگریبهتوافقنزدیکبودیم

سیدعباس عراقچی، رئیس هیات مذاکره کننده ایران در وین ۲۷ خرداد ۱۴۰۰ در 
گفت وگو با شبکه الجزیره تاکید کرد: در مذاکرات وین پیشرفت خوب و مملوسی در 
رابطه با مسائل مختلف داشتیم. به نظر من ما اکنون از هر زمان دیگری به توافق نزدیک 

شدیم اما همچنان مسائل اساسی وجود دارد که در خصوص آن ها مذاکره می کنیم.
مذاکره کننده کشورمان همچنین ۳۰ خردادماه و در پایان دور ششم مذاکرات وین 
و در جریان برگزاری نشست کمیسیون مشترک برجام به ریاست انریکه مورا، معاون 
نماینده عالی اتحادیه اروپا در سیاست خارجی ، ضمن اشاره به پیشرفت های صورت 
گرفته در این دور از مذاکرات بویژه در مورد پیش نویس متون مذاکراتی، بیان کرد که 
موضوعات مهم باقی مانده که نیازمند تصمیم گیری های جدی در پایتخت ها خصوصا 
در کشورهای طرف مذاکره است. وی  از طرف های مذاکره خواست تا با جدیت و اراده 

قوی جهت حفظ و احیای برجام، با واقع بینی تصمیمات لازم را اتخاذ کنند. 
معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان ضمن تصریح این موضوع که بیش از هر زمان 
دیگری به توافق نزدیک هستیم، اظهار امیدواری کرد که در دور آتی مذاکرات بتوان به 
توافق دست یافت، گرچه نمی توان آن را تضمین نمود.  مذاکره کننده پیشین کشورمان 
در وین همچنین طی مصاحبه ای در ۶ تیرماه گفت: یکسری مسائل باقی مانده که 
مذاکره درباره آن ها به اندازه کافی صورت گرفته و زمان تصمیم.گیری کشورها فرا 

رسیده است.
شروعدولتسیزدهمواصطلاحپرتکرار»بهزودی«

با پایان دور ششم مذاکرات و ورود کشور به پروسه انتخابات و انتقال قدرت، آینده 
مذاکرات و همچنین آینده برجام در هاله ای از ابهام فرو رفت. البته هرچند رئیس دولت 
سیزدهم در مناظره های انتخاباتی عنوان کرده بود که درصد بالایی از مشکلات هیچ 
ربطی به تحریم ندارد و اینکه وضع موجود را به تحریم نسبت بدهیم، قابل قبول نیست 
اما در پاسخ به سوال های مرتبط با ادامه مذاکرات وین نیز، رفع تحریم ها را در دستور 
کار دولت احتمالی خود اعلام کرد و این امیدها برای بازگشت ایران پای میز مذاکره را 
زنده نگه داشت. حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه نیز در جریان رای اعتماد در 
مجلس شورای اسلامی در خصوص برجام، گفت: در مجلس بارها سخن گفته ام که 
وزارت امور خارجه، وزارت برجام نیست؛ با صدای بلند اعلام می کنم که ما در وزارت 
امور خارجه مذاکره را ابزاری از دیپلماسی می دانیم و هیچ گاه از میز مذاکره منطقی 
و توام با اقتدار و حکمت فرار نخواهیم کرد اما وزارت خارجه را به برجام گره نخواهیم 
زد. همه تلاش خود را برای بی اثر کردن تحریم ها به موازات تلاش برای لغو تحریم ها 
به کار خواهیم بست اما با مذاکره ای همراه خواهیم بود که فرسایشی نباشد و تامین 
کننده حقوق و منافع ملت بزرگ ایران باشد این سیاستی است که دولت آقای رئیسی 

به صراحت بر آن تاکید دارد.
با این حال وی پس از رای آوری در مجلس تا زمان اعلام تاریخ بازگشت ایران به وین 
همواره در خصوص تاریخ این بازگشت از لفظ »به زودی« استفاده می کرد که بارها با 

واکنش اعضای ۱+۴ و آمریکا مواجه شد. 
مخالفدیروزومذاکرهکنندهامروز

در این میان اما سوال دیگری به جز تاریخ ازسرگیری مذاکرات بارها در رسانه ها مطرح 
شد و آن مذاکره کننده ایران بود؛ این سوال که آیا مسئولیت انجام مذاکرات همچنان 
با وزارت امور خارجه خواهد بود، یا مجددا دبیر شورای عالی امنیت ملی سرپرستی 
تیم مذاکره کننده را به عهده خواهد گرفت. مشخص شدن پاسخ این سوال اما سوال 
دیگری را به وجود آورد که مخالف سرسخت دیروز چگونه می خواهد راهی مذاکرات 
وین برای احیای توافقی شود که بارها علیه آن اظهارنظر کرده و معتقد بود برجام منافع 
ایران را تأمین نخواهد کرد. حالا اما این مخالف برجام و مذاکره کنندگان آن، روز دوشنبه 
در وین برای احیای همین توافق و توقف تحریم های یکجانبه ایالات متحده با بازگشت 
به توافق هسته ای مذاکره خواهد کرد. تحریم هایی که رهبر انقلاب در خصوص لزوم 
رفع آن ها گفتند »اگر بتوان تحریم را رفع کرد، حتی یک ساعت هم نباید تأخیر کنیم«.

ذاکریاناستادحقوقوروابطبینالملل:

ایران چیزی برای پنهان کردن
 نداشته و ندارد

استاد حقوق و روابط بین الملل گفت: دلیلی برای همکاری نکردن با آژانس نداریم 
چون همکاری ها بر اساس پادمان و در نهایت در چارچوب توافق برجام است. ایران 
چیزی برای پنهان کردن نداشته و ندارد.  مهدی ذاکریان با اشاره به مذاکرات ایران و 
آژانس و درخواست های آژانس برای همکاری بیشتر ایران گفت: وقتی مسئول تیم 
مذاکره کننده ایران می گوید مذاکرات هسته ای بر مبنای قرارداد ۲۰۱۵ است، بنابراین 
در موضوع مذاکرات با آژانس هم همان مبنا قرار می گیرد و درخواست های آژانس 
و همکاری ها هم باید بر همین اساس باشد.  وی  با بیان این که ایران باید در رویه 
های خودش در این مدتی که گذشته یعنی در فاصله روی کار آمدن دولت جدید تا 
کنون، تجدید نظر می کرد، معتقد است که ایران تا چندی پیش طلبکار کشورهای 
امضا کننده برجام بوده ولی الان به یک بدهکار تبدیل شده است و این هم ناشی از 
سخنان بی مبنای برخی در داخل است که گفتند باید از برجام خارج شویم و توافق را 
قبول نداریم.  این استاد دانشگاه تصریح کرد: برخی موضع گیری های داخلی و تاخیر 
در ادامه مذاکرات برای بازگشت آمریکا به برجام به جایی رسید که در جامعه جهانی 
اعلام شد که ایران از تعهدات خودش طفره می رود، درحالی که ایران از ۲۰۲۰ آرام آرام 
تعهداتش را کاهش داد آن هم با اطلاع به طرفین برجام و به منظور ترغیب سایر اعضا 
که آمریکا را تحت فشار قرار دهند که به توافق برگردد. متاسفانه وقتی بایدن به قدرت 
رسید در این موقع ایران به جای فشار به اروپا، صحبت از عدم پایبندی به برجام و خروج 
از آن کرد و به جای اینکه فشارها متوجه بایدن شود، متوجه ایران شد.  ذاکریان گفت: 
ایران از امتیازات برجام بهره ای نبرد در حالی که تعهدات هسته ای خود را اجرا کرد. 
اکنون ایران باید برای لغو تحریم ها وارد مذاکره شود تا از امتیازات آن منتفع شود.  وی 
خاطرنشان کرد: دلیلی برای عدم همکاری با آژانس نداریم چون همکاری ها بر اساس 
پادمان و در نهایت در چارچوب توافق برجام یا توافق ۲۰۱۵ است. ایران چیزی برای 
پنهان کردن نداشته و ندارد.  وی ادامه داد: اگر قرارداد ۲۰۱۵ به تایید ۱+۵ و ایران رسید 
ایران می داند چه تعهداتی را در برجام دارد و در قالب همان باید همگی طرف ها متعهد 
باشند. نباید این گونه باشد که تعهدات صرفا توسط ایران اجرا شود و ایران متضرر باشد.

جوادامامفعالسیاسیاصلاحطلب:
مجلس و دولت برنامه ای برای اداره کشور ندارند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درخصوص این که مجلس 
و دولت برنامه ای برای اداره کشور ندارند و سعی می کنند با 
ایجاد شرایط خاص کشور را اداره کنند، چه راهکاری باید به 
کار برد تا مشکلات معیشتی و اقتصادی رفع شود، گفت: 
اداره کشور نیاز به برنامه و منابع دارد که متاسفامه هیچ 
برنامه و منابعی را تاکنون نتوانسته ایم شاهد باشیم.  جواد 
امام  درباره افزایش تفویض اختیارات به استانداران از سوی 
دولت و وزارت کشور گفت: اگر اختیارات استانداران افزایش 
پیدا کند، یعنی دستگاه های اجرایی وزارتخانه ها بخشی از 
اختیارات شان  را  به استانداری ها تفویض کنند، تسهیل در 
تصمیم گیری و اجرا صورت می گیرد و یک مقداری از تمرکز 
این  اگر  اعتقاد من  به  که  کاسته می شود،  تصمیم گیری 
شرایط واقعی باشد، به نفع استان ها خواهد بود و ما می توانیم 
شرایط خوبی را شاهد باشیم. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
خاطرنشان کرد: اما نکته اساسی بحث منابع است، زیرا 
استان ها نمی توانند مستقلًا برای خودشان تعریفی داشته 
باشند، زیرا کسب درآمدها اساساً باید متمرکز دیده شوند 
بر اساس قانون بودجه  از آن جا  و  و به خزانه سپرده شود 
تخصیص پیدا کند.  وی در خصوص انتخاب استانداران 
نظامی درکشور، اظهار داشت: انتخابات استانداران نظامی 
در واقع نشاندهنده حاکمیت نگاه نظامی و امنیتی به مسائل 
است و با توجه به شرایط جامعه ما این امر خودش التهابات 
و  میدان  دوگانه  شدن  حاکم  باعث  و  می دهد  افزایش  را 
دیپلماسی می شود و عملًا ارشد تصمیم گیران ما به جای قوه 
سیاسی و اجرایی که چهار دهه در جمهوری اسلامی ایران 

برایش تلاش شد، نظامیان خواهند بود.
انتخاباستانداراننظامینشاندهندهحاکمیتنگاه

امنیتیاست
این که در هیچ  بیان  با  فعال سیاسی اصلاح طلب  این 

ما نظامی  ارشد های  از حکومت نظامیان،  حکومتی غیر 
نبوده اند، بیان کرد: ارشد نظامی ما فقط برای نیروی نظامی 
و انتظامی است نه اینکه او را بگذاریم بر تمام امور حاکمیت 
قرار گیرد  که این کار نظام سیاسی ما را دچار یک تزلزل 
می کند و قاعدتا این تجربه یک نما و تصویری نشان می دهد 
که یک جامعه ای قرار است توسط نظامیان مدیریت شود و 
با آنها التهابات و تنش های اجتماعی را مدیریت کند که به 

اعتقاد من خود این مسئله بر تنش ها می افزاید.
وی درخصوص این که مجلس و دولت برنامه ای برای اداره 
کشور ندارند و سعی می کنند با ایجاد شرایط خاص کشور را 
اداره کنند، چه راهکاری باید به کار برد تا مشکلات معیشتی 
و اقتصادی رفع شود، گفت: اداره کشور نیاز به برنامه و منابع 
دارد که متاسفامه هیچ برنامه و منابعی را تاکنون نتوانسته ایم 
شاهد باشیم زیرا یکی از بحث های جدی که در کشور به 
ما تحمیل شده است بحث تحریم ها است که مشکلات 

اقتصادی ما را افزایش داده است. 
امام ادامه داد: یکی از مهم ترین بحث ها در امور اقتصادی 
و معیشتی مردم ایجاد سازوکار جهت سرمایه گذاری خارجی 
است و این در گرو شکستن تحریم ها است که البته این کار 
هم نخست مربوط به بحث احیای برجام با حفظ عزت و 
اقتدار است، سپس پذیرش FATF است چرا که امروز تعامل 
مالی ما با دنیا قطع شده است و عملًا بانک ها سازوکاری 
برای تبادل ندارند و هیچ گشایش اسنادی فراهم نمی شود 
که رفع این موارد نیازمند تجدیدنظر در سیاست های داخلی 

و ایجاد گشایش در روابط خارجی ما است. 
وی تاکید کرد: ما باید به سمت تنش زدایی برویم اما با این 
سازوکاری که امروز شاهدش هستیم و با ورود یک تعداد 
سخت  کارها  این  لازم،  تجربه  و  دانش  فاقد  که  نیروهای 

می شود.

این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو باایلنا،  ادامه 
داد: این که آقایان می خواهند از یک جریان خاص انتخاب 
افراد را انجام دهند این مورد نقد نیست، این که بخواهند 
کسانی را در پست هایی قرار دهند که صلاحیت لازم را ندارند 
درست  می زنند،  شایسته سالاری  از  دم  که  زمانی  هم  آن 

نیست.
یکسری  شایسته سالاری  کرد:  خاطرنشان  وی 
شاخصه هایی دارد که باید باتوجه به آن ها افراد را انتخاب 
کنیم اما هیچ شاخصی را برای انتخاب شایسته ها تعیین 

نکرده ایم که متناسب با آن افراد را سرکار بیاوریم. 
مجلسبهجایحلمشکلات،دنبالشکارسگو

گربهدرخانههایمردماست
امام ادامه داد: شرایط هم نشان می دهد مجلس هم به 
جای این که به فکر معیشت و راهکارها و قوانین تسهیل 

در  مخصوصا  مشکلات  این  کردن  برطرف  برای  کننده 
حوزه اقتصادی باشد، موانعی را برای دسترسی به توافقات 
هسته ای و برجام می گذارد و یا مشغول محدود کردن فضای 
مجازی با عنوان طرح صیانت است، بدون آن که فرصت های 
شغلی را در این فضا در نظر بگیرد و یا به دنبال شکار سگ 
و گربه در خانه های مردم است و این کارها برنامه اش شده 

اشت. 
وی افزود: امیدواریم باتوجه به یکدست شدن قوا،  ارکان 
مراجع تصمیم گیر یک تصمیمی برای آرامش، آسایش و رفاه 
مردم بگیرند تا آنان هم احساس آسایش کنند واِلا این که 
برخی ها احساس کنند به یک غنیمتی دست پیدا کرده اند 
و هرگونه که بخواهند با آن رفتار کنند هزینه ها را افزایش 
کشور  و  خودشان  نابودی  موجب  نهایت  در  که  می دهد 

خواهد شد.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، بازدید میدانی و حضور بی واسطه 
را مانع تصمیم گیری اشتباه براساس شنیده ها و آمار غیرواقعی دانست و گفت: 
رییس جمهوری شاید به ظاهر با سفرهای استانی برای خود سختی بخرد اما می تواند 

به راحتی تصمیم بگیرد.
محمد اسماعیل کوثری در گفت و گو با ایرنا درباره عملکرد دولت سیزدهم، گفت: 
برعکس گذشته، که دولت ها در ابتدای کار شعارهای زیادی می دادند اما در عمل 

اقدامی انجام نمی شد دولت سیزدهم نشان داد که اهل عمل است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی افزود: زمانی که رییس جمهوری در 
مجلس شورای اسلامی برنامه های خود را اعلام کرد از همان روز در پی تحقق وعده ها 
رفت و در این میان یکی از برنامه های محقق شده واکسیناسیون عمومی و مقابله با 

ویروس کرونا بود، بطوری که اکنون کشور در شرایط خوبی قرار دارد.
وی، پیشرفت کشور را وابسته به مردم را یک ارزش عنوان کرد و گفت: وزارت 
بهداشت و درمان با پیگیری رییس جمهوری روند مقابله با کرونا را سرعت بخشید. 
و   آمدند  به صحنه  بهداشت  وزارت  با درخواست  ارتش  و  همچنین سپاه، بسیج 

خسارات جانی ویروس کرونا روند نزولی به خود گرفت.
رییسجمهوریبهمردماهمیتمیدهد

کوثری، سفرهای استانی و گفت وگوی بی واسطه با مردم مناطق مختلف کشور را از 
کارهای موفق آیت الله رییسی عنوان کرد و گفت: رییس جمهوری به مردم اهمیت 
می دهد و حضور میدانی رییسی در استان ها باعث می شود که مشکلات و مسائل 
را از نزدیک ببیند و تصمیم درست را بگیرد. فرماندهان در هشت سال دفاع مقدس 
از دور جنگ را کنترل نمی کردند و یکی از دلایل موفقیت مقابل دشمن حضور 
فرماندهان در میدان بود. اگر حاج قاسم عزیز به عنوان فرمانده در میدان حضور پیدا 

نمی کرد تا عملیات طراحی کند، نمی توانست به خوبی فرماندهان را هدایت کند.
فرمانده پیشین لشکر محمد رسول الله تهران بزرگ، خاطرنشان کرد: ممکن است 
برخی شنیده ها اشتباه باشد و یا بعضی مدیران برای چاپلوسی آمار و ارقام غیرواقعی 
اعلام کنند و بر اساس این آمار تصمیم گیری غلطی انجام شود. بنابراین بازدید 
میدانی و حضور بی واسطه باعث موفقیت هر مدیری است. رییس جمهوری همواره 
زمان مشخصی را اختصاص می دهد تا مشکلات مردم را مشاهده کند و براساس آن 
طرح و برنامه ارائه دهد.   وی، مواجهه مستقیم رییس جمهوری با مسائل مردم استانها 
را از اقدامات مثبت رییس جمهوری دانست و یادآور شد: آیت الله رییسی شاید به 
ظاهر با سفرهای استانی برای خود سختی بخرد اما می تواند به راحتی تصمیم بگیرد. 
این روش موفق در ژاپن باعث شد مسائل در ذهن مدیران و مسوولان رده بالا باقی 

بماند تا بهتر و صحیح تصمیم بگیرند.
رییسجمهوریدرپیانتصابافرادپرکار،متخصصومتعهداست

کوثری، درباره انتصابات در دولت سیزدهم، خاطرنشان کرد: در رابطه با کند بودن 
روند جابجایی مدیران صحبت هایی وجود داشت اما زمانی که موضوع را دنبال کردیم 
پی بردیم رییس جمهوری درپی انتصاب افراد مسلط به کار، پرکار، متخصص و متعهد 

است که این کندی به این دلیل است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی درباره انتصاب برخی استانداران با 
سابقه نظامی هم گفت: این افراد امتحان خود را در مقاطع مختلف پس داده اند و از 
قبل در کارهای مدیریتی موفقیت هایی به دست آورده اند. آنها پرکار و خستگی ناپذیر 

هستند نه اینکه ساعت ۲ یا چهار عصر محل کار خود را ترک کنند.  
کوثری افزود: رییس جمهوری در همان ساعت اولیه وقوع زلزله در اندیکا تصمیم 
گرفت که مسوول مدیریت بحران کشور و معاون اول در مناطق زلزله زده حاضر شوند. 
زیرا مسوولان هر چه سریعتر در صحنه حضور پیدا کنند بهتر تصمیم می گیرند و 
جلوی بسیاری از آسیب ها را بهتر می گیرند. این ویژگی ها باعث می شود که مسوولان 

در پی مدیران پرکار، متعهد و همسو باشند.  

وی پرسید: نظامی ها مگر شهروند این مملکت نیستند؟ آنها می خواهند خدمت 
کنند و شغل برای آنها معنایی ندارد و اگر می خواستند شغل انتخاب کنند به دنبال 
کارهای دیگر می رفتند. پیش از انقلاب عضو تیم فوتبال ابومسلم مشهد و استقلال 
تهران بودم و یا بسیاری از جوانان محصل و دانشجو بودند اما به دلیل احساس 
تکلیف الهی به ندای رهبر کبیر انقلاب اسلامی لبیک گفتیم و با ارتش بعث عراق 
وارد نبرد شدیم. آنها برای شغل نیامده بودند چون اگر شغل برای آنها مهم بود درآمد 

آنرا می پرسیدند.
فرمانده لشکر محمد رسول الله در دوران دفاع مقدس، افزود: رزمندگان دوران 
دفاع مقدس به فکر مسائل مالی نبودند و تمام هم و غم آنها بیرون کردن دشمن و 
ضدانقلاب از کشور بود و آنرا تکلیف می دانستند. آن زمان کنار ارتش بعث عراق، تمام 
جهان به غیر از سوریه مقابل ما ایستاده بود.  مزدوران آمریکا ماهانه چند هزار دلار حق 
ماموریت می گرفتند اما کسی یک ریال به این بچه ها پول نداد و حتی بچه های سپاه تا 
سال ۶۹ بیمه نبودند عزیزان ارتش هم همینطور. اما آنها چارچوبی داشتند و کار خود 
را می کردند. میان استانداران و مسوولان دولت چند نفر نظامی هستند؟ شاید بیشتر 

از ۴ تا ۵ نفر نباشند اما دشمن می خواهد جوسازی کند.
کوثری یادآور شد: نماینده های مجلس همین وضعیت را دارند. اگر مردم رای 
نمی دادند من نمی توانستم به مجلس بیایم. بنابراین خود مردم می بینند چه کسی با 

آنها صادقانه صحبت و خوب عمل می کند و چه کسی درست عمل نمی کند.
نماینده مردم تهران در ادوار هشتم و نهم مجلس شورای اسلامی افزود: جوسازی 
دشمن جدی است و برخی افراد این موضوعات را در فضای مجازی دامن می زنند. 
در حالیکه افراد زیادی در دولت های آمریکا نظامی بودند مثلا کالین پاول وزیر خارجه 
بوش پسر، نظامی بود. این موضوعات را دشمن با برنامه ریزی از طریق جنگ نرم و 

روانی به خُرد افراد کم اطلاع می دهد.
ارادهدولتومجلسرسیدگیبهوضعیتاقتصادیوثباتبازاراست

کوثری درباره آینده روابط میان مجلس و دولت، گفت: تعامل مجلس و دولت بسیار 
خوب است و با گذشت زمان بهتر خواهد شد.  بهرحال مجلس و نمایندگان اختیارات 
خود را دارند و در تصویب لوایح و طرح ها آزادند. خداوند در سوره زمر می فرماید »آن 
کسانی که به سخن گوش می دهند و از بهترین آن پیروی می کنند، ایشانند کسانی 
که خدا هدایتشان کرده و اینان خردمندانند.« مخالفت مجلس مثلا با طرح دولت 
برای ارز ۴۲۰۰ تومانی به این معنا نیست که با دولت تعامل ندارد بلکه استقلال 

مجلس و نمایندگان را نشان می دهد.
این نماینده مجلس یازدهم، افزود: دولت سیزدهم در مدت کوتاهی که بر سر 
کار آمده است با توجه به ایرادها و بدهی های سنگین دولت قبل، خوب عمل کرده 
است. در پی تخریب دولت قبل نیستم اما باید بگویم که دولت قبل به جا تصمیم 
نگرفت. »روحانی به اسم کرونا حرکت نکرد تا مشکلات را از نزدیک ببیند. در حالی که 
مشکلات عدیده ای به ویژه در بعد اقتصادی برای مردم به وجود آمد و این موضوعات 

باید حل شود.«
نظام  در  به عنوان دولت مستقر  قبل  آرزو داشتیم دولت  وی خاطرنشان کرد: 
جمهوری اسلامی ایران موفق عمل کند. زیرا اگر دولت و مجلس خوب عمل کند 

منافع آن به مردم می رسد و اگر بد عمل کند هم دولت و هم مردم ضرر می کنند.
بهتیممذاکرهکنندهقبلیگفتیمراهیکهمیرویدنتیجهایندارد

کوثری عنوان کرد: اینطور نیست که از یک دولت تعریف و از دولت دیگر انتقاد 
کنیم بلکه می گویم اگر دولت قبل حرف گوش می کرد و همه اقتصاد را به برجام گره 
نمی زد این اتفاقات نمی افتاد. به عنوان نماینده مردم در دوره هشتم و نهم مجلس به 
تیم مذاکره کننده و جواد ظریف و سید عباس عراقچی گفتیم که راهی که می روید 

نتیجه ای ندارد. اما آنها اعتقاد نداشتند و نتوانستند کار را به جلو ببرند.  
نماینده مردم تهران در ادوار هشتم و نهم یادآور شد: کار آمریکا دشمنی است و پس 

از انقلاب دست این کشور از غارت سرمایه های ما قطع شده است. مثلا قبل انقلاب 
از ۶ و نیم میلیون بشکه تولید نفت از کشور  فقط نیم میلیون آن مصرف داخل بود و 

شرکت های آمریکایی و اروپایی مابقی را به اسم صادرات از کشور خارج می کردند.
وی اضافه کرد: آمریکایی ها هنوز دشمنی را رها نکرده اند بنابراین تا می توانیم باید 
خود را قدرتمند کنیم. آنها نمی توانند چون گذشته توطئه های خود را عملی کنند. 

بنابراین باید حواس ما جمع باشد و نباید اجازه دهیم دشمن برای ما تصمیم بگیرد.
کوثری بیان کرد: دولت قبل همه چیز را به نتیجه برجام پیوند زده بود، در حالی 
که برجام واقعا نتیجه ای برای ما نداشت. در چارچوب برجام ما به تمام تعهداتی که 
داشتیم عمل کردیم اما آنها نه تنها به تعهدات خود عمل نکردند بلکه تحریم ها را 
افزایش دادند و ما را محدودتر کردند.  حال سوال این است که آیا باید بنشینیم بگوییم 
که هر کاری دشمن کرد بگوییم عیبی ندارد یا این که به فکر راه حل باشیم؟ دولت 
قبل نه تنها به دنبال راه حل نبود بلکه با عملکرد خود کاری کرد که مشکلات عدیده 

ای برای مردم و ملت به وجود بیاید.
میگویندبهسمتفناوریصلحآمیزهستهاینروید،چرانرویم؟

وی، درباره رویکرد دولت سیزدهم در مذاکرات برای رفع تحریم ها گفت: برخی 
می گویند نمی خواهند با کشورهای دیگر ارتباط برقرار کنند که اصلا اینگونه نیست. 
بنا به فرموده حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری ما با تنها کشوری که ارتباط نداریم 
فقط رژیم اشغالگر قدس است و گرنه اگر آمریکایی ها سر عقل بیایند و به آنچه که 
توافق می کنند عمل کنند ما هم عمل می کنیم. هر چند تا اینجا هم به تعهدات خود 

عمل کرده ایم.  
 کوثری افزود: در موضوع هسته ای ما می گوییم چطور در هیروشیما و ناکازاکی 
بمب اتمی منفجر کردید و بیش از ۲۰۰ هزار نفر را یکجا کشتید. چگونه شما ۷ هزار 
کلاهک و رژیم اشغالگر قدس بیش از ۲۵۰ کلاهک اتمی داشته باشید، اما به ما 
می گوید به سمت فناوری صلح آمیز هسته ای نرویم، چرا نرویم؟   جوانان توانای ما 

چرا نمی توانند به سمت این فناوری بروند؟
کوثری یادآور شد: آمریکایی ها زمان طاغوت گفتند می توانید ۲۰ هزار مگاوات 
برق هسته ای داشته باشید. ما هم در پی این هستیم تا از طریق فناوری هسته ای، 
نیازمندی برق کشور را تامین کنیم اما آنها مخالفت می کنند. چطور می شود از 
فناوری هسته ای برای تولید بمب استفاده می کنید اما ما برای تولید برق نمی توانیم 
از این فناوری استفاده کنیم آن هم در حالی که مقام معظم رهبری فتوا دادند تولید 

بمب اتمی حرام است.  
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: آمریکا پیش از 
انقلاب در ارتباط با سوخت راکتور ۵ مگاواتی تولید دارو تعهد کرد که سوخت ۲۰ 
درصدی آنرا تامین کند اما پس از انقلاب از این کار ممانعت کرد. این موضوع باعث 
شد خودمان برای رفع نیازمندی ها سوخت را تولید کنیم آنها فکر نمی کردند این کار 

را انجام دهیم.
کوثری یادآور شد: تیم مذاکره کننده هسته ای ایران در سال ۱۳۸۹ وقتی با برزیل و 
ترکیه به نمایندگی از آمریکا مذاکره کرد به اینجا رسید که این سوخت را باید خودمان 
تولید کنیم. در ابتدا گفتند ۲۰ درصد را از بین ببرید یا به همان ۳.۵ درصد برگردانید 
یا اینکه به کشورهای دیگر بدهیم که دولت قبل ۱۰ تن را از کشور خارج کرد. ما آنرا 

برای سوخت کشاورزی و حتی برای کشتی ها می خواستیم.
وی افزود: حضرت امام )ره( برای بزرگی، عزت و سربلندی ملت، انقلاب کرد تا 
مردم ایران با تفکر اسلام ناب خود یک قدرت بزرگ برای دفاع از مظلومان و محرومان 
تشکیل نه اینکه قدرتمند شویم و چپاول کنیم. همانطور که ما از ونزوئلا دفاع کردیم 

کشوری که مسلمان نبود اما مظلوم بود.
کوثری با اشاره به تشکیل جبهه مقاومت در منطقه، گفت: آمریکایی ها باید از 
منطقه بیرون بروند یعنی اگر بیرون نروند آنها را بیرون می کنند زیرا آنها هر جایی که 
رفتند باعث بدبختی شده اند. آمریکایی ها بیش از ۲۰ سال در افغانستان بودند و چه 
کار کردند؟ آنها پس از انفجار ساختمان دوقلو تجارت جهانی در نیویورک، افغانستان 
را اشغال کردند. چه گروه و کشوری پشت اتفاقات یازده سپتامبر ۲۰۰۱ بود؟ ابتدا 
گفتند عربستان و القاعده این کار را انجام دادند و حالا می گویند کار اسراییل بوده 

است.
وی ادامه داد: نمی خواهم در این باره قطعی صحبت کنم اما در نهایت کار خودشان 
بوده است. اینجاست که می گوییم چرا افغانستان و عراق را اشغال کردید؟ جرج بوش 
گفت که ایران محور شرارت است اما جای سوال دارد که این موضوعات چه ربطی 
به ایران داشت؟ بنابراین همه دشمنی ها و توطئه ها بهانه است تا تفکر ولایت بر سر 

ایران نباشد.
این فعال سیاسی درباره قانون اقدام راهبردی مصوب مجلس یازدهم، گفت: 
مجلس با این قانون برای دولت چارچوب مشخص کرد و دست دولت را باز گذاشت. 
بنا به فرموده مقام معظم رهبری کار مجلس ریل گذاری است تا دولت در این مسیر 
کار خود را دنبال کند. از همین رو مجلس بسیار مصمم است که دولت را حمایت و 

پشتیبانی کند.
تحریمهابرداشتهشودماآمادهمذاکرههستیم

کوثری عنوان کرد: ما می گوییم ابتدا باید تحریم ها برداشته شود و سپس مذاکره 
برای حصول نتیجه، نه مذاکره برای مذاکره، انجام شود. در برجام قرار بود که ما 
اقداماتی چون کاهش سانتریفیوژها به ۶ هزار، از بین بردن آب سنگین اراک و... 

انجام دهیم اما آنها تحریم ها را علیه ما گسترش دادند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: شرط ما منطقی است. 
اگر می گویید مذاکره، ما حرفی نداریم اما ابتدا حرف های همان موقع و توافقات 
برجام را عمل کنید. به این معنا که تحریم ها باید برداشته شود. ما آماده مذاکره 

هستیم اما طرف مقابل باید تضمین دهد که به تعهدات خود پایبند باشد.

کوثرینمایندهمردمتهران:

بازدیدهای میدانی رییس جمهوری جلوی تصمیمات اشتباه را می گیرد
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احیای بافت فرسوده قم نیازمند تسهیلات بانکی ارزان قیمت است

 دستگیری ۶۷ نفر در اعتراضات اصفهان
سردار حسن کرمی فرمانده یگان های ویژه ناجا گفت: عوامل اطلاعاتی نامحسوس یگان ویژه با 
مستندسازی و طبق روال قانونی عوامل و محرکین اصلی را شناسایی کرده و تا این لحظه تعداد ۶۷ از 
آنها را دستگیر کرده اند. معاندین، سلطنت طلب ها و منافقین که کارنامه ننگینی از آنها در ذهن مردم 
عزیز ایران وجود دارد، بطور مستمر و با برنامه به دنبال ناآرامی و ایجاد رعب و وحشت هستند. دشمنان  
ایران اقدام به تهیه دستورالعمل با هدف آسیب به یگان های ویژه کردند، فارغ از اینکه یگان ویژه با 
بهره گیری از ظرفیت مردمی خود اجازه خود نمایی به بدخواهان نخواهد داد. سلطانیان سخنگوی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: بر اساس آخرین گزارش ها و استعلام های رسیده، همه مجروحان 
از جمله نیرو های انتظامی، امنیتی و اغتشاشگران با آسیب های سطحی ترخیص شده اند و تنها ۱۹ 
نفر در بخش های چشم پزشکی مراکز درمانی بستری هستند. ناآرامی های روز جمعه در شهر اصفهان 

هیچ کشته ای نداشت.

رئیس جمهور به لرستان سفر می کند
حجت الاسلام »سید ابراهیم رئیسی« رئیس جمهور کشورمان در یازدهمین سفر استانی خود، پایان 
این هفته و در روز پنجشنبه یازدهم آذرماه به لرستان سفر می کند.بر اساس این گزارش، این دومین سفر 
حجت الاسلام رئیسی به لرستان طی امسال است و نخستین سفر ایشان در کسوت ریاست قوه قضائیه 
بوده است. جزئیات و برنامه های سفر حجت الاسلام رئیسی به لرستان به زودی اطلاع رسانی خواهد 
شد.فرهاد زیویار استاندار لرستان در این رابطه پیش از این اظهار داشت: در سفر آیت الله رئیسی و 
هیئت همراه به لرستان برنامه های متنوعی گنجانده شده که شامل دیدار با اقشار مختلف مردمی، 

بازدید از پروژه های عمرانی و اقتصادی و برگزاری جلسات خواهد بود.

امیدواریِ 81 درصد مردم به اثربخشی واکسن کرونا
به گزارش پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات، موج ششم نظرسنجی دیدگاه مردم در خصوص کرونا، 
آبان ۱۴۰۰ با  حجم نمونه ۲۱۱۲ نفر از  افراد بالای ۱۸ سال به بالای ساکن در شهر و روستاهای کشور 
و به صورت تلفنی انجام شده است. به استناد این نظرسنجی ۸۱.۳ درصد به اثربخشی واکسن کرونا 
امید دارند. این نظرسنجی نشان می دهد ۵۰.۹ درصد پاسخگویان به میزان زیاد و ۳۰.۴ درصد تا حدی 
به اثربخشی واکسن کرونا امیدوار هستند.در مقابل ۱۷.۳ درصد افراد نیز امید چندانی به اثربخشی این 

واکسن برای پایان بخشی به اپیدمی کویید ۱۹ ندارند.

صلاحیت نوری در کمیسیون آموزش تایید شد
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از تایید صلاحیت یوسف نوری وزیر پیشنهادی 
آموزش و پرورش در جلسه این کمیسیون خبر داد.رضا حاجی پور در گفت وگویی در خصوص جلسه 
صبح روزشنبه  کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: در این جلسه  کمیسیون که 
با حضور یوسف نوری وزیر پیشنهادی وزارت آموزش و پرورش برگزار شد به جمع بندی بررسی صلاحیت 
وی پرداختیم، در ابتدای این نشست نمایندگان به دغدغه های خود و مطالبات فرهنگیان اشاره کردند و 

در ادامه نوری به مطالب مطرح شده پاسخ داد و برنامه های خود را تشریح کرد

درگذشت پیرترین خبرنگار ایران 
کهنسال ترین خبرنگار کشورمان در سن ۱۰۷ سالگی درگذشت.به گزارش کیهان، حسین امینی 
متولد ۱۲۹۳ بندرانزلی بود که خبرنگاری را از دهه ۲۰ و ۳۰ شمسی با انتشار خبر افتتاح پل سفید 
اهواز آغاز کردزنده یاد امینی از دهه ۴۰ ساکن اهواز شد و فرزند ارتشی اش علی اکبر امینی در دوران 
دفاع مقدس و در نبرد با بعثیون عراقی به فیض شهادت نائل آمد.این خبرنگار قدیمی ایران بازنشسته 

شرکت نفت و خبرنگار روزنامه اطلاعات بود.

انتقاد تند علی لاریجانی از برخی مسئولان
 علی لاریجانی در توئیتی نوشت: »مخالف حل مسئله مبادله مالی با دنیا و صادرات هستند؛ اراده 
و تجربه ای برای رفع تحریم ها ندارند؛ در داخلِ کشور هم به جای اجماع، دعوا راه می اندازند ولی 

می گویند به دنبال »تعامل با همۀ کشور های دنیا« هستند! این تناقض گویی ها، عوام فریبی است«.

مدیرعاملسازمانمیادینوساماندهیمشاغلشهریشهرداریقممطرحکرد:

هزینه ۳۰۰ میلیارد ریالی تملکات
 ۷۳ غرفه میوه و تره بار میدان مطهری

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با اشاره به تملک ۷۳ غرفه میوه و تره بار میدان مطهری، از صرف هزینه ۳۰۰ 

میلیارد ریالی این آزادسازی خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به آخرین وضعیت تملکات غرفه های میوه و تره بار 
میدان شهید مطهری اظهار داشت: سازمان میادین در خصوص تملک میدان 
مطهری جلسات متعددی با آستان مقدس، کارشناسان رسمی دادگستری و 
همچنین وکلای باتجربه درباره احصاء و شناسایی اطلاعات مالکین برگزار کرده 
است و در مجموع با صرف اعتباری بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال از سال ۱۳۹۸ 

تاکنون ۷۳ باب غرفه به تملک این سازمان درآمده است.
وی از جدّیت و عزم راسخ سازمان میادین و ادامه اجرای این پروژه خبر داد 
و افزود: بنا داریم باقی تملکات را انجام دهیم و از صنوف فعال خواهشمندیم 
هرچه سریع تر نسبت به فروش این واحدها اقدام نمایند تا این فضاها تبدیل به 
اماکن مطلوب و مورد نیاز مردم شود. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با اشاره به چهره نامناسب میدان میوه 
و تره بار شهید مطهری و بافت فرسوده و ناایمن این میدان گفت: پروژه تملک 
پلاک های باقیمانده میدان مطهری و پرداخت منافع متصرفین این مجموعه 
بزرگ، با هدف ساماندهی و استفاده بهینه از فضای موجود صورت می پذیرد 
که لازم بوده هر چه سریع تر اجرا و تعیین و تکلیف گردد. وی خاطرنشان کرد: با 
راه اندازی و استقرار مراکز میوه فروشی و خُرده فروشی در تمام سطح شهر، دیگر 
الزامی به فعالیت واحدهای فعال این مجموعه وجود نداشته و امید است فعالین 
حاضر در میدان میوه و تره بار شهید مطهری هر چه سریع تر نسبت به تعیین و 

تکلیف وضعیت خود اقدام نمایند.

معاونفنیوعمرانیشهرداریقمخبرداد:

بهره برداری ازپیاده راه 
آیت الله مرعشی تا بهمن

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از اتمام زودتر از موعود پروژه پیاده راه 
آیت الله مرعشی نجفی)ره( خبر داد و گفت: زمان انجام پروژه در قرارداد ۱۰ 
ماه بوده اما با توجه به پیشرفت ۴۵ درصدی فیزیکی کار امیدواریم تا بهمن ماه 

این پروژه افتتاح شود.
آیت الله مرعشی  راه  پیاده  پروژه  به تشریح وضعیت   ، زاده  عباس حلوایی 
نجفی)ره( پرداخت و اظهار داشت: پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی حدفاصل 
چهارراه شهدا تا خیابان شبستان حرم حضرت معصومه)س( طراحی شده و 

به عنوان مرحله سوم آرام سازی هسته مرکزی شهر در حال اجرا است.
وی پیشرفت فیزیکی پروژه را بیش از ۳۵ درصد اعلام کرد و افزود: در حال 
حاضر پیشرفت فیزیکی و واقعی پروژه ۴۵ درصد بوده و طبق برنامه زمان بندی 
و عمرانی  اجراشده است. معاون فنی  کار  ولی درمجموع ۳۵ درصد  انجام 
شهرداری قم از اتمام زودتر از موعود پروژه پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی 
خبر داد و گفت: زمان انجام پروژه در قرارداد ۱۰ ماه بوده است، اما با توجه 
به پیشرفت فیزیکی کار امیدواریم تا بهمن ماه این پروژه به بهره برداری رسیده 
و زودتر از موعود پروژه افتتاح شود. وی سپس اعتبار پروژه را عددی بالغ بر ۱۵ 
میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: طول این پیاده راه ۳۳۰ متر و عرض آن ۲۰ متر 

است و درمجموع ۶۶۰۰ مترمربع را در برمی گیرد.
 

مدیرعاملسازمانپارکهاوفضایسبزشهرداریقمخبرداد:

ایمن سازی و فعال سازی
 1۶1 آب نمای شهری

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: از مجموع ۱۶۵ 
آب نمای شهر قم تاکنون ۱۶۱ آب نما ایمن سازی شده و مابقی هم در دستور 

کار است.
بهینه سازی،  واحد  در  که  پروژه هایی  از  یکی  اینکه  بیان  با  جوادیان  پیام 
نگهداری و تعمیرات سازمان پارک ها در حال پیگیری بوده ایمن سازی و بهسازی 
آب نماهای موجود شهر است اظهار کرد: به دنبال بهسازی و تحویل آب نماهای 
موجود ۵ آب نما در مناطق دو و ۶ ازجمله آب نماهای میدان شهید ستاری، 
آب نمای بوستان برنا، آب نمای انتهای بلوار ۶۰ متری و آب نماهای بوستان همت 
و ثامن ایمن سازی شدند. وی با بیان اینکه بهسازی این آب نماها سال گذشته 
آغازشده و با بروز مشکلاتی امکان تحویل آن وجود نداشت گفت: با پیگیری 
صورت گرفته اقدامات لازم انجام شده و توانستیم پروژه را از پیمانکار برای تست 
اولیه تحویل بگیریم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: 
امیدواریم طی پیش بینی صورت گرفته تمام این آب نماها به طور کامل تحویل 
سازمان پارک ها شده و بعد از تست اولیه در اختیار مردم قرار گیرد. وی ابراز 
امیدواری کرد که از مجموع بیش از ۱۶۵ آب نمای شهر با تحویل این آب نماها، 
۱۶۱ آب نما به صورت ایمن به بهره برداری برسد. جوادیان گفت: چهار آب نمای 
باقی مانده نیز در ماه های پیش رو بهسازی و ایمن سازی و راه اندازی خواهد شد 

و به این ترتیب کلیه آب نماهای سطح شهر فعال خواهند بود
 

مدیرکلمهندسیواموراجراییترافیکشهرداریقممطرحکرد:

اثر منفی نوسانات ارزی برای مکانیزه 
کردن پل های عابر پیاده 

مدیرکل مهندسی و امور اجرایی ترافیک شهرداری قم نوسانات و عدم ثبات ارز 
را از عوامل مهم و اصلی در عدم استقبال در مناقصات مربوط به مکانیزه کردن 

پل های عابر پیاده دانست.
سید امیرعباس صفوی با اشاره به تلاش شهرداری قم برای توسعه پل های 
عابر پیاده اظهار داشت: در سطح شهر قم ۵۲ پل عابر پیاده وجود دارد که ۵ 

مورد از آن ها مکانیزه است.
وی با بیان اینکه برای مکانیزه شدن بیشتر پل های عابر پیاده قم سه مرتبه 
قراردادهای موردنظر به مناقصه گذاشته شد تصریح کرد: به دلایل مختلف 
به ویژه نوسانات نرخ ارز و مسائل اقتصادی این مناقصات با استقبال سرمایه 

گذران روبه رو نشد. 
طبق  داد:  ادامه  قم  شهرداری  ترافیک  اجرایی  امور  و  مهندسی  مدیرکل 
برنامه ریزی شهرداری قم قرار بود سال ۹۸، چهار پل و در سال ۹۹، ۱۳ پل 
بی رغبتی  ارز سبب  نرخ  ثبات  و عدم  اقتصادی  مکانیزه شود که مشکلات 

سرمایه گذاران شده است.
 

درنخستینسالگردشهادتاینشهیدهستهایصورتگرفت:

آغاز اجرای دیوارنگاره شهید 
فخری زاده در قم

دیوارنگاره تمثال شهید محسن فخری زاده در نخستین سالگرد شهادت این 
شهید هسته ای در بلوار شهید فخری زاده قم آغاز به کار کرد.

به گزارش شهرنیوز، دیوارنگاره شهید فخری زاده توسط دو تن از اساتید 
برجسته کشور انجام گرفته و در نخستین سالگرد شهادت این شهید سرافراز 

هسته ای عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
ابعاد این نقاشی و دیوارنگاره ۱۵ در ۱۷ مترمربع است و طرح آن نیز توسط 

هنرمندان برجسته شهر قم طراحی و آماده شده است.
از  خلیلی  علی  عکس  پیش ازاین  دیوارنگاره  این  روی  بر  است  گفتنی 
شهدای امر به معروف و نهی از منکر نقش بسته بود که با اضافه شدن عکس 
شهید فخری زاده، نقاشی این شهید امر به معروف نیز نوسازی و جدید شده 

است.

فرماندهانتظامیاستانقمخبرداد؛

کلاهبرداری ۲۰۰ میلیاردی انبوه ساز قلابی 
 فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری فردی که خود را به عنوان انبوه ساز معرفی کرده بود خبر داد و 

گفت: این فرد از ۱۰ نفر از شهروندان ۲۰۰ میلیارد ریال در استان قم کلاهبرداری کرده بود.
سردار سید محمود میرفیضی پیش از ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه در پی شکایت ۱۰ نفر 
از شهروندان مبنی بر اینکه فردی خود را انبوه ساز معرفی و با مانور متقلبانه و تبلیغات در خصوص سرمایه 
گذاری و مشارکت مالی در پروژه های انبوه سازی و نشان دادن پروژه های نیمه کاره و در حال ساخت در نقاط 
گران قیمت شهر قم مبلغ ۲۰۰ میلیارد ریال کلاهبرداری کرده است، گفت: موضوع در دستور کار کارآگاهان 
پلیس آگاهی استان قرار گرفت و مالباختگان بعد از گذشت یک سال از واریز پول به علت عدم پیشرفت فیزیکی 

پروژه های ساختمانی و تعداد سرمایه گذاران متوجه کلاهبرداری شده اند.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه موضوع به صورت ویژه در دستور کار تیمی از کارآگاهان مجرب 
پلیس آگاهی استان قرار گرفت و متهم ۳۲ ساله دارای ۲ فقره سابقه کیفری شناسایی و در عملیات غافلگیرانه 
در منزلش دستگیر شد، افزود: متهم طی تحقیقات صورت گرفته به بزه انتسابی اعتراف و در نهایت به همراه 

پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
وی ضمن تاکید بر اطلاع شهروندان از قوانین و مقررات در خصوص سرمایه گذاری و مشارکت مالی پیش 
از تنظیم قرارداد درخواست کرد: افراد ابتدا در خصوص تخصص و کارنامه کاری فرد مورد نظر از ادارات و 
سازمان های مربوطه استعلام و ضمن مشاوره با افراد حقوق دان مبادرت به تنظیم سند رسمی لازم الاجرا و 

تعهد آور در دفاتر اسناد رسمی اقدام نمایند.
کشف۲تُنمرغقاچاقدرپارکینگیکمنزلمسکونی

فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود  از کشف ۲ تن مرغ قاچاق در پارکینگ یک 
منزل مسکونی در استان قم خبر داد. سردار میرفیضی با بیان اینکه برابر اعلام بازرسی اصناف مبنی بر 
یک مورد قاچاق و احتکار ارزاق عمومی، مرغ منجمد در یک منزل مسکونی، موضوع در دستور کار پلیس 
استان قرار گرفت، گفت: در ادامه مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومی و مأموران کلانتری ۲۱ یزدانشهر 
با هماهنگی مقام قضائی استان به محل مورد نظر اعزام شدند. فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به ورود 
مأموران محل مورد نظر افزود: در بررسی از محل مورد نظر مشخص شد یک دستگاه یخچال بزرگ صنعتی 
در انتهای پارکینگ منزل تعبیه شده که طی بررسی صورت گرفته، ۲ هزار و ۲۵ کیلوگرم مرغ منجمد بسته 
بندی شده و قاچاق از یکی از کشورهای شمال غربی کشور کشف و یک نفر دستگیر شد. وی با بیان اینکه 
در منزل مذکور مرغ های منجمد قطعه بندی و به عنوان مرغ گرم به فروش می رسیده است، افزود: سرانجام 
محموله های کشف شده قاچاق به کشتارگاه منتقل شد و مقرر است با هماهنگی مقام قضائی و دامپزشکی 

استان به فروشگاه های عامل جهت توزیع تحویل شود.

جانشینفرماندهانتظامیاستانقمخبرداد؛

کشف تریاک با طعم پرتقال 
 جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۴۲ کیلوگرم تریاک طی بازرسی از یک دستگاه کامیونت 
ایسوزو در استان قم خبر داد. سردار بهادر اسماعیلی پیش از ظهر شنبه در گفتگو با خبرنگاران از کشف ۴۲ 
کیلوگرم تریاک طی بازرسی از یک دستگاه کامیونت ایسوزو در استان قم خبر داد و گفت: در پیگیری های 
اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان مشخص شد یک قاچاقچی قصد دارد با کامیونت ایسوزو 
مقدار قابل توجهی مواد افیونی را از استان های جنوبی و پس از عبور از محور مواصلاتی استان قم به تهران 
منتقل کند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه پس از بررسی، موضوع در دستور کار مأموران 
این پلیس قرار گرفت افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به یکی از محورهای مواصلاتی 
اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری، کامیونت ایسوزو را شناسایی و متوقف کردند. وی با اشاره به اینکه 
راننده و سرنشین خودرو مذکور با بار قانونی پرتقال به یگان منتقل و طی بازرسی از کامیونت، ۴۲ کیلو و ۱۰۰ 
گرم تریاک در قالب ۷ بسته کشف شد، ادامه داد: متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مراجع قضائی استان شدند.
 

رییسدانشگاهعلومپزشکیقم:

۵ بیمار دیگر کرونایی در قم جان باختند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به وضعیت وخیم ۳۰ بیمار بستری در مراکز درمانی این استان از 

جان باختن ۵ بیمار کرونایی دیگر در ۲۴ ساعت منتهی به ششم آذرماه جاری خبر داد. 
به گزارش روز شنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت و گویی افزود: در این مدت ۴۱ 
بیمار با علائم مشکوک به کرونا پذیرش و ۳۴ نفر بستری شدند، همچنین ۹ بیمار نیز با بهبودی از بیمارستان 
ترخیص شدند. قدیر ادامه با اشاره بستری بودن ۱۵۱ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم، اضافه کرد: تاکنون 
یک میلیون ۳۲۴ هزار و ۶۷۶ دُز واکسن به گروه های هدف در این استان تزریق شده است. وی در پایان 

بیان کرد: از ۲۵۴ تست کرونایی انجام شده در شبانه روز گذشته نتیجه ۶۴ تست مثبت گزارش شده است.

طرح:مهدی عزیزی

برگزاری کلاس ویژه برای واکسن نزدن مردم!

 ۳ به اندازه  را  قم  در  مونوریل  کارکرد  قم  شهردار 
دستگاه اتوبوس دانست و گفت: قیمت بلیت مونوریل 
فاقد  که  شود  می  برآورد  تومان  هزار   ۲۰ تا   ۱۵ از 
جذابیت است، اگر این پروژه از پردیسان شروع شده 
حاضر  حال  در  اما  می کرد،  تغییر  محاسبات  بود 
مونوریل در ذات خود کارایی لازم را برای جابه جایی 

مسافر ندارد. 

سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به آخرین وضعیت 
پروژه مونوریل اظهار داشت: پروژه مونوریل مشکلات 
عدیده ای داشته و اینکه این پروژه به سرانجام نرسیده 
به این علت این است که مونوریل دیگر ۱۸ کیلومتر 
نبوده و به حدود پنج کیلومتر کاهش پیداکرده و دیگر 

در مسیری که برای آن تعریف شده مسافر ندارد.
شهردار قم به مباحث حقوقی مونوریل نیز اشاره کرد 
و گفت: یکی دیگر از مشکلات پروژه مونوریل مسائل 
حقوقی است؛ ازجمله افزایش مساحت ایستگاههای 
آن از دو هزار متر به سه هزار متر بدون هیچ چهارچوبی 
که مشکلات بسیاری ازنظر حقوقی ایجاد کرده است.
گرهمونوریلقمتنهابهدستدولتبازمیشود

 وی به مساله کمبود بودجه پروژه نیز توجه کرد و 
نیازمند  مونوریل  پروژه  تکمیل  برای  اذعان داشت: 
۱۲۰۰ میلیارد تومان بودجه هستیم که در این شرایط 
امکان تامین این هزینه نه برای شهرداری و نه برای 
مشکلات  و  مسائل  بااین همه  و  ندارد  وجود  دولت 
ماهیتی، حقوقی، کاربردی و بودجه، تکمیل این پروژه 

با مشکلات زیادی روبروست.

تغییر  مدیران  از  بعضی  داد:  ادامه  سقائیان نژاد 
کاربری پروژه را پیشنهاد داده اند که آن نیز نیازمند 
بودجه های هنگفت است که باید خیلی شفاف در 
دولت جدید این موضوع موردبررسی قرار گیرد، زیرا 
اجرای پروژه مونوریل هزینه ای بوده است که مجموعه 
دولت پرداخت کرده و باید متولیان آن پاسخگو باشند.

اگردولتتوانتامینبودجهراندارد
بهبخشخصوصیواگذارکند

وی تکمیل پروژه را نیازمند تضمین دولت دانست 
و ابراز کرد: با توجه به برآورد هزینه ۱۲۰۰ میلیاردی 
آیا دولت می تواند تضمین دهد و بودجه آن را تأمین 
کند و اگر نمی تواند آن را بر اساس ماده ۱۲۷ به بخش 
خصوصی واگذار کرده تا بخش خصوصی برای آن 
کاربری هایی ازجمله تفریحی، فرهنگی و توریستی 

تعریف کند و آن را به سرانجام برساند.
شهردار قم تاکید کرد: شهرداری از عوارض مردم 
در این پروژه هزینه نکرده و به نظر بنده باید به بخش 
خصوصی واگذارشده و کاربری های فرهنگی متناسب 

با نیازهای شهر برای آن تعریف کنیم.

شهردارقم:

مونوریل قم کارایی جابه جایی مسافر را ندارد

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم ؛

وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در مدارس روزانه رصد می شود 

دبیر ستاد کنگره ملی شهدای استان قم گفت: ۲۷ 
آبان ماه سال ۱۴۰۱ کنگره ملی شهدای استان برگزار 
خواهد شد و باید در یک سال باقی مانده و تا آن روز 
نسبت به تهییج و تبلیغ این اجلاسیه با هم افزایی تمام 

دستگاه ها اقدامات مطلوبی انجام بگیرد
احمد حاجی زاده در بازدید اعضای شورای اسلامی 
اظهار  استان،  شهدای  ملی  کنگره  ستاد  از  قم  شهر 
آماده سازی  راستای  در  گذشته  سال  دو  در  داشت: 
کنگره ملی شهدای استان، تمام فعالیت ها و فکر و خیال 

این ستاد فقط ذکر و نام شهدا بوده است.
وی با بیان اینکه تنها کسی که به صورت جدی فرهنگ 
شهدا و شهادت را ترویج و تبلیغ می کند مقام معظم 
رهبری است افزود: خود ایشان این کنگره ها را مدیریت 
می کند و برای اعضای کنگره ها نیز همیشه حتی در 

شرایط کرونایی وقت ملاقات حضوری تعیین می کند.
دبیر ستاد کنگره ملی شهدای استان قم ابراز کرد: 
فرهنگ  با  جامعه  آحاد  تمام  درگیری  و  برانگیختگی 
هنر  زبان  از  استفاده  و  ماندگار  آثار  تولید  و  شهادت 
دو تأکید اصلی و مهم مقام معظم رهبری در رابطه با 

برگزاری کنگره های شهدا است.
وی با تأکید بر اینکه در دوران سخت دولت قبل فقط 
۵ مجموعه به صورت جدی در کنار کنگره ملی شهدای 

استان بودند که مهم ترین و اصلی ترین آن ها مجموعه 
مدیریت شهری و شورای شهر بود گفت: صداوسیما، 
ارشاد  و  فرهنگ  اداره  و  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد 
اسلامی نیز همکاری مطلوبی با ما داشتند اما پرچم دار 

اصلی شهرداری قم بود.
سرپرست معاونت سیاسی و امنیتی استانداری قم 
تصریح کرد: در حوزه فرهنگی کاری غنی تر و تأثیرگذارتر 
از فرهنگ شهدا و سبک و سیره زندگی شهدا وجود 
ایثار و شهادت یک کار خالص  ترویج فرهنگ  ندارد؛ 
فرهنگی است. وی ابراز داشت: برای برگزاری کنگره 
ملی شهدای استان سه مرحله تبیین، تبلیغ و تهییج 
در نظر گرفته شده است؛ در مرحله تبیین تلاش بر این 
بوده تا با همفکری و هم اندیشی صاحبان ایده، بستر 
لازم برای برانگیختگی عموم مردم و تولید آثار فاخر فراهم 
شود. حاجی زاده با بیان اینکه سالانه افزون بر یک هزار 
یادواره شهدا در این استان برگزار می شود و باید به دنبال 
تأثیرگذاری این مراسم های آیینی باشیم، گفت: در حال 
تألیف و تدوین یک جلد کتاب در خصوص چگونگی 
هستیم؛  شهدای  یادواره های  برگزاری  شیوه نامه  و 
همچنین ۴۵ عنوان کتاب نیز به مناسبت کنگره ملی 
شهدای استان قم در حال تألیف است که در مرحله 

نخست از ۱۰ جلد رونمایی خواهد شد.

زبانهنربرایانتقالارزشهایایثاروشهادت
بسیارمؤثراست

حسین اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز 
دراین بازدید اظهار داشت: فرهنگ ایثار و شهادت به 
معنای واقعی کلمه، فرهنگ ناب مسلمانی را تبلیغ و 
ترویج می کند. وی با بیان اینکه وقتی آخرت را فراموش 
هنگام  این  در  و  می شویم  دنیازدگی  دچار  و  کرده 
می کنیم  پیدا  حضور  شهدا  گلزارهای  در  که  زمانی 
ابراز  عاقبت به خیر شدند  آن ها  که  احساس می کنیم 
و  بزرگ  این جاماندگی یک درد  ما جامانده ایم،  کرد: 

عاقبت به خیری یک درد بزرگ تری است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: برای اثرگذاری 
کنگره های شهدا استفاده از ابرازهای غیرلسانی بسیار 
بهتر از رفتن به سراغ سخنرانی های صرف است؛ زبان 
هنر در انتقال ارزش های دفاع مقدس بسیار مؤثر است.

مقررات  وضع  و  ریل گذاری  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
انجام شده جهت برگزاری باشکوه تر کنگره ملی شهدای 
استان یک اقدام بسیار ویژه و مهم است، گفت: برای 
قم،  شهری  مدیریت  در  بانوان  نقش  شدن  پررنگ تر 
کمیته بانوان و خانواده به ابتکار خانم نرجس نیازمند 
عضو هیئت رئیس شورای اسلامی شهر قم تشکیل شده 

است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بازدید بهداشتی از مدارس 
با رویکرد حفظ سلامت دانش آموزان توسط کارشناسان مرکز بهداشت در حال 

انجام است.
دکتر سیامک محبی قم، ظهر روزشنبه با جمعی از مسئولان این معاونت از 
تعدادی مدارس منطقه 4 در راستای اجرای پروتکل های بهداشتی بازدید کرد.
الزامی  محبی رعایت فاصله گذاری اجتماعی و زدن ماسک در مدارس را 
دانست و گفت: مدیران مدارس ملزم به رعایت و اجرای کامل دستورالعمل های 
بهداشتی هستند و نظارت ها به صورت مستمر ادامه دارد. وی خاطر نشان 
کرد: میزان رعایت شیوه نامه های بهداشتی جهت برگزاری حضوری کلاس ها، 

رعایت بهداشت عمومی، حفظ فاصله اجتماعی بین دانش آموزان، تهویه هوای 
کلاس ها، وجود مواد ضدعفونی کننده، واکسیناسیون دانش آموزان و معلمان، 
بهداشت محیط مدارس و استفاده از ماسک از جمله موارد مهمی است که 
نباید نسبت به آن بی توجهی کرد. معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم 
با بیان اینکه واکسینه شدن دانش آموزان و معلمان گامی اساسی برای آموزش 
حضوری درمدارس است گفت: طرح واکسیناسیون دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ 
ساله همچنان در استان قم ادامه دارد و امیدواریم تمامی کسانی که تاکنون به 
هر دلیل واکسینه نشده اند با حضور در یکی از پایگاه های تجمیعی یا مراکز 
خدمات جامع سلامت در سطح استان قم نسبت به تزریق واکسن اقدام نمایند.

دبیرستادکنگرهملیشهدایاستانقم:

کنگره ملی شهدای استان قم سال آینده برگزار می شود

مدیرکل راه وشهرسازی استان قم گفت: حدود یک هزار و ۶۰۰ هکتار بافت 
فرسوده مصوب شهر قم است که احیای آن و ورود سرمایه گذاران به این طرح، 

نیازمند مشوق ها و تسهیلات بانکی ارزان قیمت و مقرون به صرفه می باشد. 
حسن صبوری درگفت وگویی اظهار داشت: درشهر قم یکهزار و ۳۵۹ هکتار بافت 

فرسوده مصوب وجود دارد که جمعیت قابل توجهی در آن زندگی می کنند. 
وی افزود: حدود ۲ هزار هکتار نیز سکونت گاه غیررسمی و بافت های ناکارآمد 

میانی ثبت شده است.
تسهیلات  کرد: شرایط  تصریح  فرسوده  بافت  نوسازی  در خصوص  صبوری 
در سال های اخیر رضایت بخش نبود، واقعیت این است که به لحاظ اقتصادی 
سرمایه گذاری دربافت های جدید سوددهی بیشتری دارد و سرمایه گذاران چندان 
از سرمایه گذاری در بافت های فرسوده استقبال نمی کنند، مگر این که دولت 

تسهیلات ویژه ای برای این امر در نظر بگیرد.
و  است  برخوردار  ویژه ای  اهمیت  از  فرسوده   بافت  نوسازی  کرد:  تاکید  وی 
نمایند دولت  اقدام  واحدهای مسکونی خود  نوسازی  به  این که ساکنان  برای 
باید با استفاده از ابزارهای مشوق از جمله اعطای تسهیلات بانکی با سود کم و 

مشوق های اجتماعی و اقتصادی هماهنگ با موضوع استفاده کند.
وی با بیان این که طی سال های گذشته اقدام های عمرانی در بافت های نیازمند 
توانمندسازی توسط این اداره کل انجام و به بهره برداری رسیده تصریح کرد: 
احداث مدرسه ثامن الحجج )ع( با زیربنای ۲ هزار و ۲۴۰ مترمربع و هزینه کرد 

۴۵ میلیارد ریال با پیشرفت فیزیکی ۵۰ درصد در خیابان طالقانی )آذر(، احداث 
مدرسه شیخ آباد با زیربنای هزار و ۵۰۰ مترمربع و هزینه کرد ۲۱ میلیارد ریال با 
پیشرفت فیزیکی ۷۰ درصد در محله شیخ آباد بخشی از اقدام های آتی و در دست 

اجرای این اداره کل خواهد بود.
احیایمحورهایتاریخیفرهنگیشهرقمدردستاجراست

صبوری افزود: کلانتری شماره ۱۳ نیز با زیربنای یکهزار و ۲۰۰ مترمربع و هزینه 
کردِ ۲۳ میلیارد ریال با پیشرفت فیزیکی ۵۰ درصد در محله خاکفرج توسط این 

اداره کل احداث می شود.
وی به خدمات این اداره کل به ساکنان بافت فرسوده شهر درحوزه بهداشت و 
درمان نیز اشاره کرد و گفت: توسعه و تکمیل مرکز جامع سلامت خازنی با زیربنای 
۴۹۰ مترمربع و هزینه کرد ۱۹ میلیارد ریال در محله شیخ آباد، کمک به طرح 
احداث مرکز جامع سلامت امام حسین )ع( با زیربنای ۷۴۵ مترمربع و هزینه کردِ 
۱۲ میلیارد ریال با پیشرفت فیزیکی ۱۰ درصد در محله شهرک فاطمیه از جمله 
این خدمات به شمار می آید. وی اضافه کرد: کمک به طرح احداث مرکز جامع 
سلامت پیامبر اکرم )ص( با زیربنای ۹۸۰ مترمربع و هزینه کردِ مبلغ ۱۳ میلیارد 
ریال با پیشرفت فیزیکی ۱۰ درصد در خیابان ۱۵ خرداد و محله نوبهار هم از دیگر 

اقدام های این اداره کل خواهد بود.
صبوری در پایان به اهمیت بافت تاریخی شهر قم اشاره و گفت: احیای محورهای 

تاریخی فرهنگی شهر قم با همکاری شهرداری همچنان در دست اجراست.

استان این در که گفته قم استان پزشکی نظام رئیس
آموزش برای ازوجهدینیمردم باسوءاستفاده کلاسهایی
واکسنهراسیدر۱۰سطحدرحالبرگزاریاستوخودرا

زیرپوششحوزهعلمیهمعرفیمیکنند.


